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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:

ارائه بسته های متنوع تشویقی 
ویژه ساکنین بافت فرسوده 

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم خبرداد:

احداث 30 باب پارکینگ اضطراری در آزادراه قم- تهران

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تاکید کرد :

ضرورت رفع مشکل حقابه تالاب ها و رودخانه های استان قم
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آیت الله اعرافی دردیدار معاون سازمان حفاظت محیط زیست:

تمام طرح های عمرانی و اقتصادی باید 
پیوست زیست محیطی داشته باشند

برای  علمیه  های  حوزه  گفت:  علمیه  های  حوزه  مدیر 
اجرای برنامه ها و طرح های زیست محیطی مشترک در 
عرصه های مختلف فرهنگی، پژوهشی و تبلیغی مشارکت 
می کنند.  آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار حسن اکبری 
محیط  حفاظت  سازمان  طبیعی  زیست  محیط  معاون 
زیست گفت: مسأله انتقال آب از دریا برای چندین استان، 

باید با رعایت تمامی ملاحظات زیست محیطی و با انجام 
مطالعات لازم جهت کاهش آسیب ها و هزینه ها انجام شده 
و اتصال آن به استان قم نیز در دستور کار قرار بگیرد. وی با 
اشاره به وجود تالاب های ارزشمند در استان قم، حفاظت 
از تالاب ها را بسیار مهم و حیاتی دانست و گفت: باید طرح 
ها و پروژه های اساسی برای حفظ وحراست از تالاب ها در 

بافت  استان قم گفت: ساکنین  راه و شهرسازی  مدیرکل 
فرسوده شهر قم برای نوسازی، بازسازی و ساماندهی واحد 
از  متنوعی  سبد  و  ها  بسته  از  توانند  می  خود،  مسکونی 
اظهار  صادقی  محمد  شوند.  مند  بهره  بانکی  تسهیلات 
کرد: وضعیت نامناسب واحدهای مسکونی، وضعیت معابر 

و دسترسی نامناسب برای تردد خودرو، مالکیت خصوصی 
و وضعیت اقتصادی ساکنین و درآمد پایین افراد، تأسیسات 
از  بنایی  زیر  ارائه خدمات  شهری فرسوده و محدودیت در 

جمله مشکلات و معضلات بافت فرسوده شهر قم هستند.
به گفته وی محدودیت ارتفاع، نبود سیاست های تشویقی 
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آیین سیاه پوشان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و شهر قم صبح روزسه 
شنبه  با حضور آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان مقدس کریمه 
اهل بیت)ع(، جمعی از مدیران شهری و خادمان این حریم مقدس برای ایام 
این  براساس  شد.  برگزار  مطهر  حرم  در  زهرا)س(  فاطمه  حضرت  شهادت 
عزای  پرچم  مراسمی  طی  )ع(  الرضا  اخت  نورانی  بارگاه  گزارش،خادمان 
در  اهتزار  به  کرامت  بانوی  مطهر  بارگاه  گنبد  فراز  بر  را  )س(  زهرا  حضرت 

استاندار قم در پیامی به مناسبت روز دانشجو آورده است: دانشجویان با تکیه بر 
مبانی اعتقادی و ارزشی در تمامی صحنه ها به خصوص در عرصه صیانت از منافع 
ملی و دفاع از اقتدار نظام نقشی تعیین کننده دارند.  در پیام سید محمدتقی 
شاهچراغی که نسخه ای از آن شامگاه سه شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت آمده 
است: ۱۶ آذر، به عنوان یک واقعه مهم، نقطه عطفی در حیات سیاسی دانشگاه 
عرصه  در  دانشجویان  روشنگرانه  حضور  و  آفرینی  نقش  تجلی  و  کشور  های 

همزمان با عزاداری ایام فاطمیه؛
حرم مطهر حضرت معصومه )س( وشهرقم سیاه پوش شد 

استاندار قم: 
دانشجویان نقشی تعیین کننده در صیانت از منافع ملی دارند
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رهبرمعظم انقلاب ؛

ساختار فرهنگی کشور
 بازسازی انقلابی شود 

لزوم شناخت دقیق ضعف های فرهنگی
و تلاش برای ترویج گزاره های صحیح

ضرورت احیای پویایی 
دردانشگاه ها

به  دستیابی  حال  در  کشور  های  دانشگاه  امروز 
و  رشد  شاهد  گفت  توان  می  که  هستند  پویایی 

پیشرفتی در حوزه های تاثیرگذار در مسائل سیاسی کشور هستیم. دانشجویان 
به عنوان قشر مطالبه گر و تاثیر گذار در پیگیری مطالبه مردم می توانند در حوزه 
های مختلف کشور از جمله مسائل کلان کشور موثر واقع شوند. اما نکته حائز 
اهمیت این است که فعالیت های دانشگاهی نباید تحت تاثیر جریان های خارج از 
دانشگاه، احزاب و گروه های سیاسی باشد. دانشگاه باید خود جریان ساز و مطالبه 
گر باشد، این امر سبب می شود تا اعتماد مردم به فضای دانشگاه افزایش یابد و هم 
تاثیرگذاری خوبی در جامعه برجای گذارد. امروز برخی از جریانات بیرون از دانشگاه 
به دنبال آن هستند که از فضای دانشگاه برای تحقق اهداف و منافع سیاسی خود 
استفاده کنند. دانشگاه نباید اجازه دهد که جریان های بیرونی از محیط دانشگاه 
برای تحقق اهداف خود سوءاستفاده کند. این مداخلات می تواند تاثیر منفی در 
جریانات تاثیر گذار داخل دانشگاه داشته باشد. متاسفانه برخی از رفتارها که در این 
روزها از دانشگاه ها نشان داده شد حاکی از این است که بیرونی ها به دنبال سوء 
استفاده از محیط دانشگاه هستند. دانشگاه در طول تاریخ نقش موثری را ایفا کرده 
است، مطالبه امروز جامعه بیشتر در حوزه مسائل اقتصادی و فرهنگی است. اینکه 
برخی جریان ها در تلاش هستند تا با سوءاستفاده از فضای دانشگاه مسائل ضد 
فرهنگی و ضد دین در دانشگاه ترویج داده شود بسیار خطرناک است. امروز دغدغه 
جامعه مسائل اقتصادی است. مردم از محیط دانشگاه انتظار دارند که مطالبه 
دانشگاه از مسئولان دغدغه مردم باشد. دانشگاه آینده ساز کشور است و این انرژی 

و پویایی در دانشگاه باید در مسیر گره گشایی از مشکلات کشور صرف شود.
نایب رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس

استاندار قم: 

دانشجویان نقشی تعیین کننده 
در صیانت از منافع ملی دارند

استاندار قم در پیامی به مناسبت روز دانشجو آورده است: دانشجویان با تکیه بر 
مبانی اعتقادی و ارزشی در تمامی صحنه ها به خصوص در عرصه صیانت از منافع 

ملی و دفاع از اقتدار نظام نقشی تعیین کننده دارند. 
در پیام سید محمدتقی شاهچراغی که نسخه ای از آن شامگاه سه شنبه در 
اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: ۱۶ آذر، به عنوان یک واقعه مهم، نقطه عطفی 
در حیات سیاسی دانشگاه های کشور و تجلی نقش آفرینی و حضور روشنگرانه 
دانشجویان در عرصه استکبارستیزی و تلاش مؤثر این قشر در مسیر پیروزی 
انقلاب اسلامی و تداوم آن است.  پیام ادامه یافته است: دانشجو و دانشگاه در 
طول بیش از چهار دهه از حیات پربرکت نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 
همواره به عنوان دو عنصراساسی پیشرفت و بالندگی، محور توسعه، پویایی و 
کمال سیاسی، فرهنگی و اجتماعی و مظهر علم و دانایی و نماد اندیشه، نوآوری و 
تحول گرایی مطرح بوده و جامعه متعهد و آگاه دانشگاهی کشور با تکیه بر مبانی 
اعتقادی و ارزشی و آرمان مسئولیت پذیر خود، علاوه بر ثبت افتخارات و پیشرفت 
های بزرگ و خیره کننده برای کشور در مسیر جهاد علمی و دستیابی به فناوری 
های پیشرفته، در سایر صحنه ها به ویژه عرصه صیانت از منافع ملی و دفاع از 
عزت و اقتدار نظام اسلامی نیز حضوری تأثیرگذار و تعیین کننده داشته است. 
پیام حاکی است: امروز و در مقطع حساس کنونی که میهن عزیز اسلامی برای 
عبور از موانع و تنگناهای تحریمی و مشکلات معیشتی و اقتصادی، بیش از هر 
دوران دیگری به همدلی، هم افزایی و تلاش همدلانه همه ارکان و عناصر مختلف 
نیاز دارد، دانشجویان نیز می کوشند تا با نصب العین قرار دادن رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و با حفظ هوشیاری و بصیرت انقلابی، توطئه دشمن در 
ایجاد اغتشاش و غبارآلود کردن فضای علمی و دانشگاهی کشور را خنثی کرده و 

افق های جدیدی را پیش روی توسعه کشور بگشایند.

همزمان با عزاداری ایام فاطمیه؛

حرم مطهر حضرت معصومه )س( وشهرقم 
سیاه پوش شد 

آیین سیاه پوشان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و شهر قم صبح روزسه شنبه  
با حضور آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)ع(، 
جمعی از مدیران شهری و خادمان این حریم مقدس برای ایام شهادت حضرت فاطمه 

زهرا)س( در حرم مطهر برگزار شد.
براساس این گزارش،خادمان بارگاه نورانی اخت الرضا )ع( طی مراسمی پرچم عزای 

حضرت زهرا )س( را بر فراز گنبد بارگاه مطهر بانوی کرامت به اهتزار در آوردند.
همچنین صحن ها، رواق ها و دیگر اماکن حرم مطهر بانوی کرامت نیز رنگ عزاداری 
به خود گرفته و سیاه پوش شد. گفتنی است به همت شهرداری قم جهت تکمیل و 
مناسب سازی سطح شهر، آماده سازی ۸۰ عدد المان سرو با محتوای فاطمی، ۲۰ عدد 
بیرق در میدان آستانه، ۱۳۰ عدد المان نجومی با تم شهادت و پخش فایل صوتی از ۳۲ 
برج اذان، نصب بنرهای آویز و پرتابل های شهری در سطح شهر متناسب با ایام عزاداری 
با همکاری مناطق هشتگانه، سازمان زیباسازی و اداره کل ارتباطات و امور بین الملل 
برنامه ریزی شده است. بر اساس اعلام روابط عمومی و تبلیغات این آستان مقدس 
مراسم عزاداری فاطمیه چهارشنبه شب همزمان با شب شهادت حضرت زهرا سلام الله 
علیها مراسم عزاداری با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین کاظم صدیقی و مداحی 
سیدرضا نریمانی در شبستان امام خمینی )ره( برگزار می شود. روز پنجشنبه همزمان با 
سالروز شهادت حضرت زهرا سلام الله علیها نیز بعد از نماز صبح، زیارت عاشورا توسط 
حجت الاسلام والمسلمین سیدحسین مؤمنی در حرم مطهر بانوی کرامت قرائت 
خواهد شد. قبل از اذان ظهر روز پنجشنبه نیز مراسم عزاداری با سخنرانی حجت 

الاسلام میردامادی و مداحی سیدمهدی موسوی برگزار می شود.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

واگذاری ۶۶ معدن غیرفعال قم
 به متقاضیان واجد شرایط 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از واگذاری ۶۶ معدن و محدوده 
معدنی غیرفعال قم به متقاضیان واجد شرایط تا ۲۳ آذر خبر داد.

اکبر ابدالی در دومین جلسه شورای معادن استان گفت: متقاضیانی که قصد شرکت 
در این مزایده را دارند تا ۲۳ آذر می توانند به سامانه ستاد ایران مراجعه و با ارائه اسناد و 
مدارک مورد نیاز، درخواست خود را ثبت کنند. تایید صلاحیت فنی و مالی متقاضیان 
توسط سازمان صمت، از مهمترین شرایطی شرکت دراین مزایده عمومی است. در 
جلسه امروز همچنین در خصوص تمدید و تجدید معادن و رسیدگی به پرونده معارضین 
محلی ۱۵ معدن استان بحث و تصمیم گیری شد. ابدالی گفت: در این جلسه مقرر 
شد با همراهی و برنامه ریزی تمامی بخشداران و فرمانداران استان، مشکلات این ۱۵ 
معدن هرچه سریعتر پیگیری و از تعطیلی آن ها جلوگیری شود. محمدتقی شاهچراغی 
استاندار هم در این جلسه با تاکید بر استفاده هرچه بیشتر از ظرفیت معادن، برای 
توسعه و آبادانی قم، پیگیری مجدانه مشکلات پیش روی معادن را از اولویت های استان 

دانست.  تسریع در اکتشافات معادن فلزی استان از دیگر مصوبات این جلسه بود.
 

مسئول واحد نمایش حوزه هنری استان قم :

تئاتر قم هنری ریشه دار است 
مسئول واحد نمایش حوزه هنری استان قم گفت: هنر ششم یا همان تئاتر، در استان 

قم هنری ریشه دار محسوب می شود.
احمد سلیمانی در آیین اختتامیه هفتمین دوره کارگاهی آموزش بازیگری با اشاره 
به استقبال جوانان از هنر تئاتر گفت: حدود ۹۰ نفر از جوانان در این دوره تئاتر حضور 

داشتند و مجموعا در ۲۴ جلسه با مبانی و اصول تئاتر حرفه ای آشنا شدند.
سلیمانی گفت: فن بیان و زبان بدن از جمله مهارت هایی بود که در این دوره به 

جوانان آموزش داده شد.
وی به جایگاه هنر ششم در قم پرداخت و گفت: تئاتر در قم هنری ریشه دار است و 
هنرمندان بسیاری در این هنر صنعت فعالیت می کنند. مسئول واحد نمایش حوزه 
هنری استان قم ابراز امیدواری کرد با کمرنگ شدن بیماری کرونا در سطح شهر، مردم 

از نمایش هایی که بروی صحنه می رود استقبال مناسبی داشته باشند.

محمد حسن آصفری*

در نظر دارد ۳ باب سوله را از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص واجد شرایط واگذار نماید.
موضوع مزایده: واگذاری  ۳ باب سوله با کاربری خدماتی واقع در شهرک صنوف بلوار تلاشگران خیابان ۲۰ متری .

مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ، میزان تضمین شرکت در مزایده به شرح ذیل می باشد:

مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده :
مبلغ تضمین شرکت در مزایده می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار ۳ماه( یا واریز وجه نقد به حساب بانک ملی شعبه 

میدان تره بار  به شماره ۰۱۱۵۴۲7۰۸۹۰۰۴ بنام سازمان میادین میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
- مبلغ خرید اسناد مزایده ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد و شرکت کننده مي بایست مبلغ آن را به شماره حساب ۰۱۱۳۱۲7۵۸۸۰۰۱ بانک ملی به نام 

سازمان میادین شهرداري قم واریز نماید. هزینه خرید اسناد مزایده غیرقابل استرداد می باشد .
- فروش اسناد از مورخ ۱40۱/09/۱9 لغایت ۱40۱/09/29 می باشد.

نحوه پرداخت: برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه در ۱۲ قسط  پرداخت نماید .
-مشخصات  کلی سوله ها  به شرح زیر می باشد :

اسکلت غرف فلزی با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه می باشد . کف آن بتنی و بدنه تا ۱/۲ متر سنگ و مابقی بدنه سفید کاری و 
نمای آجری ، درب اصلی آن از نوع کرکره برقی می باشد ، جنب سوله یک اتاق اداری و سرویس بهداشتی در همکف و روی آن یک اتاق اداری احداث 

گردیده ، سوله ها دارای حیاط سازی که پوشش کف آن بتنی و دیوار های پیرامونی آن آجری و هر سوله دارای انشعاب آب ، برق و گاز می باشد . 
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار 
شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت اسناد مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق 

دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مزایده را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام 

این مهم از جانب هر یک از شرکت کنندگان باعث حذف آنان از فرایند مزایده مي گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳۶۶۴۱۳۲7  )۰۲۵( تماس حاصل فرمایید.
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری روز پنج شنبه مورخ ۱40۱/۱0/0۱ می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مزایده موجود می باشد .                                                                   
تاریخ آگهی نوبت دوم:۱۴۰۱/۰۹/۱۹

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده ) نوبت اول (

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

 شناسه آگهی:1423113 

در مدرسه فیضیه قم برگزار شد ؛

اجتماع بزرگ میثاق با ولایت حوزویان 
اجتماع بزرگ میثاق با ولایت حوزویان با حضور گسترده طلاب حوزه علمیه قم در مدرسه فیضیه 
برگزار شد.  براساس این گزارش ، اجتماع بزرگ طلاب و روحانیون حوزه های علمیه با عنوان میثاق 
با ولایت پیش از ظهر سه شنبه در مدرسه فیضیه قم برگزار شد. در این اجتماع طلاب، فضلا، اساتید 
سطوح عالی و همچنین طلاب خوزه علمیه خواهران حضور داشتند. آیت الله اعرافی مدیر حوزه های 
علمیه، آیت الله حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، آیت الله خاتمی امام جمعه 
موقــت تهران، آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام، آیت الله کعبی عضو 
مجلس خبرگان رهبری و برخی دیگر از شخصیت های حوزوی در این اجتماع حضور داشتند. اجتماع 
کنندگان در این مراسم با سر دادن شعارهای، خونی که در رگ ماست هدیه به رهبر ماست، خامنه ای 
کوثر است، دشمن او ابتر است، خامنه ای خمینی دیگر است ولایتش ولایت حیدر است با رهبر معظم 
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ایران وارد بازی آذربایجان 
نمی شود

مقابل  در  را  کشورمان  وضعیت  باشیم  خواسته  اگر 
آذربایجان شبیه سازی کنیم، دقیقا چیزی شبیه وضعیت 

با امارات است، امارات در مقابل ایران مواضعی که اتخاذ می کرد بیشتر توهم ناشی 
از حمایت قدرت های خارجی بود که تلاش داشت در برابر ایران از موضع برتر و تند 

صحبت کند، در مورد آذربایجان نیز همین مساله صادق است. 
آذربایجان می داند وزنه قابل توجهی در مقابل ایران نیست، اما چون حمایت هایی 
را پشت خود احساس می کند، استنباط خود از شرایط را واقعی می داند و با اتکا به آن 

حمایت ها سعی می کند با لحن تند یا ادبیات غیر متعارف در مقابل ایران ظاهر شود.
شخص الهام علی اف نیز  بارها در ماه های اخیر تاکید کرد که براساس منافع کشورش  
سفارت آذربایجان را در تل آویو بازگشایی یا اقدام به خرید تسلیحات از اسرائیل یا هر 
کشور دیگری می کنند. در واقع این گونه اظهارات ناشی از همان توهمی است که 
احساس می کند در مقابل ارمنستان پیروز شده و می خواهد آن را در مقابل در جای 

دیگری نمایش دهد. 
از سوی دیگر برگزاری رزمایش توسط آذربایجان و ترکیه فی نفسه اشکالی ندارد، 
این گونه رزمایش ها عموما میان کشورها در یک منطقه برگزار می شود  اما اگر  رزمایش را 
پیوست سخنرانی های اخیر علی اف در نظر بگیریم، کاملا مشخص است که مخاطبش 

ایران می باشد و دیگر منظور او ارمنستان نیست. 
اگر الهام علی اف با این ادبیات قصد تحریک و یا واکنش شدید ایران را داشته باشد 
بداند که قطعا جمهوری اسلامی ایران وارد بازی نمی شود که آذربایجان به تحریک 

دیگران بخواهد راه بیندازد. 
مساله این است؛ این روند تا کجا ادامه می یابد؟ ما کماکان باید منتظر باشیم تا هر روز 
یک سخنرانی جدید از سوی آذربایجانی ها را بشنویم یا برگزاری رزمایش را ببینیم؟ در 
حقیقت این اقدامات برای این است که ایران را وادار کند تا واکنش و اقدام غیر سیاسی 
انجام دهد. امیدواریم آذربایجان متوجه شود که وارد فضایی می شود که قطعا قبل از این 

که برای ایران هزینه داشته باشد هزینه های گزافی برای خودش دارد. 
این که برخی می گویند اردوغان اگر رای نیاورد بخشی از حمایت علی اف فرو می ریزد 
با توجه به شرایط و وضعیت کشور، تحلیل نادرستی است. اردوغان چه رای بیاورد چه 
رای نیاورد سیاست های ترکیه تغییر نمی کند تنها چنین استدلال هایی، زمان را به نفع 

ترکیه و آذربایجان می کند. 
معتقدم از اکنون باید استراتژی ما مشخص باشد موکول به چند ماه دیگر نکنیم، باید 
ببینیم  plan B ما چیست؟ اگر همین  امروز برنامه ای نداشته باشیم نسبت به ۶ ماه 

آینده، باز هم عقب هستیم. 
کارشناس مسائل قفقاز

سخنگوی شورای نگهبان :

نقص قانون نداریم، در اجرای قانون 
مشکل داریم

سخنگوی شورای نگهبان قانون اساسی را منبع اصلی حقوق و آرمان های مردم 
دانست و گفت: راه حل مسائل کشور اجرای صحیح قانون است و اگر قوانین اشکالی 
دارند باید در فرایند خود اصلاح شوند؛ ما قوانین معطل مانده بسیاری در کشور داریم؛ 

در کشور نقص قانون نداریم بلکه مشکل در اجرای قانون داریم.
»هادی طحان نظیف« روز سه شنبه در مراسم بزرگداشت روز دانشجو در دانشگاه 
علامه طباطبایی اظهار کرد: من دانشگاهی امروز در خدمت شما هستم و خودم را 

یکی از شماها می دانم و این یعنی آینده نزدیک از آن شماست.
سخنگوی شورای نگهبان خطاب به دانشجویان افزود: برای این آینده نزدیک خودتان 

را آماده کنید که ایران قوی و پیشرفته به اندیشه و تلاش تک تک من و شما نیاز دارد.
طحان نظیف با تاکید بر اینکه مطالبه گری نسبت به آرمان های انقلاب و حقوق مردم 
باید از سوی دانشجو انجام گیرد، اظهار داشت:  قانون اساسی مهم ترین ارزش ها و 

آرمان های یک کشور و ملت را در خود جا داده است.
وی با اشاره به فصل حقوق ملت در قانون اساسی، آن را جزو وجوه قابل افتخار قانون 
اساسی دانست و افزود: لازم است عموم مردم، نخبگان، جریان های دانشجویی و البته 
مسئولان به قانون اساسی مراجعه کنند زیرا وظایف قوا، نهادها و دستگاه ها در این 

قانون آمده است.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: راه حل مسائل کشور اجرای صحیح قانون است 
و اگر قوانین اشکالی دارند باید در فرایند خود اصلاح شوند؛ ما قوانین معطل مانده 
بسیاری در کشور داریم؛ در کشور نقص قانون نداریم بلکه مشکل در اجرای قانون 

داریم.
طحان نظیف با یادآوری اینکه قانون اساسی ظرفیت های فراوانی برای خدمت به 
مردم دارد، اگر نقصانی هم وجود داشت ساز و کارهای رفع آن در همین قانون آمده 
اظهار داشت:  نمی شود،  بازنگری  اساسی  قانون  در  اینکه چرا  به  پاسخ  در  است، 
ظرفیت های مغفول در قانون اساسی داریم که باید به سراغ آنها برویم، اما اگر بازنگری 
هم بخواهد صورت گیرد، قانونگذار فرایند و ساز و کار این کار را پیش بینی کرده و البته 
یکبار شاهد بازنگری در قانون اساسی بوده ایم، بنابراین می بینیم که در صورت لزوم این 

کار انجام می شود.
وی با تاکید بر اینکه دانشجویان باید مطالعه دقیق تری در مورد قانون اساسی کشور 
داشته باشند زیرا قانون اساسی ، قانون مادر کشور و به تایید مردم رسیده است، اظهار 
داشت: قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، قانونی مترقی است و باید آن قسمت از 

ظرفیت های آن که تاکنون اجرا نشده و مغفول مانده مبنای کار و توجه باشد.
طحان نظیف با بیان اینکه قانون اساسی کشور اعتبار خود را از مردم گرفته است، 
افزود:  قانون اساسی مبیّن و زیربنای تحولات کشور و پایه ثبات حقوقی و سیاسی کشور 

و در واقع یک میثاق ملی است.
وی ادامه داد: لازم است عموم مردم، نخبگان، جریان های دانشجویی و مسئولان 
به قانون اساسی مراجعه کنند زیرا وظایف قوا، نهادها و دستگاه ها در این قانون آمده 
است. وی خاطر نشان کرد: در گام دوم انقلاب باید ظرفیت های مغفول قانون اساسی 
را فعال و اجرایی کرد؛ یکی از مواردی که باید مورد توجه قرار بدهیم، سیاست های کلی 
ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب است که با نگاهی آسیب شناسانه ابلاغ شده است.
سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: اگر دستگاه ها در مدار قانون پیش بروند و از 

ظرفیت های قانونی به نحو مناسب استفاده شود، دستاورد مثبتی به دست می آوریم.
طحان نظیف افزود : قانون اساسی ظرفیت های فراوانی برای خدمت به مردم دارد و 
اگر نقصانی وجود دارد مسیر اصلاح حتی در مورد قانون اساسی در خود قانون پیش 

بینی شده است.
 

رئیس مرکز پژوهش های مجلس:

 آینده سازی نوشداروی جامعه
 امروز ایران است

نشست رویداد ملی نوآیند ۲ به منظور تشریح فرآیند برگزاری این رویداد و نحوه 
مشارکت جامعه نخبگان، دانشگاهیان و نوجوانان علاقمند به مشارکت در حکمرانی 

و رفع مشکلات کشور برگزار شد. 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس در این نشست گفت :هیجان رقابت و روش خلاق 
انجام اینگونه اقدامات در این رویدادها متبلور شده و حس رقابت، زمینه ساز این 
کار است که روز به روز گسترش می یابد ضمن اینکه معتقدم آینده سازی نوشداروی 
جامعه امروز ایران است که از احساس بی آیندگی رنج می برد بنابراین باید به این قبیل 

فعالیت ها اهمیت بیشتری داده شود.
بابک نگاهداری با بیان اینکه این رویداد ثمره و دستاوردهای خوبی به همراه داشته 
است، افزود: مجموعه این فعالیت ها در دوره جدید مدیریت مرکز پژوهش های مجلس با 
رویکرد نوآوری بازِ اجتماعی در قالب برگزاری این رویدادها تبلور پیدا کرده و نقطه مثبتی 
است که ارتباط بین مردم و جامعه نخبگان را با حکمرانی در قالب این رویدادها شکل 
می دهد. وی تصریح کرد: رویداد نوآیند و اقدام، رویداد پارلمان دانشجویی، رویدادهای 
همرسان و رویداد نظارت بسته های مشارکت جوانان نخبه در تصمیم سازی ها که در 
قانون اساسی نیز آمده است حرکت هایی رو به جلویی است که هر اندازه استمرار و 
ماندگاری داشته باشد موفقیت بیشتری به همراه دارد. نگاهداری خاطر نشان کرد: 
آفتی که این رویدادها را تهدید می کند این است که پروژه ای به آن نگاه شود بنابراین 
نگاه ما به مردمی سازی حکمرانی مقطعی و پروژه ای نیست و در فرآیندی دائمی با ایجاد 
ساز و کار لازم نیاز به زیست بوم دائمی دارد که با این پلتفرم ها و رویدادها زیست بوم 

اجتماعی آن در مجلس شکل گرفته که دستاورد مهمی است.

اخبار

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

مدیرانی که پای فروش اموال مازاد 
بانک ها نایستند، برکنار می شوند

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: وزارت اقتصاد موضوع فروش اموال مازاد را با 
اختیار ویژه دنبال خواهد کرد و مدیرانی که پای فروش اموال مازاد بانک ها نایستند، 

برکنار می شوند.
براساس این گزارش ،در جلسه علنی صبح روز سه شنبه ۱۵ آذر ماه مجلس شورای 
اسلامی، سوال روح الله ایزدخواه و تعداد دیگری از نمایندگان از وزیر امور اقتصادی 
و دارایی درباره وضعیت اجرای حکم قانون مالیات مضاعف به بنگاه داری بانک ها در 
دستورکار قرار گرفت. سید احسان خاندوزی در پاسخ به سوال مذکور، گفت: بنده 
از زمانی که در مرکز پژوهش های مجلس بودم، مسئله فروش اموال مازاد بانک ها 
را پیگیری کردم و الان هم در وزارت اقتصاد مجری آن هستم. اجرای این موضوع 
تأثیر مهم دارد. وی بیان کرد: کنترل رشد نقدینگی در کشور، افزایش توان  سه 
تسهیلات دهی بانک ها و رفع کسری ها و ناترازی های شبکه بانکی از جمله مزیت های 
اجرای این حکم است. وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: از سال ۱۳۹۵ تا سال 
۱۴۰۰ کوتاهی هایی در این زمینه انجام شد و میزان عملکرد این حکم تنها ۱۳ درصد 
بود. از زمان آغاز دولت سیزدهم، این رقم به ۱۸ درصد افزایش یافته است. با مجموعه 
اقداماتی که در سال ۱۴۰۱ انجام می شود، برگ زرینی بر فراز تمام سال های گذشته 

پیرامون عملکرد فروش اموال مازاد شبکه بانک ها رقم خواهد خورد.
اگر بانک مزایده برگزار نکند، مشمول مالیات می شود

خاندوزی متذکر شد: از سال ۱۳۹۴ تا قبل از ۱۴۰۱، فروش اموال مازاد بانک ها 
حدود ۶7 هزار میلیارد تومان بوده، یعنی ۳۳ همت سهام غیربانکی و ۳۳ همت 
املاک مازاد فروش رفته است. از این عدد، عملکرد بانک صادرات حدود ۱۴.۵ 
همت، بانک ملی حدود ۱۴.۳ همت، بانک تجارت ۱۱ همت، بانک ملت ۹.۶ همت، 

بانک رفاه ۵ همت، بانک سپه ۵ همت و بانک کشاورزی ۴ همت بوده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: ۹۰ درصد از کل 7.۵ همت اموال مازاد 
فروش رفته در سال گذشته مربوط به نیمه دوم سال یعنی بعد از استقرار دولت 
سیزدهم است که این امر اراده عملی دولت سیزدهم در این موضوع را نشان می دهد.
خاندوزی تصریح کرد: بخشی دیگر از اموال مازاد بانک ها به مزایده گذاشته شده، 
اما چون مشتری نداشتند، به فروش نرفته است. اگر بانک مزایده برگزار نکند، 
مشمول مالیات می شود. همچنین طبق قانون، مرجع تشخیص اموال مازاد بانک ها، 
بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار است. بانک مرکزی باید به وزارت اقتصاد اعلام کند 
که هر بانکی چه میزان در فروش اموال مازاد خود تخلف داشته است و ما نیز از طریق 

سازمان امور مالیاتی جریمه لازم را لحاظ می کنیم.
  

وزارت اطلاعات خبر داد:

متلاشی شدن هسته های عملیاتی
 وابسته به منافقین 

وزارت اطلاعات اعلام کرد: چند هسته  عملیاتی وابسته به گروهک تروریستی 
منافقین توسط سربازان گمنام امام زمان )عج( در استان های تهران، اصفهان و 

کردستان شناسایی و متلاشی شدند.
در اطلاعیه وزارت اطلاعات آمده است: به استحضار ملّت شریف ایران می رساند 
با الطاف الهی و عنایات اهل بیت عصمت و طهارت )علیهم السلام(، سربازان گمنام 
امام زمان )عج( موفق شدند چند هسته ی عملیاتی وابسته به گروهک تروریستی 
منافقین را شناسایی و متلاشی نمایند. هسته های مزبور با انجام اقدامات تروریستی 
و خمپاره زنی های متعدد علیه مراکز اداری، نظامی، انتظامی و مسکونی، ضمن وارد 

کردن خسارت هایی، به فضای رعب و ناامنی نیز دامن می زدند.
پس از ردیابی و شناسایی هسته های خرابکار، سلسله عملیات هماهنگی در 
استان های تهران، اصفهان و کردستان صورت گرفت و منجر به بازداشت ۱۰ عنصر 
عملیاتی و پشتیبانی منافقین شد.اعضای این هسته ها در عملیات های متعدّد 
تروریستی به پرتاب نارنجک دست ساز در تجمعات مردمی و حملات خمپاره ای 
به مراکز فوق الاشاره پرداخته بودند و در حال طراحی اقدامات به مراتب شدیدتری 
بودند.  تمام فعالیت های تروریستی یادشده با هدایت مستقیم مقر اروپایی گروهک 
تروریستی منافقین واقع در کشور آلبانی صورت گرفته و در عملیات ها حتی از عناصر 
سابقه دار و قدیمی گروهک منافقین که در دهه ۶۰ مورد عفو و تخفیف نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران قرار گرفته بودند استفاده شده است. 
همراه با دستگیری اعضای این شبکه، تمامی اقلام و تسلیحات و ادوات عملیات 
تروریستی همچون خمپاره، نارنجک، مواد و تجهیزات ساخت نارنجک دست ساز، 
ایران  بر کفان گمنام  و کوکتل مولوتوف، کشف و ضبط شد. جان  سلاح کمری 
اسلامی ضمن تجدید عهد با ملّت شریف ایران اعلام می نمایند که مقابله با تروریسم 
را تا انهدام کامل آن ها و با قدرت ادامه خواهند داد و طبیعتاً در میدان جنگ با 
تروریسم غدّار خون آشام، حامیان و پشتیبانان تروریست ها منفعتی نخواهند داشت.

 
امیرعبداللهیان در نشست خبری مشترک با وزیر خارجه بوسنی:

حمایت های خود را از منطقه بالکان
 ادامه می دهیم

 وزیرامورخارجه کشورمان گفت:جمهوری اسلامی ایران، حمایت های خود از 
منطقه و کشور بوسنی را ادامه می دهد. 

حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان در نشست خبری مشترک با 
بیسراتوکوویچ وزیر خارجه بوسنی و هرزگووین گفت: ما برگزاری انتخابات عمومی را 
که در بوسنی با موفقیت انجام شد، تبریک میگویم و امیدوار هستیم که در مسیر 
پیشرفت و همبستگی بوسنی گام های خوبی بردارد. رییس دستگاه دیپلماسی 
تاکید کرد: ما منطقه بالکان و کشور بوسنی را دوست خود میدانیم و همچون گذشته 
حمایت های خود را از این منطقه و بوسنی ادامه خواهیم داد. وزیر امورخارجه 
کشورمان ادامه داد: ما امروز توافق کردیم کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور را 
فعال کرده و روابط را توسعه دهیم و همچنین خرسند هستیم که در دوران پساکرونا و 
در ۹ ماه گذشته تبادلات تجاری دو کشور ۵۳ درصد افزایش پیدا کرده است. بوسنی 
و هرزه گوین و جمهوری اسلامی ایران همواره روابط خوبی دارند و امکان توسعه 
روابط اقتصادی بسیار وجود دارد. رییس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه ما نگران 
تداوم جنگ در اوکراین هستیم، افزود: ما نگرانی خود را از تداوم جنگ در اوکراین 
ابراز می کنیم و همچنین مخالف ادامه جنگ در اوکراین و سایر نقاط هستیم.  وی با 
بیان اینکه در مورد اتهامات بی اساسی که آمریکا و تعداد معدود کشورهای غربی در 
حوزه حقوق بشر به ایران وارد می کنند، گفت: بنده در این خصوص به همتای خودم 
توضیح دادم.در خصوص وقایع اخیر در ایران بخشی از آن مطالبات مسالمت آمیز 
مردم است و از شما دعوت می کنم  به ایران بیایید و وضعیت را از نزدیک ببینید. آنچه 
ما در ۸ هفته گذشته شاهد آن بودیم، ترور و برنامه ریزی علیه مردم ایران بود و در ایران 

کسی در اثر شلیک نیروی امنیتی و انتظامی کشته نشده است.
 

رئیس جمهور:

 حقوق کارکنان دولت براساس میزان 
بهره وری پرداخت شود

رئیس جمهور تعدادی از اعضای دولت را مامور کرد راهکارهای پرداخت حقوق بر 
اساس میزان بهره وری و کیفیت کار و ارائه خدمت را تهیه کنند تا در بودجه سال آینده 

لحاظ شود. 
هیات دولت در جلسه فوق العاده صبح روز سه شنبه که به ریاست رئیس جمهور 
برگزار شد، ادامه رسیدگی به لایحه بودجه سال آینده کل کشور را در دستور کار قرار 
داد و تبصره های دیگری از این لایحه را بررسی کرد. آیت الله سید ابراهیم رئیسی در 
این جلسه با تاکید بر لزوم توجه به عدالت در پرداخت ها به کارکنان دولت در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، گفت: تامین معیشت و رفاه کارکنان دولت در بودجه 
سال آینده باید بر مبنای ایجاد توازن و اصل بهره وری صورت گیرد. رئیس جمهور 
تعدادی از اعضای دولت را مامور کرد به سرعت راهکار پرداخت حقوق براساس میزان 
بهره وری و کیفیت کار و ارائه خدمت را تهیه کنند تا در بودجه سال آینده لحاظ شود.

سیدمحمد رضا دماوندی*

رهبر معظم انقلاب تاکید کرد: اینکه ساختار باید بازسازی انقلابی شود به این علت 
است که انقلاب اسلامی بواسطه رهبری امام)ره( و حرکت مردم، معجزه گر بود و با 
روحیه تهاجمی خود بنیان های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی و گزاره های غلط حاکم 

بر اذهان مردم را تغییر داد. 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر روزسه شنبه در دیدار 
اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی، هدایت فرهنگی کشور را، شأن و نقش اصلی 
این شورا خواندند و با اشاره به ضرورت بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی کشور گفتند: 
شورای عالی انقلاب فرهنگی باید با رصد و شناخت دقیق ضعف ها و گزاره های غلط 
فرهنگی در عرصه های مختلف، راه حل های عالمانه ای برای رواج گزاره های صحیح 

و پیش بَرنده، ارائه کند.
مهمترین نقش شورای عالی، هدایت فرهنگی کشور و جامعه 

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود نکته ای را در مورد شورای  عالی انقلاب 
فرهنگی بیان کردند و با اشاره به حضور افراد برجسته و نخبه و صاحب نظر در این شورا 
گفتند: با وجود غنا و تراز بالای افراد حاضر در این شورا، اما هویت جمعی شورای  عالی 
به تناسب اعضای آن، بروز لازم را ندارد و لازم است تأثیرگذاری شورا در مسائل فرهنگی 
کشور تقویت شود، البته اعضاء شورا اشتغالات دیگری نیز دارند و این توقع وجود ندارد 
که اعضا از کار های اصلی خود باز بمانند، اما انتظار این است که برای امور مربوط به 

شورا وقت مناسب و کافی گذاشته شود.
ایشان با طرح این سؤال که شأن و وظیفه شورای عالی انقلاب فرهنگی چیست، 

گفتند: مهمترین نقش و وظیفه این شورا، هدایت فرهنگی کشور و جامعه است.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه شیوه هدایت فرهنگی دستگاه های 
رسمی با هدایت فرهنگی تشکل های مردمی متفاوت است، گفتند: شورای  عالی 
انقلاب فرهنگی می تواند با هدایت صحیح هزاران تشکل مردمی که در کار های 
فرهنگی متنوع و گسترده ای فعالیت دارند، زمینه ساز شکل گیری حرکت عمومی در 

مقوله های مهمی همچون گسترش فرهنگ قناعت و عدم اسراف شود.
هدایت فرهنگی، فقط با ابلاغ سند های تحول امکان پذیر نمی شود

ایشان ایجاد چنین حرکت های عمومی برای فرهنگ سازی و یا اصلاح فرهنگ های 
غلط را بخشی از مهندسی فرهنگی دانستند و در مورد هدایت دستگاه های فرهنگی 
دولتی، افزودند: در مورد دستگاه هایی همچون فرهنگ و ارشاد اسلامی، آموزش و 
پرورش، سازمان تبلیغات و صداوسیما، هدایت فرهنگی، فقط با ابلاغ سند های تحول 
امکان پذیر نمی شود بلکه باید این سند ها محقق و اجرایی شوند و ضمانت اجرای آن ها 

هم حضور رؤسای سه قوه در شورای عالی انقلاب فرهنگی است.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به سخنان سال گذشته خود در دیدار با هیأت 
دولت مبنی بر لزوم بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی کشور گفتند: منظور از ساختار، 
ساختار فرهنگی جامعه و ذهنیت و فرهنگ حاکم بر آن و در یک کلام نرم افزاری است 

که افراد جامعه بر اساس آن در زندگی فردی و جمعی خود عمل می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: اینکه ساختار باید بازسازی انقلابی شود به این 
علت است که انقلاب اسلامی به واسطه رهبری امام )ره( و حرکت مردم، معجزه گر بود 
و با روحیه تهاجمی خود بنیان های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی و گزاره های غلط 

حاکم بر اذهان مردم را تغییر داد.
لزوم شناخت دقیق ضعفهای فرهنگی و تلاش برای ترویج گزاره های صحیح

از  یکی  عنوان  به  نمی توانیم«  »ما  فرهنگ  به  اشاره  با  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
گزاره های غلط حاکم بر جامعه ی قبل از انقلاب اسلامی گفتند: انقلاب با سازندگی و 
حرکت های خلاقانه این ذهنیت را به تدریج تغییر داد که نتیجه آن انجام کار های بزرگی 
همچون ساخت سدها، نیروگاهها، بزرگراهها، تجهیزات صنایع نفت و گاز و بسیاری 
از زیرساخت ها به دست متخصصان جوان داخلی بود. رهبر انقلاب اسلامی فرهنگ 
»شیفتگی به غرب« و حتی استفاده از لغات فرنگی را یکی دیگر از گزاره های فرهنگی 
غلط حاکم بر جامعه دانستند که انقلاب اسلامی موجب تغییر این گزاره نادرست و 
تبدیل آن به فرهنگ »اعتراض به غرب« شد. حضرت آیت الله خامنه ای، تغییر فرهنگ 
»خودپسندی و شهرت« به فرهنگ »ایثار و از خودگذشتگی« را نمونه تأثیرگذاری 
فرهنگی انقلاب اسلامی بر زندگی شخصی افراد برشمردند و خاطرنشان کردند: با 
وجود تغییر بسیاری از بنیان های غلط، اما عوامل مختلف به مرور زمان موجب تضعیف 
روحیه تهاجمی انقلاب می شود که باید این موضوع مورد مراقبت و رصد جدی قرار 
گیرد تا دوباره آن بنیان های غلط سر بر نیاورند. ایشان افزودند: می توان به کمک 
پایه های فکری انقلاب و جوانان فعال، آن فرهنگ و روحیه انقلابی را بار دیگر تجدید 
کرد و یک حرکت عظیم فرهنگی به وجود آورد. حضرت آیت الله خامنه ای این موضوع 
را یکی از کار های اساسی شورای عالی انقلاب فرهنگی دانستند و گفتند: شورا باید 

برای تحقق این موضوع، فکر و کار و برنامه ریزی کند.
ملزومات بازسازی انقلابی و مهندسی فرهنگی کشور

حضرت آیت الله خامنه ای رصد دائم تغییراتِ معمولًا پنهان فرهنگی و علاج به موقع 
آن ها را از ملزومات بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی کشور برشمردند و افزودند: اگر در 
فهم مستمر این تغییرات و ممانعت از اثرگذاری منفی آن ها دچار ضعف و عقب ماندگی 
شویم حتماً جامعه دچار خسارت خواهد شد که آشفتگی فرهنگی یا افتادن زمام امور 

فرهنگی کشور به دست دیگران مهمترینِ این خسارات است.
ایشان مهندسی صحیح فرهنگی را کاری بنیانی برای اصلاح ساختار فرهنگی 
خواندند و گفتند: هوشیاری دائم، شناخت دقیق ضعف های فرهنگی در عرصه هایی 
نظیر اجتماع، سیاست، خانواده، سبک زندگی و دیگر عرصه ها و تلاش برای دستیابی 
به راه حل های عالمانه برای رفع نقاط ضعف و ترویج گزاره های صحیح فرهنگی، از 

الزامات اساسی مهندسی فرهنگی کشور است.
دستگاه های  تکالیف  شدن  روشن  موجب  را  فرهنگی  مهندسی  انقلاب،  رهبر 
مختلف از جمله آموزش و پرورش، صداوسیما، آموزش عالی، مراکز مرتبط با جوانان و 
همچنین تشکل های مردمی دانستند و افزودند: اگر اینگونه دستگاه ها دچار غفلت از 

وظایف مهم خود شوند، جامعه ضرر فراوانی خواهد کرد.
نیاز مبرم به احیای گزاره ضرورت پیشرفت علمی

ایشان احیای گزاره ضرورت پیشرفت علمی را نیازی مبرم خواندند و با اشاره به نتایج 
درخشانِ رواج گزاره عبور از مرز های دانش در دو دهه قبل افزودند: جهش علمی و 

جهش فناوری از جمله آثار پُر برکت آن حرکت بزرگ بود که باید استمرار یابد.
و  تحقیقاتی  و  علمی  مراکز  دانشگاهها،  افزودند:  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
تا  دستگاه های مرتبط، پیشرفت و جهش علمی را سرلوحه جدی کار قرار دهند 
کشورمان از قافله علم عقب نیفتد. در ابتدای این دیدار، رئیس جمهور در سخنانی 
مأموریت اصلی شورای عالی انقلاب فرهنگی را ساماندهی عرصه های علم و فرهنگ 
دانست و با اشاره به نهایی شدن سند تحول این شورا، از اقدامات انجام شده در دوره 

جدید از جمله پیگیری بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی گزارشی بیان کرد.

رهبرمعظم انقلاب در دیدار اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی؛

ساختار فرهنگی کشور بازسازی انقلابی شود 

سخنگوی قوه قضاییه از آزادی یکهزار و ۲۰۰ نفر از 
گفت:  و  داد  خبر  اخیر  اغتشاشات  شدگان  بازداشت 
به  آزادی ها  این  قضاییه  قوه  ریاست  تاکیدهای  طبق 
معنای چشم پوشی کامل از اقدامات برخی آشوب طلبان 
نبوده و به معنای این نیست که رسیدگی به این پرونده ها 

گذراباشد.
ستایشی  مسعود  ایرنا،  قضایی  خبرنگار  گزارش  به 
ضمن  خبری  نشست  چهاردهمین  در  سه شنبه  روز 
گرامیداشت ایام شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله 
با  افزود: همه دادگاهها  به روز دانشجو  با اشاره  علیها 
جدیت در حال پیگیری است که اطلاع رسانی درباره این 

دادگاه ها به مرور انجام خواهد شد.
سخنگوی قوه قضاییه ضمن ابراز تأسف از فوت و از 
دست رفتن ۲۰۰ نفر از شهروندان که به خاطر تحرکات 
و تحریکات بیگانگان و ایادی رسانه ای آنها از بین رفتند، 
مطمئن  و  بوده  حساس  شدت  به  قضاییه  قوه  گفت: 
باشید از خون این افراد نخواهد گذشت و کسانی که در 
این جریانات صدمه دیده اند، قوه قضاییه مورد به مورد 
مطالبه خواهد کرد و گریبان مسببان آشوب ها را هرگز رها 

نخواهد کرد.
حجاب مسأله ای فراقوه ای است

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره مسأله 
فرهنگی،  فراقوه ای،  حجاب  موضوع  گفت:  حجاب 
متعلق به ملت و پذیرفته شده از سوی آحاد جامعه در 

طول تاریخ بوده است.
باید  قوه  سه  هر  موضوع  این  درباره  داد:  ادامه  وی 
تصمیمات  و  بدهند  تشکیل  تخصصی  جلسات 
کارشناسانه بگیرند. اینگونه نیست که یک قوه بخواهد در 

مورد حجاب اظهارنظری کند.
به گفته او، در این زمینه کارگروه های تخصصی تشکیل 
شده است و کارشناسان قوه قضاییه هم در این کارگروه ها 
حضور دارند و به دنبال بررسی راهکارهای عفاف و حجاب 

هستیم.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره صدور 
احکام محاربه و افساد فی الارض در پی اغتشاشات و 
نفر حکم  برای هفت  تاکنون  ناآرامی های اخیر گفت: 
بدوی محاربه و افساد فی الارض صادر شده است و اگر 
به این آرای صادر شده اعتراض شود، حسب مورد قابلیت 

فرجام خواهی در دیوان عالی کشور دارد.
وی ادامه داد: برخی از این پرونده ها فرجام خواهی و 
تصمیم اتخاذ و پرونده اعاده شده است و برخی دیگر نیز 

در جریان رسیدگی و فرجام خواهی قرار دارد.ش
نظارت قضایی بر افرادی که با قرار وثیقه آزاد شدند

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آزادی 
ایران در جام  بازی های  برگزاری  ایام  افراد در  از  برخی 
جهانی گفت: برخی افرادی که بازداشت شده بودند در 
شب قبل یا روز بازی سوم ایران در جام جهانی با تدابیر، 

تمهیدات و نظارتی که انجام شد، آزاد شدند.
وی ادامه داد: اتهام این افراد فعالیت تبلیغی علیه نظام 
جمهوری اسلامی و اجتماع و تبانی علیه امنیت کشور 
بود اما به دلیل مطالب ابراز شده و تدابیر اتخاذ شده منجر 
به صدور قرار و وثیقه شد و با نگرش رأفت اسلامی و ایجاد 

روحیه همدلی آزاد شدند.
ستایشی تصریح کرد: نظارت قضایی خاص برای افراد 
احضار شده و آنان که احضار شدند و مراجعه نکردند در 
نظر گرفته شده است و کسانی که اظهارات غیرمستند و 
بی مدرک و محرک و مشوق افکار عمومی برای شرکت در 
آشوب داشتند بدانند که تحت نظارت قضایی قرار دارند 
و اگر اقدامی انجام دهند مجدد فراخوانده خواهند شد و 

باید پاسخگو باشند.
قوه قضاییه میان معترض و اغتشاشگر 

تفاوت قائل است
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به این سوال که افرادی 
که در زندان هستند معترض هستند یا آشوبگر گفت: 

بارها اعلام کردیم که این دو با هم فرق می کنند و در 
طبقه بندی ها اینها را تفکیک کردیم.

را  فردی  معترضان،  میان  از  کرد:  تصریح  ستایشی 
بازداشت نکرده ایم و هیچ گونه حکم بازداشتی برای این 

افراد صادر نشده است.
حکم اعدام برای 5 نفر در پرونده 

شهادت شهید عجمیان
شهادت  پرونده  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  ستایشی 
شهید عجمیان گفت: در این پرونده برای ۱۶ متهم قرار 
جلب دادرسی صادر شد که سه نفر از این افراد کمتر از 

۱۸ سال سن داشتند.
وی با اشاره اتهامات این افراد گفت: برای پنج نفر از 
ارتکاب  طریق  از  الارض  فی  افساد  اتهام  متهمان  این 
جرایم علیه امنیت ملی، حمله به ماموران، جنایتی که 
منجر به اخلال شدید در نظم و امنیت عمومی و منتهی 
به شهادت بسیجی حافظ امنیت شهید عجمیان شد، 
حکم اعدام صادر شده است. ستایشی ادامه داد: ۱۱ 
متهم دیگر این پرونده از جمله سه متهم زیر ۱۸ سال 
نیز با توجه به نقش آفرینی و میزان تاثیر اقدامات آنها در 
مدت  طولانی  حبس های  به  عجمیان  شهید  شهادت 
محکوم شدند. وی تاکید کرد: احکام غیرقطعی مربوط 
به دادگاه بدوی است و در صورت اعتراض طبق قانون در 

دیوان عالی کشور فرجام خواهی می شود.
صدور حکم برای پرونده طبری

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت پرونده اکبر طبری گفت: برای این پرونده در 
شعبه پنجم دادگاه کیفری یک تهران حکم صادر شده 
است و براساس حکم دادگاه، کلیه اموال که مورد بحث 
بزه پولشویی بوده است، ضبط و یک چهارم اموال هم 
با نظر کارشناس به قیمت روز برابر قانون حاکم در زمان 
گرفته شده  نظر  در  نقدی  عنوان جزای  به  وقوع جرم 

است.

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

آزادی ۱۲00 نفر از بازداشت شدگان اغتشاشات اخیر

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: امروز به همه فناوری های 
تسلیحاتی و نظامی روز دنیا از هوافضا و پهپادها تا جنگ الکترونیک، کوانتوم با 
استفاده از دانش بومی مسلط هستیم و نه برای شکست نخوردن بلکه برای شکست 

دادن، قدرت انباشته کرده ایم. 
سردار سرلشکر حسین سلامی روز سه شنبه در همایش ملی جایگاه علم و فناوری 
در دفاع مقدس اظهار کرد: در دوران جنگ تحمیلی همه دنیا در سطح نظامی به 
ارتش طرف مقابل ما یعنی رژیم بعث عراق کمک می کرد و صحنه ای کاملًا نابرابر 
و نامتوازن شکل گرفته بود؛ ما در هیچ یک از شاخص های ظاهری قدرت غلبه 
نداشتیم. وی ادامه داد: در دوران دفاع مقدس، دشمن نه تنها از نظر تجهیزاتی 
نوینی در  ابزارهای  یگان ها  تعداد  تانک ها، هواپیماها و حتی  توپخانه ها،  چون 
اختیار داشت، بلکه از نظر جنگ های نامتعارف و سلاح های شیمیایی، میکروبی 
و بیولوژیک نیز مجهز بود و در صحنه جهانی هم آمریکا مدیریت سیاسی جنگ را 

بر عهده داشت.
و  اتریشی ها  فرانسوی ها،  انگلیسی ها،  آلمانی ها،  افزود:  سپاه  کل  فرمانده 
کشورهای عرب حاشیه جنوبی خلیج فارس همه دست به دست هم داده بودند تا 
میدان این موازنه را به شکل مطلق به نفع جبهه مقابل تغییر دهند و نرخ رشد این 

عدم توازن را تصاعد ببخشند.
سرلشکر سلامی با اشاره به تلاش رزمندگان و آحاد مردم ایران برای مقابله با جنگ 
تحمیلی اظهار داشت: واقعیت این بود که یک ملت چگونه تنها در محاصره و در 
تحریم با یک جهان به هم پیوسته در آن روز یعنی همه امپراتوری های قدرتمند 
بی سابقه جهان که دست در دست هم داده بودند و در این صحنه جنگ آشکارا 

قدرت نمایی می کردند، جنگ را به نفع ایران خاتمه دهد.
وی ادامه داد: همانطور که رهبر انقلاب فرمودند، جنگ ترکیب ایمان، بینش، 
تدبیر و خلاقیت، دانش و فناوری است اما ساخت اصلی غلبه دادن بر اجزای مادی 

و ظاهری قدرت ایمان حقیقی است.
فرمانده کل سپاه پاسداران افزود: زمانی که ما در طریق القدس می توانیم نقاط 
و مسیری را برای دور زدن واحدهای دشمن و قرار گرفتن در عقبه دشمن در اولین 
لحظه های حمله ایجاد کنیم یعنی مسیر رمز را که یک مسیر غیر قابل عبوری است 
و برای نفرات برای چند دقیقه همه انرژی آنها را تحلیل می دهد زیر دید اطلاعاتی 
دشمن بتوان جاده ای را ایجاد کرد که خطوط مقدم و عقبه دشمن در لحظه حمله 
همزمان در معرض تهاجم قرار گیرد، این یعنی فروپاشی نظام فرماندهی، مدیریت و 

کنترل دشمن و این کلید یک موفقیت است.
و  فناوری ها  ابزارها،  تجهیزات،  همه  کنار  در  اینکه  کرد:  بیان  سلامی  سردار 
دانش هایی که در ذهن های ما انباشته است نقطه ای به عنوان نقطه تولید یک 
دانش جدید وجود دارد و همان لحظه متولد می شود و در همان نقطه کارگشاست، 
در همان لحظه پیروزی خلق می کنند. وی داشتن روح فداکاری، شجاعت و از جان 
گذشتگی و برخورداری از ایمان را لازمه جهاد دانست و اظهار داشت: دانش جنگ، 
آن دانشی است که غلبه تولید کرده و از شکست نیز جلوگیری می کند؛ این غلبه 

محصول ابتکار عمل، نوآوری و خلاقیت است.
فرمانده کل سپاه بخشی از این ابتکار عمل را حاصل طراحی هایی دانست که 
در جسم های سرشار از ایمان صورت می گیرد و در محاسبات و برآوردهای دشمن 

دیده نمی شود.

سرلشکر سلامی:
 به همه فناوری های نظامی روز دنیا مسلط هستیم
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خوراکی هایی که بدنتان را گرم نگه می دارد فوق تخصص روماتولوژی :

غذاهایی که دردهای عضلانی را 
کاهش می دهد

فوق تخصص روماتولوژی گفت:یکی از مهمترین عوامل تغذیه ای که در کاهش 
دردهای عضلانی موثر است، اسیدهای چرب امگا ۳ هستند. این ماده در ماهی های 

چرب مانند ماهی سالمون، گردو، روغن کلزا یا کانولا وجود دارد.
عبدالرحمان رستمیان، فوق تخصص روماتولوژی و عضو هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران در برنامه ضربان شبکه سلامت سیما در پاسخ به این سوال که 
آرتروز چگونه به وجود می آید؟،گفت:وقتی سن بالاتر می رود، غضروف مفصلی 
در انجام وظایف مشکل پیدا می کند، زیرا در این هنگام غضروف ها نازک تر شده و 
تحلیل می روند، سلول های داخل غضروف نیز با افزایش سن، عملکرد اصلی خود را 

از دست می دهند و پیر می شوند.
وی افزود: افزایش سن و نقش ژنتیک از مهمترین دلایل بروز آرتروز است.

رستمیان تغذیه را از دیگر عوامل تاثیرگذار در بروز آرتروز، دانست و گفت: با توجه 
به اینکه در این بیماری، التهاب در بدن افزایش پیدا می کند، تغذیه می تواند نقش 

مؤثری در کاهش التهاب مفاصل داشته باشد.
این استاد دانشگاه بیان داشت: یکی از مهمترین عوامل تغذیه ای که در کاهش 
دردهای عضلانی موثر است، اسیدهای چرب امگا ۳ هستند. این ماده در ماهی های 
چرب مانند ماهی سالمون و ساردین وجود دارد. گردو نیز از میزان امگا۳ خوبی 

برخوردار است، پس از این دو ماده، روغن کلزا یا کانولا حاوی مقداری امگا ۳ است.
وی اضافه کرد: روغن زیتون نیز حاوی امگا ۳ است، البته ماده موثر دیگری در روغن 
زیتون وجود دارد که به کاهش التهاب در بدن کمک می کند. ویتامین E موجود در 
روغن زیتون نیز نقش آنتی اکسیدانی دارد و برای بیماران مبتلا به آرتروز مفید است.

کارشناس برنامه در پاسخ به این سوال که چگونه می توان به آرتروز زانو پی برد؟، 
گفت: در بیماری آرتروز، معمولا درد به دنبال فعالیت فیزیکی ایجاد می شود، اما 
افرادی که اظهار می کنند هنگام بیدار شدن از خواب، خشکی صبحگاهی طولانی 

مدت دارند، به سمت تشخیص دردهای التهابی مفصلی می رویم.
این روماتولوژیست تاکید کرد: دردهای آرتروزی بعد از فعالیت ایجاد می شوند. بیمار 
مبتلا به آرتروز باید با این دردها مدارا کند، اما در بیمار مبتلا به دردهای التهابی، محور 

اصلی، درمان دارویی است.
وی افزود: اگر مفصل دچار التهاب باشد و درمان مناسب انجام نگیرد، غضروف نیز 

دچار ساییدگی و تخریب غیر قابل برگشت می شود.
این فوق تخصص روماتولوژی یادآور شد: فردی که مبتلا به بیماری التهابی است به 
فوریت باید درمان شود، زیرا پس از خوردگی مفصل، فرد دچار آرتروز ثانویه می شود؛ 

البته در صورتی که به موقع درمان شود، هیچ مشکلی ایجاد نمی شود.
رستمیان متذکر شد: لذا بیماری های التهابی قطعاً نیازمند درمان سریع هستند؛ 
به همین جهت، بیماری های التهابی دارو محور هستند، اما در مبتلایان به آرتروز، 
دارو تنها می تواند کمک کننده باشد و محور اصلی خود بیمار و رعایت هایی است که 
انجام می دهد. وی  یادآور شد: شایع ترین مفصلی که درگیر آرتروز می شود، مفصل 
زانو است که با ایجاد ناتوانی در فرد همراه است. در این خصوص قبل از هر چیز 
به فردی که دارای اضافه وزن یا چاقی است، توصیه می شود برای کاهش وزن خود 

تلاش کند، زیرا با کاهش دردهای آرتروز زانو همراه خواهد بود.
رستمیان در پاسخ به این سوال که نقش داروهای غضروف ساز در درمان آرتروز 
چیست؟، گفت: علم در حال تهیه داروهایی است که عملکرد غضروف ها را اصلاح 
کند، اما هنوز شواهدی بر اثربخشی این داروها وجود ندارد. در مورد تزریقات موضعی 

در زانو ها نیز  در مرحله تحقیقاتی هستیم.
وی متذکر شد:در حال حاضر کاهش وزن و تقویت عضلات اطراف زانو، بهترین راه 

جلوگیری از ابتلا به آرتروز زانو محسوب می شود.

حدود ۱۴ درصد افراد بین ۲۵ تا 7۵ سال در ایران مبتلا به دیابت هستند که چیزی 
حدود 7 میلیون نفر می شود و این تعداد کمی نیست! باید در مورد این بیماری بیشتر 

بدانیم و تا جای ممکن از آن پیشگیری کنیم.
دیابت نوع دوم چگونه درمان می شود؟

وقتی به دیابت نوع دوم دچار می شوید، پیش از هر چیزی باید رژیم غذایی تان را 
سالم کنید، فعالیت بدنی تان را بیشتر کنید و وزن اضافی تان را کاهش دهید. اگر 
این تغییرات در سبک زندگی نتوانند قند خونتان را کنترل کنند، ممکن است نیاز به 

مصرف قرص و سایر داروهای تزریقی از جمله انسولین نیز داشته باشید.
داشتن یک رژیم غذایی سالم، فعالیت بدنی و کاهش وزن اضافی در واقع اولین 
خط درمان است. رژیم غذایی و ورزش، اساس تمام شیوه های مدیریت دیابت است؛ 
زیرا باعث می شود سلول های بدن پاسخ بهتری به انسولین بدهند )به عبارتی دیگر، 

مقاومت به انسولین را کاهش می دهند( و سطح قند خون را پایین تر می آورند.
اگر نتوانید با رژیم غذایی و ورزش و کاهش وزن، قند خونتان را کنترل کنید، دومین 

اقدام درمانی، مصرف داروی خوراکی یا تزریقی است.
قرص های دیابت به شیوه های مختلفی اثر می گذارند؛ برخی از آنها مقاومت به 
انسولین را کاهش می دهند، برخی دیگر گوارش غذا را کُندتر می کنند و بعضی دیگر 
نیز سطح انسولین را در خون افزایش می دهند. داروهای تزریقی غیرانسولینی برای 
دیابت نوع دوم دارای عملکرد پیچیده ای هستند؛ اما اساس عملکرد آنها کاهش 
قند خون بعد از خوردن غذاست. انسولین تراپی نیز فقط انسولین خون را افزایش 

می دهد.
فراموش نکنید که تغییرات در سبک زندگی که شامل کاهش وزن و رژیم غذایی 

سالم و تحرک بدنی می شود، مؤثرترین مداخله درمانی برای دیابت نوع دوم است
اگر پزشک برایتان داروهای گوناگونی جهت کنترل قند خونتان تجویز کرد تعجب 
نکنید. مصرف داروهای گوناگون که به نام درمان ترکیبی نیز معروف است، در درمان 
دیابت متداول می باشد. اگر یک دارو کافی نباشد، پزشک دو یا سه نوع داروی دیگر 
نیز تجویز می کند. انسولین یا دیگر داروهای تزریقی نیز ممکن است تجویز شوند. یا 

بسته به وضعیت پزشکی شما ممکن است فقط با انسولین تحت درمان قرار بگیرید.
خیلی از افرادی که دیابت نوع دوم دارند، چربی خون و فشارخونشان نیز بالاست، 

بنابراین ممکن است داروهایی برای این عوارض نیز تجویز شود.

آیا دیابت نوع دوم می تواند به طور کامل درمان شود؟ و اگر سطح قند خونم به 
حد نرمال برسد، هنوز دیابت دارم؟

دیابت نوع دوم یک عارضهٔ ژنتیکی است که با درمان تغییری نمی کند؛ اما دیابت 
به عنوان بالابودن قند خون تعریف می  شود. وقتی سطح قند خونتان بدون درمان 
نرمال است، پس دیابت شما خاموش تلقی می شود. اما حتی زمانی که قند خون 
تحت کنترل است، به دلیل ژنتیکی بودن این عارضه، استعداد دیابت همیشه وجود 

دارد؛ یعنی بالارفتن قند خون می تواند دوباره برگردد.
اگر دیابت نوع دوم دارید و قند خونتان طی درمان )رژیم غذایی و ورزش و دارو( 
کنترل شده است، یعنی برنامهٔ درمان شما موفق بوده است و قند خونتان نرمال 
است؛ چون تحت درمان هستید، نه به این دلیل که استعداد شما برای دیابت از بین 
رفته است. شما همچنان نیاز دارید تا درمان را ادامه دهید، در غیر این صورت قند 

خونتان دوباره بالا خواهد رفت.
آیا در صورت ابتلا به دیابت نوع دوم لازم است انسولین مصرف کنم؟

شاید. تقریباً ۳۰ درصد افرادی که دیابت نوع دوم دارند لازم است انسولین درمانی 
کنند؛ اما داروهای زیادی وجود دارد که می توانند انسولین درمانی را به تأخیر بیندازند 
یا جلوی آن را بگیرند. انتظار می رود در آینده افراد کمتر و کمتری برای کنترل قند 

خون به انسولین درمانی نیاز داشته باشند.
من به عنوان کسی که دیابت نوع دوم دارم، آیا با مصرف انسولین جزو بیماران 

دیابت نوع اول محسوب می  شوم؟
خیر، مصرف انسولین به این معنی نیست که شما دیابت نوع اول دارید. نوع دیابت 

شما توسط ژنتیکتان مشخص می شود، نه نوع درمانتان.
اگر دیابت نوع دوم داشته باشم و انسولین مصرف کنم، آیا مجبورم تمام عمرم 

انسولین بگیرم؟
نه لزوماً این طور نیست. اگر شما بتوانید وزن کم کنید، رژیم غذایی تان را اصلاح 
کنید، سطح فعالیتتان را افزایش دهید یا داروهایتان را تغییر دهید به احتمال زیاد 
می توانید انسولین دریافتی خود را کاهش دهید یا آن را متوقف کنید. تحت شرایطی 
خاص ممکن است موقتاً به انسولین نیاز داشته باشید، مثلًا طی بارداری، مریضی 
شدید، بعد از عمل جراحی یا وقتی با داروهایی تحت درمان قرار می گیرید که پاسخ 
بدن نسبت به انسولین کمتر می شود )مثلًا استروئیدها یا پردنیزون(. اغلب می توان 

بعد از پایان این شرایط، انسولین درمانی را متوقف کرد.
آیا ورزش کردن برای دیابت خوب است؟

مورد  در  همیشه  است.  مفید  بسیار  دوم  نوع  دیابت  مدیریت  برای  ورزش 
دستورالعمل های ورزشی با پزشک مشورت کنید تا ورزش کردنتان بی خطر باشد.

اگر دیابت نوع 2 داشته باشم و مصرف شیرینی ها را از رژیم غذاییم حذف 
کنم آیا می توانم مصرف داروهای دیابت را متوقف کنم؟

تبدیل  قند  به  در خونتان  که  )غذاهایی  کنید  را حذف  اگر مصرف شیرینی ها 
می شوند(، شاید بتوانید نیازتان به داروهای دیابت را کمتر کرده یا متوقف کنید. 
هرکسی که دیابت نوع دوم دارد به نفعش است که رژیم غذایی سالمی داشته باشد، 
اما ممکن است همچنان نیاز به مداخلات دیگر نیز وجود داشته باشد، مثلًا افزایش 
فعالیت بدنی، کاهش وزن یا مصرف دارو. اگر رژیم غذایی خود را تغییر داده اید حتماً 
این مسئله را به پزشکتان اطلاع دهید تا در صورت لزوم، دوز مصرفی داروهایتان را 

تغییر دهد.
اگر دیابت دارم آیا لازم است قند خونم را چک کنم؟

شاید احساس کنید حالتان خوب است؛ اما هیچ تضمینی وجود ندارد که سطح 
قند خونتان هم در طیف نرمال باشد. یادتان باشد، عوارض ناشی از دیابت فوراً 
خودشان را نشان نمی دهند و این عوارض ممکن است حتی زمانی که قند خون فقط 
کمی بالاست ظاهر شوند. چک کردن منظم قند خون می تواند به شما کمک کند با 
آگاهی که پیدا می کنید، قند خونتان را کنترل کرده و جلوی آسیب های جدی به 

چشم ها، کلیه ها و عصب ها را بگیرید. 
آیا فرزندانم هم در معرض دیابت هستند؟

بله دیابت نوع دوم یک بیماری ژنتیکی است و ریسک آن زمانی بالاتر است که چند 
نفر از اعضای خانواده دیابت داشته باشند، و اگر بچه ها اضافه وزن داشته باشند، 
بی تحرک باشند و دیگر ریسک فاکتورهای دیابت نوع دوم را داشته باشند. پس اگر 
شما دیابت نوع دوم دارید، فرزند شما نیز به احتمال ۱۰ تا ۱۵ درصد ممکن است به 
دیابت نوع دوم دچار شود. همچنین اگر یکی از دوقلوها دیابت نوع دوم داشته باشد، 

به احتمال 7۵ درصد آن دیگری نیز به دیابت نوع دوم دچار می شود.
آیا دیابت نوع دوم قابل پیشگیری است؟

هرچند ما نمی توانیم ژنتیک خود را برای ابتلا به دیابت نوع دوم تغییر بدهیم اما 
می دانیم که حتی ورزش در حد متوسط و کاهش وزن می توانند بروز دیابت نوع دوم 
را به تأخیر بیندازند یا جلوی آن را بگیرند. پژوهش ها نشان می دهند اگر افراد بتوانند 
ریسک فاکتورهای دیابت نوع دوم را تغییر دهند، خواهند توانست احتمال ابتلای 
خود به این عارضه را نیز کم کنند. در مطالعه ای افرادی که مستعد دیابت بودند بر 

اساس روش درمان به سه گروه تقسیم شدند:
. تغییرات اساسی در سبک زندگی – ورزش به مدت ۳۰ دقیقه و پنج روز در هفته، 

رژیم غذایی سالم و کاهش وزن )کاهش 7 درصد از وزن اولیه(
. مصرف داروی دیابت، متفورمین

. مصرف دارونمای غیرفعال و ظاهراً شبیه متفورمین
گروهی که در سبک زندگی خود تغییرات اساسی ایجاد کرده بود، ۵۸ درصد کمتر از 
گروه دارونما در معرض ابتلا به دیابت قرار داشت و گروهی که متفورمین مصرف کرده 
بود نسبت به گروه دارونما، ۳۱ درصد کمتر در معرض دیابت بود. به عبارتی دیگر، 
تغییرات در سبک زندگی و درمان با متفورمین می توانند شروع دیابت نوع دوم را به 
تأخیر بیندازند یا جلوی آن را بگیرند. پس فراموش نکنید که تغییرات در سبک زندگی 
که شامل کاهش وزن و رژیم غذایی سالم و تحرک بدنی می شود، مؤثرترین مداخله 

درمانی برای دیابت نوع دوم است.

متخصص تغذیه و رژیم درمانی:
 کودکان را صبحانه نخورده راهی مدرسه نکنید

متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در این 
زمینه گفت: نداشتن وقت کافی برای خوردن صبحانه و پوشیدن لباس و دیر کردن 

سرویس مدرسه از عوامل تهوع صبحگاهی در دانش آموزان است.
 تیرنگ نیستانی با بیان اینکه گاهی کودکان دبستانی در صبحگاه حالت تهوع 
و دل به هم خوردگی دارند، معمولا یکی از عوامل بی میلی به خوردن صبحانه 
استرس است، اظهار داشت: بچه های کوچکتر برای رسیدن به موقع به مدرسه 
و سر کلاس هیجان و اضطراب بیشتری نسبت به سایر دوره ها دارند و همین 

اضطراب و تنش می تواند مانع از خوردن صبحانه شود.
نیستانی حالت تهوع و بی میلی به خوردن صبحانه را یکی از نشانه های اضطراب 
در کودکان دانست و ادامه داد: خانواده ها باید توجه داشته باشند که با رفتارهای 
خود به این اضطراب دامن نزند؛ گاهی پدرو مادرها برای رسیدن به محل کار 
خود عجله دارند و با شتاب کارهای خود را انجام می دهند و وعده صبحانه را در 
منزل میل نمی کنند، خود این موضوع موجب می شود که اضطراب در کودکان 
تشدید شود. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی تاکید کرد: کودکان هرگز نباید 
صبحانه نخورده به مدرسه بروند و دراین بین سال اول مقطع دبستانی از اهمیت 
بیشتری نسبت به سایر دوره ها برخوردار است، مطالعات زیادی نشان داده است 
که بچه هایی که صبحانه نمی خوردند، احتمال چاق شدنشان بیشتر از کودکانی 

است که صبحانه می خورند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی بابیان این که ترکیب 
محدود  را  صبحانه  بخواهند  مادر  پدرو  اگر  گفت:  است،  مهم  بسیار  صبحانه 
به بیسکویت، شیرکاکائو و یا شیرهای طعم دار کنند، مطمئناً مقصود حاصل 
نمی شود، بخش مهمی از عادات غذایی در سنین کودکی شکل می گیرد و تغذیه 
در دوره کودکی از اهمیت بالایی برخوردار است و تأثیر ویژه ای در سنین بالاتر دارد.

احتمال "فربه" ماندن کودکان چاق در بزرگ سالی زیاد است
به گفته استاد گروه انستیتو تحقیقات تغذیه دانشگاه کودکان در سنین مدرسه 
شروع به وزن گیری می کنند و جنس بافتی که در این دوران ایجاد می شود بسیار 
مهم است. نیستانی افزود: اگر بیشترین بافتی که در بدن کودکان از هفت سالگی و 
اولین سال ورود به مدرسه تا دوران بلوغ ایجاد می شود، بافت چربی باشد، احتمال 
چاق شدن و چاق ماندن این کودکان در سنین بزرگ سالی بیشتر وجود دارد و در 

ادامه مشکلات و عوارض چاقی بیشتر گریبان گیر این کودکان خواهد بود.
وی بابیان این که باید به عادات و ترکیب غذایی که کودکان مصرف می کنند دقت 
و نظارت کافی داشته باشیم، تاکید کرد: عادات و ترکیب غذا، ذائقه کودکان را از 
همان سنین ابتدایی بعد از تولد شکل می دهد و در گام بعدی باید ماحصل این دو 

مورد در وزن گیری مطلوب کودک تأثیر داشته باشد.
عضو هیئت علمی دانشگاه درباره اهمیت مصرف میان وعده در کودکان اظهار 
داشت: مصرف میان وعده در کودکان از اهمیت بالایی برخوردار است، مصرف 
مواد غذایی مثل کیک یا بیسکویت به دلیل حجم کم و کالری بالا می تواند به ضرر 
کودکان تمام شود چرا که در ترکیبات این مواد مقادیر زیادی از چربی و قند آزاد 
وجود دارد که می تواند به کودکان آسیب وارد کند. هرچند که در نگاه اول ممکن 
است این مهم یک راه حل سریع به نظر برسد ولی همیشه سریع ترین راه بهترین 
راه نیست. نیستانی با تاکید بر این که عادات غذایی نادرست تا سال ها همراه فرد 
است، تاکید کرد: فردی که به مواد غذایی ناسالم و روش های نادرست تغذیه ای 

عادت کرده، این عادات غذایی را تا بزرگ سالی با خود حمل می کند.
والدین برای فرزندان محصل خود میان وعده سالم تهیه کنند

متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه تصریح کرد: اگر فاصله بین صبحانه تا 
نهار نیز زیاد است، نان و پنیر، نان و پنیر و گردو یا سبزی، لقمه هایی نظیر کوکو 
و کتلت ها، میوه ها، خشکبارها، مغزها مانند گردو، فندق و بادام، برگه های میوه، 
انواع شیر خالص در ردیف تغذیه های سالمی است که عموما توسط والدین و 

بخصوص مادران می تواند در کیف مدرسه فرزندان محصل قرار گیرد.
وی با تاکید بر اهمیت سلامت مواد غذایی در بوفه مدارس توضیح داد: استفاده 
بیش ازحد از مواد غذایی حتی در شرایطی که از غذای سالم استفاده می شود 
نکته مهمی است چراکه با غذای سالم هم می شود چاق شد، به عبارت ساده تر اگر 

اضافه دریافت کالری رخ دهد چاقی و اضافه وزن نیز ایجاد می شود.
نیستانی گفت: مسئله غذای سالم با تغذیه سالم متفاوت است، فرد می تواند 
غذای سالم مصرف کند ولی تغذیه سالمی نداشته باشد. اگر کودکی از جاده 
تندرستی و مسیر وزن گیری خود خارج شد و یا بافت چربی بیش ازحد در کودک 
ایجاد شد قبل از اینکه این موضوع تبدیل معضل شود باید پیگیری و بررسی شود.
نیستانی مصرف منبع پروتئینی غنی مثل پنیر، تخم مرغ، عدسی، حلیم و 
مجموعاً مصرف پروتئین را برای صبحانه کودکان توصیه کرد و گفت: پروتئین ها 

منابع غنی هستند که در یادگیری بهتر و افزایش تمرکز کودکان نقش مؤثر دارند.
  

یک فوق تخصص عفونی کودکان مطرح کرد:

علت و عوارض عفونت گوش در کودکان 
یک فوق تخصص عفونی کودکان گفت: یکی از مهمترین راه های پیشگیری از 
عفونت گوش به خصوص در کودکان و نوزادان، تزریق واکسن آنفولانزا، برای تمام 

سنین بالای ۶ ماه است 
در برنامه مادر کودک شبکه سلامت سیما حسن پور مشتاق فوق تخصص عفونی 
کودکان و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در خصوص 

عفونت گوش و عوارض آن در کودکان به گفت و گو پرداخت.
کارشناس برنامه با بیان این مطلب که عفونت گوش میانی در کودکان و نوزادان 
شایع است، بیماری های ویروسی و میکروبی را بیشترین علل بروز این عفونت ها 
نام برد. وی گفت: عفونت های تنفسی به دنبال ایجاد التهاب در مجرای استاش 
گوش، باعث ایجاد. درد شدید در گوش ودر صورت اضافه شدن عفونت، باعث 
تب نیز می شود. پور مشتاق در پاسخ به این سوال، که آیا می توان از عفونت گوش 
داخلی، جلوگیری کرد، گفت: یکی از مهمترین راه های پیشگیری از عفونت 
گوش به خصوص در کودکان و نوزادان، تزریق واکسن آنفولانزا، برای تمام سنین 
بالای ۶ ماه است،۲ هفته بعد از تزریق واکسن آنفولانزا، مقاومت لازم بر علیه این 
بیماری در بدن ایجاد می شود، زیرا عفونت گوش میانی معمولًا به دنبال ابتلا 
به آنفولانزا در کودکان ایجاد می شود. وی افزود: واکسن پنوموکوک نیز از دیگر 
واکسن های توصیه شده برای کودکان است، تمام کودکان مبتلا به آسم، آلرژی، 
مشکلات کلیوی و به تزریق واکسن پنوموکوک توصیه می شوند )سن تزریق این 
واکسن دو ماهگی، چهار ماهگی و شش ماهگی است(، اگر کودک بالای یک سال 
باشد تزریق دو دوز واکسن پنوموکوک، به فاصله دو ماه کفایت می کند. عضو هیئت 
علمی دانشگاه شهید بهشتی به والدین کودکان، بخصوص کودکانی که مدام به 
عفونت گوش داخلی مبتلا می شوند، توصیه کرد: در صورت ابتلاء کودکشان به 
بیماری های ویروسی و میکروبی، تا هنگام بهبود کامل فرزندشان، از حضور آنان 
در اماکن عمومی، جلوگیری کنند. فوق تخصص عفونی کودکان در پاسخ به این 
سوال، که در صورت تشخیص عفونت گوش داخلی، درمان چیست؟، گفت: 
خط اول درمان، تجویز آموکسی سیلین است، که گاهی به دلیل مصرف زیاد 
آنتی بیوتیک و ایجاد مقاومت میکروبی در کودکان، داروی کوآموکسی کلاو تجویز 
می شود. وی همچنین از سه باکتری شایع ایجاد کننده عفونت گوش داخلی، 
به نام های: پنوموکوک، هموفیلوس و آنفولانزا نام برد و تاکید کرد: مصرف بدون 
تجویز و زیاد آنتی بیوتیک ها، با ایجاد مقاومت میکروبی، درمان بیماری ها را با 
مشکل مواجه خواهد کرد. کارشناس برنامه افزود: لوزه سوم یک ریسک فاکتور 
برای ابتلای کودک به عفونت گوش میانی است، در این کودکان تزریق واکسن 

آنفولانزا و پنوموکوک برای پیشگیری از ابتلا به این بیماری ها، ضروری است.
وی در پاسخ به این سوال، که چرا بعضی از کودکان با وجود درمان آنتی بیوتیکی، 
بهبود نمی یابند، گفت: دوره درمان آنتی بیوتیکی عفونت گوش، حداقل ۱۰ روز 
است، اگر کودک مبتلا از آنتی بیوتیک مناسب با طول درمان صحیح استفاده 
کند، اما هنوز دچار علائم باشد، باید با معاینه مجدد و احتمال وجود آلرژی و یا 

تجمع مایع در پشت گوش، به درمان های اختصاصی دیگری روی آورد.
مشتاق در پاسخ به این سوال، که آیا قرمز شدن لاله گوش، نشانه عفونت گوش 
است؟، گفت: قرمز شدن لاله گوش نشانه آلرژی، حساسیت و یا اگزما می باشد و 

با درمان های موضعی و یا سیستمی آلرژی بهبود می یابد.

سلامت

پاسخ به سؤالات رایج در مورد دیابت؛

درباره بیماری دیابت بیشتر بدانیم
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زمانی می خواسته  که  برایم می گفت  بزرگم همیشه  مادر 
عشق خود را به پدربزرگ ابراز کند یا زمان هایی که بینشان 
اینکه  قدری شکرآب می شده، برای نشان دادن عشقش و 
رابطه شان را محکم کند، برای پدربزرگ یک غذای خوشمزه 
که دوست داشته درست می کرد. یا اینکه یک چای قندپهلوی 
حل  چیز  همه  ترتیب  این  به  و  می آورده  برایش  عصرگانه 
می شده. چقدر این دو دیدگاه و این دو تجربه با هم متفاوت 
هستند اینکه یک نفر دوست دارد همسرش عشق و محبتش 
را با کادو بیاد آوردن روز تولد و سالگرد ازدواج نشان دهد و فرد 
دیگری با یک چای یا یک غذای خوشمزه محبتش را نشان 
می دهد. اینها تفاوت در چیست و چطور می توانیم این زبان ها 

را با هم مشترک کنیم.
*زبان عشق چیست؟

روانشناسان معتقد هستند که ارتباط موثر برقرار کردن با 
همسر از طریق زبان مناسب عشق امکان پذیر می شود. عشق 
نیز چون چیزهای دیگر در روابط بین زوجین نیاز به یک زبان 
مناسب دارد که اگر زوجین به یک درک مشترک از این زبان 
برسند و زبان عشقشان با یکدیگر یکی باشد یا نزدیک به هم 
باشد، میزان درک و ارتباط عاطفی شان قوی تر می شود. از 
سوی دیگر اگر همسرمان زبان عشق یکدیگر را نادیده بگیرند 
قطعا در دراز مدت اثرات منفی آن در زندگی شان مشاهده 
چیزهایی  چه  عشق  متفاوت  زبان های  این  اما  می شود. 

هستند؟
*چند زبان عشق همسران

دکتر سید »علی قاسمی« ، روانشناس و زوج درمانگر دراین 
باره می گوید: »ما پنج زبان عشق داریم که ازطریق این زبان ها 
عشق می دهیم و عشق می گیریم. زمانی که ما با کسی حرف 
ازدیگرانی  جلوتر  بسیار  است  مشترک  زبانمان  که  می زنیم 
هستیم که مثلا در یک کشور غریبه با هم مرتبط می شوند و زبان 
هم را نمی دانند. نکته دیگر این است که البته الزاما زبان ابراز 
عشق یک نفر ممکن است با زبان دریافت او یکی نباشد،  ممکن 
است زبان ابراز یک نفر کلام و زبان دریافتش چیز دیگری باشد. 
نکته بعدی این است که همه ما این زبان های ابراز عشق را داریم 

منتها در هر یک از ما یکی از این زبان ها قالب باشد.
*زبان کلام

کسانی که زبان ابراز عشقشان کلام است، مدام دوست دارند 
با صحبت به همسرشان بگویند که دوستش دارند یا اینکه تو 
بهترین هستی و تو زیباترینی و اگر زبان دریافتشان هم همین 

باشد،  نیاز دارند که همسرشان مدام به آنها ابراز علاقه کلامی 
کند، در طول روز چند بار به او زنگ بزند و ابراز دلتنگی کند.

گاه پیش می آید که همسرمان در این زمینه با هم مشکل 
پیدا می کنند مثلا یکی از طرفین گلایه می کند که همسرش 
اصلا به او ابراز علاقه نمی کند اما زمانی که پیگیر می شویم، 
به گونه  منتها  ابراز علاقه می کند  می فهمیم که همسرش 
دیگری، مثلا به جای اینکه به او بگوید دوستش دارد، برایش 
هدیه می خرد یا اینکه او را به مکان هایی که دوست دارد ، 
می برد بنابراین اینجا متوجه می شویم که زبان ابراز عشق این 
دو نفربا هم متفاوت است و نکته مهم این است که این دو به 

درکی از یکدیگر در زمینه زبان ابراز عشق برسند.
حال ممکن است که برخی از زوجین بگویند از کجا بفهمیم 
زبان ابراز عشق همسرمان چیست؟ به راحتی چنین چیزی 
دست یافتنی است مثلا کسانی که زبان ابراز عشقشان کلام 
است، خیلی راحت به دیگران ابراز محبت می کنند، مدام ابراز 
دلتنگی می کنند ، از لباس دیگران تعریف می کنند و یا مسائل 

دیگر که به راحتی قابل شناسایی است.
قدردانی  برای  می توانند  همسران  که  جملاتی  از  برخی 

کلامی به کار ببرند؛ شامل این موارد است:
-چقدر در این لباس زیبا شدی.

-تو همیشه باعث افتخار من و شادی من هستی.
داشته  را  من  هوای  می کنی،  سعی  همیشه  -اینکه 

باشی، باعث می شود بیشتر دوستت داشته باشم.
-هر روز و هر لحظه دلتنگت می شوم.

*زبان عمل
ابراز  زبان  که  »افرادی  می افزاید:  باره  این  در  قاسمی 
عشقشان عمل است، سعی می کنند برای همسرشان مدام 
کاری انجام دهند از یک ظرف شستن ساده زمان خستگی 
همسرشان گرفته تا ریختن یک چای عصرانه. یا اینکه زبان 
دریافت عشقشان نیز عمل باشد، دوست دارند همسرشان 
برایشان کاری انجام دهد مثلا لباس هایشان را اتو کند. به 

همین سادگی.«
طرف  عشق  زبان  کنند  تلاش  باید  همسران  از  یک  هر 
مقابلشان را کشف کنند و در این زمینه هم بهترین کار این 
است که نگاهی به زندگی خود و روابطشان بیاندازند و ببینند 
که همسرشان چه چیزهایی از آنها می خواهد و با چه چیزهایی 
خوشحال می شود، اگر از این طریق توانستند متوجه شوند که 
مشکلی نخواهند داشت وگرنه ممکن است در زندگی شان 

ضربه بخورند.
*زبان زمان

قاسمی می گوید: »کسانی که زبان عشقشان زمان است،  
سعی  دهند  نشان  همسرشان  به  را  عشقشان  اینکه  برای 
می کنند با او وقت بگذرانند، مثلا یک فیلمی با هم تماشا 
کنند، به یک گردش بروند، پیاده روی کنند و یا اینکه یک 
رستوران بروند و غذا بخورند و درباره مسائلشان با هم صحبت 
کنند.اینطور است که برخی زوج ها را می بینیم که سال ها 
بعد از ازدواج هنوز با هم به گردش می روند و دو نفره وقت 
می گذرانند اینها عموما زبان عشقشان زمان است. اینها زمانی 
که با هم به اختلافی هم می خورند عموما دو مرتبه که در کنار 
قرار می گیرند و صحبت می کنند می توانند مشکلاتشان را حل 

کنند.«
برهمین اساس است که گاهی پیش می آید خانم ها گلایه 
می کنند که چرا همسرانشان برای آنها وقت نمی گذراند مثلا 
آنها را بیرون ببرند یا اینکه یک پیاده روی با هم بروند یا یک فیلم 
حتی تماشا کنند اما آقایان با تعجب می گویند که من صبح تا 
شب سرکار هستم و مدام هم به همسرم می گویم که دوستش 
دارم دیگر چطور باید دوست داشتنم را ثابت کنم؟ اینجاست 

که نیاز به یک زبان مشترک پیدا می کنیم.
*زبان هدیه

قاسمی یادآور می شود: »در بین زوج ها زیاد دیده می شود 
که عموما خانم ها علاقه به کادو دارند مثلا حتی شده یک 
گل ، یک جوراب، یک هدیه خیلی کوچک که شاید به چشم 
آقایان  هم نیاید اما همان می تواند همسرشان را خوشحال 
کند. چنین افرادی زبان عشقشان هدیه است اینها اگر سالی 
اما  نیست  مهم  برایشان  نشنوند،  دارم  بار هم دوستت  یک 
اگر سر زمان لازم هدیهشان را دریافت کنند، همین برایشان 
کفایت میکند و احساس می کنند که طرف مقابلشان برایشان 
ارزش قائل شده است. در حالیکه ارزش قائل شدن براساس 
زبان های عشق مختلف ، متفاوت می شود. یک نفر ارزش را در 
یک دوستت دارم ساده می بیند، طرف دیگر در یک هدیه و یا 

یک وقت گذاشتن برای یکدیگر.«
*زبان لمس

آخرین زبانی که همسران برای عشق ورزیدن به هم ممکن 
است بدان علاقه داشته باشند،  نوازش ، یک آغوش ساده که 
می تواند خستگی را از تن همسر خود بدر کند. اینکه همسر 
فرد دستی روی شانه اش بگذارد و احساس غرور کند و نشان 
دهد که به او اهمیت می دهد. گاه پیش می آید که افراد زیادی 
به دلیل همین مشکل و بی توجهی همسرشان به زبان فیزیکی 
حس  که  چرا  می گیرند  خود  همسر  از  جدایی  به  تصمیم 

می کنند طرف مقابل به آنها علاقه ندارد.
گاه لازم است افراد برای اینکه به یک درک درست از زبان 
به چه  او سوال کنند که مثلا  از  برسند،  عشق همسرشان 
چیزهایی اهمیت می دهد؟ چطور دوست دارد که همسرش 
به او ابراز علاقه کند؟ آیا ابراز علاقه کلامی برایش مهم است 

یا خیر؟ و سوالاتی از این دست می تواند خیلی کارگشا باشد.
در نهایت اینکه همانطور که گفته شد زبان دریافت و ابراز 
عشق در افراد متفاوت است، کشف این زبان خیلی با اهمیت 
است و همسران باید از زبان عشق طرف مقابلشان مطرع 
باشند تا رابطه خوبی با هم داشته باشند، با شناخت این زبان 
افراد می توانند حتی بعد از گذر دوره هیجانی اولیه زندگی 

زناشویی، همچنان رابطه پایدار عاطفی با هم داشته باشند.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

استکبار ستیزی با جنبش دانشجویی
 گره خورده است  

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور بیانیه ای ۱۶ آذر را یکی از خاطره انگیزترین 
روزهای تاریخ پرفراز و نشیب ایران اسلامی بر جوانان سرافراز و آینده آفرین دانسته و 

آورده است: استکبار ستیزی با جنبش دانشجویی گره خورده است.
دراین بیانیه که نسخه ای از آن روز سه شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: 
در حادثه شهادت شهدای بزرگ ۱۶ آذر سال ۳۲ که دانشجویان در اعتراض به حضور 
مستکبرانه نیکسون معاون رییس جمهور وقت آمریکا در ایران به خون غلطیدند، 
ریشه های جنبش های دانشجویی عمق یافت و در روزهای منتهی به انقلاب، جوانه 
زد و امروز به یک درخت تناور و بارور تبدیل شده است. بیانیه حاکیست: کمتر کسی 
است که به اهمیت نقش نسل جوان و دانشجو برای تحقق آرمان ها و آرزوها باور نداشته 
باشد. ملت بزرگ آینده نگر و آرمان خواه ما در صحنه زور آزمایی های علمی، اقتصادی، 
فرهنگی، سیاسی و تبلیغاتی به بازوان توانمند دانشجویان و روشن بینی و آینده سازی 
آن ها نیاز مبرم دارد. دربخش دیگری از این بیانیه حاکیست:  رشد پرشتاب کشور و 
همچنین توانمندی های متنوع و گسترده ایران امروز در بستر دانشگاه ها و کار علمی 
استاد و دانشجو رقم خورده است و این حرکت پیشروانه و امید آفرین، روز به روز بر شتاب 

آن افزوده خواهد شد و حرکتی توقف ناپذیر است.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این بیانیه ادامه داده است: در جنگ ترکیبی 
اخیر علیه ملت ایران، دانشگاه ها به عنوان یکی از ارکان پیشرفت کشور مورد هجمه 
و توطئه قرار گرفته اند، دشمن با ترور دانشمندان و نخبگان علمی و همچنین با ابزار 
فرهنگی و تکیه بر سلاح تبلیغ، مزورانه به مواجهه با دانشجو و دانشگاه آمده است و 
در این میدان رزم و دفاع مقدس، دانشجویان بصیر و مبارز و روشن اندیش می توانند 
چون گذشته دشمنان را ناکام و مغلوب کنند. دربخش دیگری از این بیانیه آمده است:  
دور کردن دانشجویان از ارزش های دینی، آرمان خواهی، مطالبه گری و تنزل دادن 
دانشجو از کنش گری فعال و تأثیر گذار به بازیچه دست احزاب سیاست باز، از توطئه های 
دشمنان علیه دانشگاه است و این توطئه فقط با ایمان صادقانه، بصیرت و هوشیاری، 
منطق قوی و عمل صالح دانشجو، رسوا و ناکام خواهد شد. بیانیه حاکیست:  استکبار 
ستیزی با جنبش دانشجویی گره خورده است و ۱۶ آذر ماهیتی ضد آمریکایی دارد. 
دانشجویان با هر سلیقه  سیاسی اگر خط دشمن را بشناسند و در مسیر حرکت علمی 
خود هر جریانی را که قصد اخلال در حرکت علمی دانشگاه ها دارند، منهزم کنند؛ بی 
شک در حال مبارزه  فرهنگی و سیاسی با استکبار و نفوذی های نقابدار آن هستند. ۱۶ 
آذر روز گرامیداشت خون شهدای مبارزه با استکبار است و دانشجویان شایسته ترین 
افرادی هستند که می توانند از آن خون های پاک، صیانت کنند و راه همرزمان خود 
را ادامه دهند. دربخش دیگری ازاین بیانیه آمده است:  یاد و خاطره شهدای دانشجو 
از ۱۶ آذر ۳۲ تا دفاع مقدس و همچنین دانشمندان شهید عرصه پیشرفت کشور؛ 
همچون شهیدان علی محمدی، فخری زاده، رضایی نژاد، شهریاری و احمدی روشن 
را گرامی می داریم و امیداوریم فرزندان عزیزمان در سنگر دانشگاه، همگی مشمول 
تفضلات الهی و منظور نظر حضرت بقیه الله -ارواحنافداه- بوده و در راه تعالی کشور و 

ناامیدسازی دشمنان؛ ثابت قدم، موفق و پیروز باشند.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم مطرح کرد:

تولید محصولات با پایه گیاهان دارویی
 در مرکز رشد دانشگاه علوم پزشکی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: محصولات گیاهان دارویی بخش 
عمده ای از فرآورده های مرکز رشد و فناوری دانشگاه علوم پزشکی استان قم را شامل 

می شود.
مهدی مصری در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان 
قم که به مناسبت هفته پژوهش در محل نمایشگاه های دائمی استان قم برپا شده 
است، اظهار کرد: محصولات گیاهان دارویی بخش عمده ای از فرآورده های مرکز رشد 

و فناوری دانشگاه علوم پزشکی استان قم را شامل می شود.
وی ادامه داد: در این مرکز تلاش شده ترکیب گیاهان دارویی در موارد مختلفی 
استفاده شود که ازجمله آن ها می توان به درمان کیست های تخمدانی و مواد ضد 
تشنج اشاره کرد. رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره به اینکه بسیاری 
از فرآورده های این مرکز نیز به صورت ماده اولیه است، مطرح کرد: در حال حاضر 
مراحل ثبت اختراع این مواد نیز در حال انجام بوده و در آینده هرکدام به محصولی 
تبدیل خواهند شد. وی با بیان اینکه آمادگی لازم در دانشگاه علوم پزشکی به منظور 
شتاب دهی به این فعالیت ها وجود دارد، عنوان کرد: می توانیم پژوهش های علمی و 
ثبت اختراع محصولات را انجام دهیم تا نهایتاً این فرآورده ها به سمت تجاری سازی 
پژوهش،  هفته  در  پزشکی  علوم  دانشگاه  برنامه های  به  اشاره  با  مصری،  بروند. 
خاطرنشان کرد: تلاش کردیم این برنامه ها را با رویکرد تقدیر و تشویق از محققین 
دانشگاه انجام دهیم. وی با تأکید بر اینکه برای پیشرفت کشور باید اقدامات دانش پایه 
موردتوجه باشد، تصریح کرد: فعالیت ها باید علمی، هوشمندانه، سازگار با طبیعت و با 

پیوست سلامت باشند تا بتواند نیازهای بشر و جامعه را حل کنند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اشاره به اینکه در واقع فعالیت ها باید بر 
پایه دانش بنیان، فناوری و تحقیقات انجام شوند، یادآور شد: در غیر این صورت صرفاً 

تجاری سازی و مونتاژ، اقتصاد را شتاب نخواهد داد. 
وی خاطرنشان کرد: شرکت های دانش بنیان می توانند پیشران مسائل کشاورزی، 

منابع طبیعی و صنعت در کشورمان باشند.
 

رئیس بنیاد نخبگان استان قم:

رویکرد بنیاد نخبگان ایجاد ظرفیت های 
جدید نخبه پروری است

رئیس بنیاد نخبگان استان قم گفت: بنیاد نخبگان بر موضوع تعامل، ارتباط گیری و 
شناخت ظرفیت ها و استعدادها توجه ویژه ای دارد چراکه اعتقاد دارد با این تعاملات 
می تواند ظرفیت علمی جدیدی به منظور نخبه پروری ایجاد کند. محمدحسین ظریفیان 
در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان قم که به مناسبت 
هفته پژوهش در محل نمایشگاه های دائمی استان قم برپا شده است، اظهار کرد: 
بنیاد نخبگان بسترساز بسیاری از فعالیت هایی است که نتایج آن در حوزه های دانشی 
و پژوهشی مشخص خواهد شد. وی با اشاره به اینکه حضور این بنیاد در نمایشگاه 
پژوهش و فناوری به منظور زمینه سازی تعاملات بیش تر با پژوهشگران است، مطرح 
کرد: البته کارگاه ها، جلسات، برنامه ها و مراودات علمی و اداری بنیاد نخبگان در هفته 
پژوهش نیز دنبال می شود. رئیس بنیاد نخبگان استان قم عنوان کرد: بنیاد نخبگان بر 
موضوع تعامل، ارتباط گیری و شناخت ظرفیت ها و استعدادها توجه ویژه ای دارد چراکه 
اعتقاد دارد با این تعاملات می تواند ظرفیت علمی جدیدی به منظور نخبه پروری ایجاد 
کند. وی با بیان اینکه برنامه های بنیاد نخبگان در هفته پژوهش در بخش های فرهنگی، 
توانمندسازی، جذب و شناسایی است، خاطرنشان کرد: برنامه های حوزه جذب و 
شناسایی در سه گروه دانش آموزان، دانش آموختگان و سرآمدان مخترعین و مکتشفین 
است. ظریفیان از برگزاری طرح شهاب به منظور شناسایی و هدایت استعدادهای برتر و 
تورهای بازدیدی برای دانش آموزان خبر داد و گفت: این برنامه ها به منظور توانمندسازی 
این افراد به وسیله پژوهش سراها و کانون های فرهنگی است. وی در ادامه طرح شهید 
رضوانی ویژه دانشجویان را نیز مدنظر قرارداد و افزود: در این طرح تسهیلاتی برای 

دانشجویان در نظر گرفته ایم که طبق فرآیند خاصی می توانند از آن بهره مند شوند.
 

سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردی استان قم:

 دانشگاه جامع علمی و کاربردی
 دانشگاه کارآفرین است 

سرپرست دانشگاه جامع علمی و کاربردی استان قم گفت: دانشگاه جامع علمی و 
کاربردی جزو دانشگاه های نسل سوم بوده و دانشگاه کارآفرین است.

محمدرضا فلاح در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان 
قم که به مناسبت هفته پژوهش در محل نمایشگاه های دائمی استان قم برپا شده 
است، اظهار کرد: دانشگاه علمی و کاربردی واحد استان قم در حال حاضر ۸ مرکز 
فعال دارد. وی با اشاره به اینکه پنج مراکز در این نمایشگاه حضور فعال دارند و در هفته 
پژوهش و فناوری به معرفی دستاوردهای دانشجویان و اساتید آن ها می پردازیم، مطرح 
کرد: ازجمله این مراکز می توان به مراکزی مانند مرکز زائر، مرکز کشاورزی بهارآوران 
نسترن، مرکز نیروی انتظامی، مرکز جهاد دانشگاهی، مرکز علمی شهرداری اشاره 
کرد که با بیش از ۶۰ طرح و دستاورد کارآفرینانه در این نمایشگاه حضور پیدا کرده اند.

معاون امور توانبخشی بهزیستی استان قم ؛

۲3 هزار پرونده توانبخشی در استان قم 
وجود دارد 

معاون امور توانبخشی بهزیستی استان قم گفت: مراکز نگهداری از سالمندان و مراکز 
نگهداری از بیماران ذهنی به دلیل کمبود ظرفیت جزو مشکلات این حوزه از سازمان 

بهزیستی می باشد که با افزایش ظرفیت این مشکل برطرف خواهد شد.
مصطفی علیزاده در گفتگویی اظهار داشت: خدمات بهزیستی در حوزه توانبخشی 
شامل چند بخش می باشد؛ یک بخش خدمات توانبخشی به مراکز شبانه روزی مربوط 
می باشد که در حدود ۶۰۰ نفر خانم و آقا در مراکز نگهداری از سالمندان، معلولین ذهنی 

و معلولین حرکتی حضور دارند.
وی در ادامه گفت: حدود ۱۱ مرکز نگهداری شبانه روزی و ۲۳ مرکز روزانه نگهداری در 

بخش های معلولین ذهنی، ناشنوایان در استان قم دایر می باشند.
معاون امور توانبخشی بهزیستی استان قم  با اشاره به وجود ۲۳هزار پرونده توانبخشی 
بیان داشت: در بخش بینایی ۲۶۲۶نفر نابینا و کم بینا، در بخش معلولان جسمی و 
حرکتی که بیشترین تعداد پرونده ها را شامل می شود 7۸۹۳ نفر، در بخش بیماران ذهنی 
۴۱۰۶نفر، در بخش بیماران روانی ۲7۹۹نفر و در بخش ناشنوایان ۴۱۳۲ نفر در حوزه 

توانبخشی دارای پرونده فعال می باشند.
وی با اشاره به ارائه خدمات به بیماران در حوزه توابخشی گفت: بطور مثال تعدادی از 
معلولان جسمی و حرکتی درخواست لوازمی از قبیل ویلچر، عصا، واکر و تشک های مواج  
و وسایلی که برای سهولت در زندگی این معلولین مورد استفاده است مانند اورتوز، پروتز و 
غیره دارند که تاکنون چیزی حدود ۲میلیارد تومان لوازم بین این عزیزان توزیع شده است.

یارانه مراکز نگهداری شبانه روزی به روز پرداخت می شود 
علیزاده ادامه داد: در حال حاضر اعتبار خوبی به میزان حدود یک و نیم میلیارد به این 
حوزه تخصیص داده شده است و کسی در نوبت تخصیص وسایل نداریم و به همه عزیزان 

وسایل مورد نیاز تحویل داده شده است.
وی با اشاره به دستورالعمل سازمان در زمینه اهدا وسایل تاکید کرد: در حال حاضر 
همکارن من در بهزیستی شهرستان در حال فعالیت هستند که اگر شخصی از دریافت 

وسایل، دریافت هزینه  ویلچر و دریافت هزینه خرید وسایل مانند سمعک پرداخت شود.
معاون امور توانبخشی بهزیستی استان قم  با اشاره به مراکز شبانه روزی عنوان کرد: 
یارانه مراکز نگهداری شبانه روزی به روز پرداخت شده و عقب ماندگی در این زمینه نداریم.
وی با اشاره به تخصیص اعتبار در بحث درمان ابراز داشت: در بحث درمان مبلغی بالغ 
بر ۳۵۰میلیون تومان جهت پرداخت به مددجویان به این بخش اختصاص داده شده و به 

مددجویان پرداخت گردید.
علیزاده با اشاره به تخصیص اعتبار جهت پرداخت دارو و خرید لوازم تصریح کرد: در 
بخش بیماران اعصاب و روان مبلغ در حدود ۳۵۰ میلیون تومان جهت تامین هزینه های 
دارو و در بخش نابینایان مبغی حدود ۲۰۰ میلیون تومان در خصوص تهیه لوازم از قیبل 

پرکینز، قلم و لوح یا مورادی که مددکار تشخیص داده پرداخت شده است.
در بحث لوازم هیچ مشکلی برای مددجویان در استان نداریم

وی تاکید کرد: در بحث لوازم هیچ مشکلی برای مددجویان در استان نداریم؛ بطور مثال 
اگر قیمت ویلچر چیزی حدود ۳ الی ۳ و نیم میلیون تومان باشد ما حدود ۵ میلیون تومان 
به مددجو و به سالمندان ۴ میلیون تومان بالاتر از سقف پراخت کرده ایم که مشکلی برای 

تهیه وسیله نداشته باشند.
به وجود مشکلاتی در حوزه  اشاره  با  قم   استان  بهزیستی  توانبخشی  امور  معاون 
توانبخشی خاطرنشان کرد: مراکز نگهداری از سالمندان و مراکز نگهداری از بیماران 
ذهنی به دلیل کمبود ظرفیت جزو مشکلات این حوزه از سازمان بهزیستی می باشد که با 

افزایش ظرفیت این مشکل برطرف خواهد شد.
وی با اشاره به حمایت ها از ورزش معلولین ابراز داشت: در بحث ورزش معلولین که 
تحت پوشش امور توابنخشی بهزیستی هستند، ورزشکارانی که دارای مقام کشوری، 

آسیایی و جهانی باشند تمام هزینه های آنان پرداخت خواهد شد.
علیزاده با اشاره به وسایل مورد نیاز ناشنوایان خاطرنشان کرد: در بحث سمعک و باطری 
سمعک به تعداد موردنیاز خریداری شده و در شش ماه اول حدود ۱۸۰ میلیون تومان 
باطری سمعک توزیع کرده ایم و در شش ماه دوم سال هم توزیع بخش دیگری از این 
وسایل صورت خواهد گرفت. وی تاکید کرد: تنها دغدغه حوزه توانبخشی فقط مراکز 
نگهداری شبانه روزی می باشد و تا به امروز در حوزه توانخشی نسبت به سال قبل حدود 

۵۰درصد اعتبارات دریافت کرده ایم.

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

نظام مسائل استان با پژوهش های 
کاربردی حل شوند

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: پژوهش ها باید مبتنی بر حل نظام 
مسائل استان و مسئله محور باشند. 

معصومه آمره در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی و فناوری استان قم 
که به مناسبت هفته پژوهش در محل نمایشگاه های دائمی استان قم برپا شده است و 
در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: باید تمام ظرفیت های علمی و نخبگانی استان قم به 

کار گرفته شود.
وی ادامه داد: تقویت گفتگوهای پژوهش محور بین مراکز نخبگانی و دستگاه های 

اجرایی به صورت عالمانه، راهکارهای مختلف را برای رفع مشکلات استان ارائه می کند.
عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه دانشگاه ها، شرکت های 
دانش بیان و مراکز پژوهشی باید در توسعه استان نقش آفرینی کنند، مطرح کرد: فاصله 
بین ایده، پروپوزال تا حل مسائل و مشکلات را باید شرکت های دانش بنیان و مراکز رشد و 
هسته های فناور پر کنند. وی با تاکید بر اینکه پژوهش ها باید مبتنی بر نظام مسائل استان 
و مسئله محور باشند، عنوان کرد: افرادی که مسئولیت حل مسئله را برعهده دارند مقاله 
نمی خوانند بنابراین اگر پژوهشی انجام می شود که تنها خروجی آن منجر به انتشار مقاله 

گردد، باید بگویم بی فایده است.

رئیس پارک علم و فناوری استان قم خبر داد:

رشد ۲.5 برابری پژوهش ها در نمایشگاه 
هفته پژوهش 

رئیس پارک علم و فناوری استان قم ضمن تقدیر از اقدامات انجام شده در راستای برپایی 
نمایشگاه، هفته پژوهش گفت: در نمایشگاه امسال شاهد رشد کیفی دو و نیم برابری 
پژوهش ها بوده ایم.  خیرالله رهسپار فرد در حاشیه بازدید از نمایشگاه دستاوردهای 
پژوهشی و فناوری استان قم که به مناسبت هفته پژوهش در محل نمایشگاه های دائمی 
استان قم برپا شده است با اشاره به ویژگی های مهم نمایشگاه، اظهارداشت: نمایشگاه 

امسال با نگاه مردمی سازی زیست بوم و هم افزایی همه دستگاه ها تشکیل شده است.
رئیس پارک علم و فناوری استان قم با بیان اینکه در برپایی نمایشگاه تمام دستگاه ها 
پای کار آمدند، عنوان کرد: از زمان فراخوان برپایی نمایشگاه حدود ۱۰۰ درخواست در 

سامانه مربوطه ثبت شده بود که در نهایت ۶۲ درخواست مورد پذیرش واقع شد.
علمی،  ازجمله  استان  توانمندی های  تمام  بتوان  اینکه  به منظور  کرد:  اضافه  وی 

پژوهشی و فناوری را به عرصه نمایش گذاشت، این نمایشگاه برپا شده است.
رهسپار فرد با اشاره به اینکه تمام غرفه ها اقدامات خوبی انجام داده  بودند، خاطرنشان 
کرد: تجمیع این دستاوردها در کنار یکدیگر و مردمی سازی آن ها لازم و اقدام خوبی بود که 
خوشبختانه رقم خورد.  وی با بیان اینکه هر کدام از این پژوهش ها یکی از مسائل استان 
را پوشش می دهند، تصریح کرد: هدف و رویکرد اصلی ما، ایجاد زیست بوم و نوآوری در 

استان به صورت عمومی و مردمی است تا بتوانیم به تمام مسائل جامعه پاسخ دهیم.

معاون استاندار قم:

شهر قم به ۱00 هزار تخت اقامتی نیاز دارد
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم از نیاز شهر قم به ۱۰۰ هزار تخت اقامتی خبر 
داد و گفت: زودبازده ترین راه، تشویق مردم به ایجاد خانه مسافرهاست تا به حداقل تخت 

رسیده و بتوانیم به زائران خدمات دهیم.
ابوالقاسم مقیمی در جلسه کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم که 
با موضوع ساماندهی خانه مسافرها تشکیل شد، تعداد تخت های اقامتی قم را ۱۴ هزار 
تخت اعلام کرد و اظهار داشت: پروژه فعال ساخت هتل در شهر قم ۸ مورد است که یک 
مورد آن زودتر به نتیجه می رسد اما بقیه در بازه زمانی ۵ سال آینده به نتیجه خواهد رسید.
وی هتل های در حال ساخت را هتل های چند ستاره دانست و افزود: این هتل ها جامعه 
هدف محدودی داشته و اقشار کم درآمد که وارد شهر قم می شوند امکان استفاده از آن را 
ندارند و در مقایسه با مشهد باید بدانیم جمعیت شهر قم یک ششم شهر مشهد است، اما 

تعداد هتل های مشهد در حدود ۶۵ درصد کل مراکز اقامتی  کشور است.

»فرزند طلاق نیاز به محبت، توجه و نیاز به آرامش و امنیت دارد. همانطور که بچه های 
دیگر نیازهای مختلفی دارند این بچه هم نیازهایی دارد، شاید حتی بیشتر. بعد از 
طلاق باید حضور مادر و پدر پررنگ باشد و در صحنه زندگی بچه شان باشند. نه اینکه او 
را رها کنند. یادتان نرود شما از همسرتان طلاق گرفتید. فرزندتان از شما طلاق نگرفته 

است!«
 »تولد. تولد. تولدت مبارک. بیا شمعا رو فوت کن...« همه با هم این شعر را برای 
یاسمن میخونن. دایی و زندایی براش یه کیک بزرگ خریدن. تصویرِ روی کیک هم 
تصویر خانوادهِ خوشبخت دایی و زندایی و یاسمنه!  تو دلم میگم: »خوش به حال 
یاسمن. خیلی خوشبخته.« نوبت به باز کردن کادوهای یاسمن میرسه. خاله میترا و 
زن دایی از اونور داد میزنن: باز شود دیده شود. بلکه پسندیده شود. زندگی خودم رو 
با یاسمن مقایسه می کنم. جدایی آزار دهنده مامان و بابام  فاجعه ای بود که گند زد به 
زندگیِ گذشته و حال و آینده من. اشکم را به هر جان کندنی که هست کنترل می کنم. 
خجالت آوره اگر کسی من را در حال گریه کردن، آن هم در تولد دختر دایی ام ببیند. 
دوباره صدای مهمونا میاد: »دست شما درد نکنه.  چرا زحمت کشیدین...« خیلی 

مسخره هست که بگم حتی این شعر شاد هم مرا  غمگین می کند!
از وقتی یادم می آید به همه بچه هایی که مامان و بابا داشتن یعنی مامان و باباشون 
کنار هم زندگی می کردن، حسادت کردم. بعد این همه وقت تازه می خواستم با این 
مشکل کنار بیام که بابام ازدواج کرد. الانم مامانم می خواد ازدواج کنه. به نظرم خیلی 

ظلمه که در سن۱۶ سالگی دارم این حجم از مشکلات رو تجربه می کنم...«
این داستان از زبان یک فرزند طلاق است. طلاق و جدایی والدین تاثیرات منفی 
زیادی را بر فرزندان طلاق به جای می گذارد. تاثیراتی که در گزارش های قبلی به آن 
پرداختیم. اما آثار طلاق بر روح و روان کودک چیزی نیست که در یکی دو گزارش 

بگنجد. همانطور که در گزارش های پیشین گفتیم طلاق آغاز یک ماجراست!
مشکلاتی که متعاقب طلاق برای فرزندان طلاق ایجاد می شود

خانواده برای فرزندان یک پایگاه امن و تکیه گاه به حساب می آید. خانواده یعنی پدر، 
مادر و فرزند یا فرزندان. خانواده در کنار هم احساس امنیت و آرامش دارند. اما گاهی 
این احساس امنیت با پدیده طلاق از بین می رود. در حقیقت فرزندان قربانی های 

اصلی پدیده طلاقِ والدین به حساب می آیند.
تنش هایی که فرزندان بعد از طلاق تجربه می کنند با توجه به سن و جنسیت تاثیراتی 
متفاوت بر روی آنها می گذارد، برای مثال در دختران بیشتر پدیده  انزوا گری که منجر 
به افسردگی می شود را مشاهده می کنیم و در پسران بیشتر رفتارهای پرخاشگرانه و 

ناسازگاری دیده می شود.
»سیما فردوسی« روانشناس بالینی با بیان اینکه آسیب های وارد به بچه های طلاق 
زیاد است، می گوید: »ممکن است استرس، افسردگی، ترس و پرخاشگری متعاقب 
طلاق برای فرزندان طلاق به وجود بیاید. البته همه به طور یکسان تحت تاثیر این 

عوامل قرار نمی گیرند. برخی از افراد بیشتر و برخی کمتر. 
فارغ از مشکلات، خود طلاق و جدایی والدین برای فرزند طلاق، ازدواج مجدد 
دوره  در  ویژه  به  وجود می آورد.  به  فرزند طلاق  برای  بزرگ تری  والدین هم مشکل 
نوجوانی بچه خیلی راحت ازدواج مجدد پدر یا مادر خود را نمی پذیرند. واکنش هایی 
نشان می دهند. هر بچه ای در هر شرایطی دوست دارد والدینش با هم زندگی کنند. 
درست است که برخی از والدین اختلافات زیادی داشتند و این بچه هم وقتی با آن ها 
زندگی می کرد، دچار تنش می شد، اما آرزویش این است که والدینش با هم آشتی کنند 

و دوباره کنار هم زندگی کنند.«
برای به حداقل رساندن عوامل منفی طلاق چه کنیم؟ 

بنا به هر دلیلی والدینی قصد جدایی کردند و طلاقی انجام شد. فارغ از اثرات منفی 
که طلاق برای فرزندان به وجود می آورد و احساسات ضد و نقیضی که به بچه های 
طلاق دست می دهد؛ اعم از احساس تنهایی و غم و خشم و کمبود اعتماد به نفس. 

اما سوال اینجاست باید چه کنیم که اثرات منفی طلاق  را به حداقل برسانیم؟ 
*بعد از طلاق به چشم دشمن به هم نگاه نکنید

روانشناس بالینی در این باره می گوید: » پدر و مادرها نباید بعد از طلاق به دید 
دشمن به یکدیگر نگاه کنند. باید این تفکر را داشته باشند که تلاش و سعی مان را 

کردیم تا بتوانیم سازگاری داشته باشیم اما به هر دلیلی نشد. 
*قوانینی وضع کنید/ بچه هر وقت خواست با پدر یا مادرش دیدار کند

والدینی که جدا شدند باید با خودشان بگویند:  هر دوتای ما صاحب یک بچه 
هستیم. هم من مادر این بچه هستم و هم او پدرش. بنابراین باید به خاطر فرزندمان 
یک سری قوانین و مقررات یکسان داشته باشیم. چرا که شما از زنتان یا از شوهرتان 
طلاق گرفتید. فرزندتان از شما طلاق نگرفته است! به عنوان مثال بچه هر وقت دلش 

خواست مادر یا پدر خود را ببیند.
مگر زمانی که استثنائات خیلی حادی داریم. فرض کنیم بچه ای پدرش زندانی است 
یا معتاد یا خلافکار است یا مسائل دیگر. در این شرایط جایز نیست بچه را  و پدر یا 
مادرش را ببیند. اما زمانی که پدر و مادر در خانه خود زندگی می کند این امکان را به 
فرزند بدهید که هر وقت خواست پدر یا مادرش را ببیند. همچنین از پدر یا مادر بدگویی 

نکنیم. مثلا اگر بچه با پدر زندگی می کند. پدر نباید از مادر بدگویی کند یا برعکس.
*بعد از طلاق برای بچه پررنگ باشید

درست است که والدین بچه از هم جدا شدند، اما نیازهای عاطفی بچه ها کماکان 
سرجایش است. دکتر فردوسی می گوید: »فرزند طلاق نیاز به محبت، توجه و نیاز به 
آرامش و امنیت دارد. این بچه طبق رشد خود حرکت می کند. همانطور که بچه های 
دیگر نیازهای مختلفی دارند این بچه هم نیازهایی دارد، شاید حتی بیشتر از بچه های 
معمولی. این نیاز ها را باید برطرف کنیم. اینکه مثلا پدر دیگر فرزندش را نبیند و با او 
وقت نگذارند درست نیست یا برعکس مادر. باید حضور مادر و پدر بعد از طلاق برای 

بچه پررنگ باشد و در صحنه زندگی بچه شان باشند. نه اینکه او را رها کنند.« 
به عنوان مثال گاهی پدر و مادری از یکدیگر جدا شده اند، فرزندشان را در اوایل 
از کشور  به خارج  تنها  و  تک  دارد،  نیاز  مادر  و  پدر  به حضور  که شدیدا  نوجوانی 
می فرستند. و جالب اینجاست که خوشحال هم هستند که توانستند این کار را برای 
فرزندشان انجام بدهند. اما تحقیقات نشان می دهد که این بچه ها دچار افسردگی 

می شوند و احساس تنهایی می کنند.
بنابراین باید نیازهای بچه را در نظر بگیریم. نیازهای فرزندان فقط فیزیکی نیستند، 
بلکه باید نیازهای روحی و روانی را در نظر بگیریم. آنچه که تمام بچه ها نیازمند فرزندان 

طلاق هم به آن نیاز دارند و باید در زمان خودش آن ها برطرف شود.
دلسوزی  و ترحم  بی مورد، ممنوع!

گاهی اوقات در خانواده ای که فرزند طلاق وجود دارد، پدر بزرگ، مادر بزرگ، خاله، 
عمو، دایی و... ترحم و دلسوزی نسبت به این بچه دارند و به قدری »لی لی به لالای« 
آن بچه می گذارند که لوس و حتی بی تربیت بار می آید و نمی تواند بدون این قبیل 

دلسوزی ها گلیمش را از آب در بیاورد .
دکتر فردوسی درباره تاثیراتی که ترحم و دلسوزی افراطی روی فرزند طلاق می گذارد، 
می گوید: »محبت های افراطی در حق فرزند طلاق اجازه نمی دهد بچه آنطور که باید 
و شاید تربیت شود. مثلا اطرافیان با خودشان می گویند این بچه گناه دارد. مامانش 
نیست یا باباش نیست. تنهاست. هرچی می خواد بهش بدیم. یا هرکاری می خواد 
انجام بده. این افراط منجر به ایجاد توقعاتی در فرزند طلاق می شود. در نتیجه والدین 
نمی توانند این بچه را جوری که باید تربیت کنند. چراکه دستخوش یک سری باورهای 
غلط و دلسوزی ها و ترحم های بی مورد شده است این بچه فکر می کند در اجتماع هم 
همه باید با او این شکلی رفتار کنند. همه باید دلسوزی و ترحم کنند و مطابق میل او 

باشند. اما اجتماع قوانین خاص خود را دارد. برای همه یکسان عمل می کند.« 
لزوم آموزش مهارت های زندگی به فرزند طلاق

به گفته روانشناسان، همه ما باید یک مهارت به اسم حل مسئله در زندگی داشته 
نفر طلاق  دو  وقتی  کنیم.  منطقی حل  به شکل  را  بتوانیم مسائل مان  تا  باشیم. 
می گیرند. یا روش های حل مسئله را بلد نبودند یا طلاق را به عنوان یک روش حل 
مسئله انتخاب کردند. روانشناس بالینی می گوید: »فرزندان طلاق هم ممکن است 
در آینده  وقتی ازدواج کردند، روش والدین خود یعنی طلاق را انتخاب کنند. ممکن 
است فرزند طلاق هم بحث مهارت حل مسئله، سازگاری و تصمیم گیری را نداشته 
باشد. وقتی به مشکلی برخوردند، زود عقب نشینی کنند. در حالی که این روش 
درست نیست. ما باید تلاش و کوشش کنیم.اگر خودمان هم بلد نیستیم از مشاوران 

روانشناس ها برای حل مسئله مان کمک بگیریم.«
با این تفاسیر بعد از جدایی والدین مسئولیت بیشتری در قبال فرزندانشان دارند که 
باید با کمک گرفتن از مشاوران و مطالعه و آموزش مهارت های زندگی را به فرزندشان 

یاد بدهند تا تاثیرات منفی طلاق به حداقل برسد.

در گفت و گو با »سیما فردوسی« روانشناس بالینی بررسی شد؛

راهکارهای کاهش تاثیرات منفی طلاق والدین بر فرزندان

آقا، خانم! زبان عشق همسرت را پیدا کن ؛

کلیدهای همسرداری موفق
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رییس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی اظهار داشت: معتقدم در بحث افزایش 
دستمزد کارگران دولت می توانست این افزایش را به صورت پلکانی و دو مقطع 
انجام دهد چراکه همین افزایش یکباره دستمزد ها منجر به افزایش تقاضا در 
بازار شد و در واقع دولت سیزدهم سیاست های پولی مناسبی برای این شرایط 

را انتخاب نکرد. 
احمد مجتهد درباره نتیجه سیاست های اقتصادی دولت سیزدهم و ادعای 
وزارت اقتصاد مبنی کاهش نرخ تورم از نیمه سال اول سال آینده اظهار داشت: 
واقعیت این است که وضعیت اقتصادی کشورمان مطلوب نیست و سیاست های 

دولت برای بهبود اوضاع اقتصادی کشور موفق نبوده است.
وی با بیان اینکه بخشی از این وضعیت نامطلوب اقتصادی کشور به موضوع 
تورم شدید کشور برمی گردد، ادامه داد:  در کنار نرخ تورم بالا، کاهش ارزش پول 
ملی، نقدینگی و مشکلات واحدهای تولیدی، ناترازی بانک ها، کسری بودجه از 
دیگر مشکلات اقنصادی کشورمان است اما تمرکز دولت باید بر روی کاهش نرخ 

تورم باشد.
بانک های کشور با محدودیت منابع مواجه هستند 

رییس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی با اشاره به آمار ارائه شده از بهبود شرایط 
اقتصادی و شاخص های اقتصادی کشور تاکید کرد: واقعیت  این است که با آمار 
می توان دروغ گفت. در تهیه آمار اینکه چه تاریخی را مبدا تغییرات مد نظر قرار 
دهیم، می تواند نتیجه را تغییر دهد و موضوع تاریخ مقایسه  و تاریخ مبنای آمار 
موضوع بسیار مهمی است. با توجه به این موضوع مشخص است که با گزارش 
آماری می توان عملکرد یا وضعیتِ بهتری از اقتصاد را به تصویر کشید و نشان داد.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در اقتصاد تورم بالای ۱۰ درصد را تورم بسیار 
شدید می دانیم و در طول سال های جنگ تحمیلی هم نرخ تورم به طور میانگین 
۲۰ درصد بود اما امروز در شرایط تحریم های سختگیرانه به ویژه تحریم های بانکی 
و مالی که از مهم ترین مشکلات اقتصاد ایران محسوب می شود، شاهد تورم بالای 

۴۰ درصد هستیم.
مجتهد افزود: بانک های کشور با محدودیت منابع مواجه هستند و سیاست های 
بانک مرکزی درباره سیاست های انقباضی هم بیشتر در جهت این بوده که منابعی 
را برای تامین کسری بودجه دولت فراهم کند. در واقع دولت برای جهت کاهش 
هزینه ها در اعمال سیاست ها به طور جدی عمل نکرد، این در حالی است که در 
این زمینه  امکان انجام اقدامات متعددی بود و می توانست در این شرایط مدیریت 
هزینه ها را انجام دهد. از سوی دیگر با توجه به تورم قدرت خرید مردم کاهش پیدا 
کرد و هم قیمت های کالا و خدمات داخلی و هم قیمت کالاهای خارجی به شدت 
افزایش پیدا کرد و البته عواملی مانند جنگ روسیه و اوکراین به شدت آن افزود و 

شرایط بین المللی منجر به افزایش قیمت جهانی مواد غذایی شد.    
بایدافزایش دستمزد کارگران به صورت پلکانی انجام می شد

وی در گفت وگو با ایلنا درباره اثرگذاری حذف ارز ترجیحی در افزایش قیمت ها 

اظهار داشت: باید توجه داشت که اکثر کارشناس های اقتصادی مخالف اجرای 
ارز ترجیجی بودند و در دولت گذشته هم شاهد حذف تدریجی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
بودیم اما دولت قبل از آنجایی که نگران موقعیت خود بود نسبت به حذف کامل 
ارز ترجیحی اقدام نکرد. معتقدم هر چند دولت باید نسبت به حذف ارز ترجیحی 
اقدام می کرد اما باید سیاست هایی جایگزینی جبرانی به اجرا می رسید که این 
سیاست های جبرانی باید در جهت کمک به افراد کم درآمد جامعه باشد و از این رو 

باید برخی از سیاست های دولت در این باره اصلاح شود.
این کارشناس اقتصادی گفت: معتقدم در بحث افزایش دستمزد کارگران دولت 
می توانست این افزایش را به صورت پلکانی و دو مقطع انجام دهد چراکه همین 
افزایش یکباره دستمزد ها منجر به افزایش تقاضا در بازار شد و در واقع دولت 

سیزدهم سیاست های پولی مناسبی برای این شرایط را انتخاب نکرد.  
رشد نقدینگی مهار نشده  است 

مهار  درباره  آمار  ارائه  به  اشاره  با  بانکی  و  پولی  پژوهشکده  اسبق  رییس 

نقدینگی تاکید کرد: باید توجه داشته باشیم که رشد نقدینگی مهار نشده  بلکه 
روند رشد نقدینگی به دلیل سیاست های محدود کننده، به طور بسیار کُندی 
کم شده  است. متاسفانه سیاست هایی که بانک مرکزی اعمال کرده، سیاست 
کنترل مقداری پول بوده در حالی که در بسیاری از کشورها در این شرایط، 
از سیاست های نرخ بهره استفاده می کنند. در حال حاضر در کشورمان با 
این نرخ تورم فعلی بانک ها حق ندارند تسهیلات را با نرخ سود بیشتر از ۱۸ 
درصد پرداخت کنند و این منطق غلط باعث می شود که همه متقاضی دریافت 
تسهیلات باشند و از آن طرف بانک ها امکان دریافت منابع را ندارند چراکه نرخ 
سود سپرده ها هم بیشتر از ۱۸ درصد نیست و شرایط سپرده گذاری جذاب 

نیست.
مجتهد با بیان اینکه این سیاست ها متضاد از هم هستند و در یک جهت قرار 
ندارند، ادامه داد: در سیاست های هم جهت هم باید نرخ بهره ها بهره افزایش 
پیدا می کرد و هم کنترل های مقداری پول به اجرا می رسید و به طور قطع اعمال 

سیاست یک جانبه جواب نمی دهد و نمی توان شرایط اقتصادی را بهبود دهد.
منابع حاصل از فروش نفت در اختیار کشور نیست 

این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که آیا شاخص های اقتصادی 
سینگالی از کاهش نرخ تورم در نیمه اول سال آینده را می دهند، گفت:  یک 
بُعد مهم در این زمینه، مسائل سیاست های بین المللی کشورمان است، باید 
توجه داشت که در حال حاضر  نرخ رشد سرمایه گذاری منفی است. همچنین 
در حالیکه عمده منابع کشور از محل فروش نفت است اما این منابع در اختیار 

کشور نیست.
وی افزود: علی رغم فروش نفت، با موانعی در بحث انتقال منابع حاصل از فروش 
نفت به کشور مواجه هستیم و به دلیل محدودیت های بانکی که وجود دارد، منابع 
حاصل از فروش نفت در اختیارمان قرار نمی گیرد. در نتیجه دولت ارزی را که در 
اختیار بانک مرکزی نیست را به فروش می رساند و همین موضوع منجر به افزایش 

پایه پولی کشور می شود که و اثرات تورمی خواهد داشت.
مجتهد تاکید کرد: معتقدم درباره آماری که در ارتباط با رشد صادرات داده 
می شود باید احتیاط شود چراکه صادرات کشورمان عمدتا مشمول کالاهایی 
است که به کشورهای همسایه انتقال داده می شود و این کشورها  ارز آن را با ریال 

ایران پرداخت می کنند.  
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه فرار سرمایه از دیگر مشکلات اقتصادی 
ایران است، گفت: در روند مهاجرت به غیر از ازدست رفتن نیروی انسانی ماهر، 
منابع سرمایه ای کشور هم از دست می رود و از کشور خارج می شود و این خود 

شاخص اثر گذار در اقتصاد کشور است.  
وی ادامه داد: این شاخص ها اگر هم بهبودی هم داشتند، اثر آن درشرایط تورم 
۴۵ درصدی کشور، بسیار اندک بوده و نمی توانند مشکل اساسی را حل کنند و 

نمی توانند اقتصاد را به ثبات برگردانند.

رییس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی: 

مشاور انجمن صنفی کارخانجات ماکارونی  مطرح کرد:وضعیت نامطلوب اقتصادی کشور ناشی ازتورم شدید است

افزایش ۲0 درصدی مصرف ماکارونی
 به دلیل تغییر سبد غذایی

مشاور انجمن صنفی کارخانجات ماکارونی خاطر نشان کرد: افزایش قیمت  سایر 
اقلام خوراکی مانند گوشت، مرغ و برنج باعث می شود که مردم سبد غذایی خود را 
تغییر بدهند و ماکارونی را جایگزین کنند؛ به نظر می رسد از اواخر مهر و اواسط آبان 

میزان مصرف افزایش پیدا  کرده باشد. 
رسول مژده شفق ، با اشاره به تاثیرات اصلاح نظام یارانه ای بر عرضه و تقاضا 
ماکارونی، گفت: روند تولید و تقاضا برای ماکارونی بعد از آزادسازی نرخ آرد کاهش 
پیدا کرد اما از آنجایی که قیمت این محصول حدود ۳ برابر افزایش پیدا کرد به همان 

نسبت مصرف کنندگان خرید را مدیریت کردند.
سوی  از  آن  اعمال  از  پیش  ماکارونی  نرخ  افزایش  شایعه  اینکه  بیان  با  وی 
تولیدکنندگان در جامعه مطرح شده بود، تصریح کرد: مردم برای کنترل نگرانی های 
خود اقدام به انبار کردن ماکارونی کردند و از آنجایی که این محصول خشک است 
می توان مدت زمان طولانی آن را دپو کرد از این رو بخش قابل توجهی از مردم حداقل 
برای مدت ۵ تا ۶ ماه نیازشان را خریداری کردند و همین نکته باعث شد که تقاضا 
در سطح فروش کاهش پیدا کند. به گفته مژده شفق؛ قیمت ماکارونی 7۰۰ گرمی 
از ۸ هزار و ۶۰۰ تومان ۲۴ هزار تومان شد البته ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده، 
هم باید به این نرخ اضافه شود. شواهد بازار نشان می دهد بعد از گذشت 7 ماه به 
شرایط مطلوب نزدیک  می شویم اما هنوز به آن نقطه نرسیده ایم چراکه افزایش نرخ 
در نیمه نخست سال رخ داده و تجربه نشان داده است که در این بازه زمانی کاهش 
مصرف داریم اما در نیمه دوم روند مصرف اصلاح پیدا می کند. مشاور انجمن صنفی 
کارخانجات ماکارونی خاطر نشان کرد: ماکارونی همواره کالای جایگزین در سبد 
مصرف خانوارها بوده است؛ به خصوص خانواده های متوسط رو به پایین. افزایش 
قیمت  سایر اقلام خوراکی مانند گوشت، مرغ و برنج باعث می شود که مردم سبد 
غذایی خود را تغییر بدهند و ماکارونی را جایگزین کنند؛ به نظر می رسد از اواخر مهر و 
اواسط آبان میزان مصرف افزایش پیدا  کند. وی افزایش تقاضا برای مصرف ماکارونی 
را حدود ۲۰ درصد دانست و افزود: مصرف ماکارونی به طور معمول در سال ۱۴۰۰ 
نزدیک به 7۰۰ هزار تن بوده و امروز به زیر ۶۰۰ هزار تن رسیده است و امیدواریم که 
در ماه های پایانی سال شرایط بهبود پیدا کند. اما افزایش مصرف در ماه های پایانی 
نمی تواند چندان تاثیرگذار باشد و باید منتظر باشیم و ببینیم که سیاست  دولت برای 
سال آتی چه خواهد شد. مژده شفق با اشاره به حذف مالیات بر ارزش افزوده گندم و 
آرد برای مصرف کنندگان، گفت: فعالان صنف ماکارونی به دولت پیشنهاد دادند که 
این ارزش افزوده برای صنایع آردبر نیز حذف شود که با حذف آن به مصرف کننده 

نهایی کمک می شود.

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور:

پرونده های کاغذی مالیاتی جمع می شود
اداره ها  از  کاغذی  های  پرونده  گفت:  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  رییس کل 
و  خدمات  همه  توانند  می  کارپوشه  به  مراجعه  با  مودیان  و  شود  می  جمع آوری 

مستندات را از طریق سامانه این سازمان مشاهده کنند. 
»داود منظور« در آیین رونمایی از سامانه صدور برخط گواهی موضوع ماده ۱۸۶ 
قانون مالیات  های مستقیم،ف با بیان اینکه امکان دریافت اعتراض ها و دادرسی به 
صورت الکترونیکی فراهم می شود افزود: سامانه دادرسی طراحی شده و در مرحله 

آزمایشی است. 
وی گفت: وعده ما حذف حضور مودی در اداره های مالیاتی  حذف پرونده های 
کاغذی تا پایان دولت سیزدهم است.  رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور با اشاره 
به سامانه صدور برخط گواهی، ادامه داد: یکی از گلایه مندی اصناف از سازمان 
مالیاتی این بود که رسیدگی به گواهی های ماده ۱۸۶ قانون مالیات های مستقیم 
زمان بر است و رفت و آمده ای متعدد توسط فعالان اقتصادی انجام می شود. وی 
بیان داشت: پیش از این در سامانه ای درخواست ها الکترونیکی دریافت می شد، 
اما به این درخواست ها توسط سامانه منفی پاسخ داده می شد و از فعالان اقتصادی 

دعوت حضوری می شد، زیرا سامانه ها قابلیت و زیرساخت های لازم را نداشت. 
فناوری  کل  اداره  امنیت  و  زیرساخت  های  کل  اداره  اقدام  به  اشاره  با  منظور 
اطلاعات سازمان امور مالیاتی، خاطرنشان کرد: اکنون زیرساخت های لازم فراهم 
شده و مودیان می توانند با مراجعه به کارپوشه خود در سامانه این سازمان نسبت 
به وضعیت استعلام ها اقدام کنند.  وی ادامه داد: هدف ما در این خدمات برخط 
گواهی ماده ۱۸۶ جلب رضایت فعالان اقتصادی، کاهش مراجعه حضوری  و تسهیل 
در خدمات رسانی است.  رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور با تاکید بر اینکه گام 
مهم این سازمان بهبود در فضای کسب و کار است، اظهار داشت: حرکت به سمت 
توسعه خدمات الکترونیک است و رویکرد ما ارائه همه خدمات مورد نیاز مودیان به 
صورت الکترونیک است.  وی افزود: سازمان مالیاتی پیشگام دولت الکترونیک در 
حوزه کسب و کارها خواهد بود.  منظور از طراحی اپلیکیشن سامانه مودیان خبر 
داد و گفت: با طراحی این سامانه،تا مودیان با نصب آن بر روی تلفن همراه می توانند 
مالیات های پرداختی را در نقل و انتقال خودرو، خودروها و خانه های لوکس و 
همه فعالیت ها را مشاهده و اقدام به پرداخت غیرحضوری مالیات کنند.  وی ابراز 
امیدواری کرد با سیاست ها و برنامه ها در دوره زمانی کوتاه مدت، حداکثر امکانات و 

خدمات مودیان به صورت برخط و کاهش مراجعه حضوری ارائه شود.
 

عملکرد بانک ها در پرداخت تسهیلات طی ۷ ماهه سال جاری اعلام شد؛

افزایش بیش از ۴۷ درصدی
  تسهیلات پرداختی بانک ها

تسهیلات پرداختی بانک ها طی 7 ماهه سال ۱۴۰۱ مبلغ ۲۳۳۱۲ هزار میلیارد 
ریال است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 7۴77 هزار میلیارد ریال، 

معادل ۴7.۲ درصد افزایش داشته است.
به گزارش بانک مرکزی، از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ 7۴۶۸ هزار میلیارد ریال 
معادل ۳۲ درصد به اشخاص حـقیقی و مبلغ ۱۵۸۴۴ هزار میلیارد ریال معادل ۶۸ 

درصد به اشخاص حقوقی تعلق گرفته است.
همچنین تسهیلات پرداختی بانک ها طی 7 ماهه سال ۱۴۰۰ مبلغ ۱۵۸۳۵ هزار 
میلیارد ریال بوده که از این مبلغ تســهیلات پرداختی به اشخاص حقیقی ۴۸۱۶ 
هزار میلیارد ریال معادل ۳۰.۴ درصد و به اشخاص حقوقی مبلغ ۱۱۰۱۹ هزار 
میلیارد ریال معادل ۶۹.۶ درصد است. تسهیلات پرداختی به اشخاص حقیقی در 7 
ماهه سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه سال گذشته معادل ۲۶۵۲ هزار میلیارد ریال 

معادل ۵۵ درصد افزایش داشته است.
تسهیلات خرد و بیش از 200 میلیون تومان

تسهیلات پرداختی خرد شبکه بانکی به اشخاص حقیقی در 7 ماهه سال ۱۴۰۱ 
مبلغ  قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  که  بوده  ریال  میلیارد  هزار  مبلغ ۵7۲۲ 

۱۸۴۰هزار میلیارد ریال )معادل ۴7.۴ درصد( افزایش داشته است.
با توجه به بررسی انجام شده مشخص گردید تسهیلات پرداخت شده کمتر از ۲۰۰ 
میلیون تومان ) خرد( به اشخاص حقیقی طی 7 ماهه سال ۱۴۰۱ مبلغ ۵7۲۲ هزار 
میلیارد ریال و بیش از ۲۰۰ میلیون تومان مبلغ ۱7۴۶ هزار میلیارد ریال می باشد . 
چنانجه روزهای کاری هر ماه به ۲۲ روز تقسیم گردد به طور متوسط روزانه ۲۸ هزار 

میلیارد ریال تسهیلات به افراد حقیقی پرداخت شده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی خاطر نشان 
کرد: زمانی که امکان صادرات دام فراهم باشد دامدار انگیزه ای 
برای فروش دام در بازار داخلی ندارد و ترجیح می دهد که دام 

را در بازارهای خارجی عرضه کند تا دلار و دینار دریافت کند. 
علی اصغر ملکی در گفت وگویی، با تایید خبر فروش راسته 
گوسفندی کیلویی ۳۰۰ هزار تومان گفت: راسته گوسفندی 
بدون استخوان کیلویی ۳۰۰ هزار تومان بفروش می رسد؛ این 
در حالیست که راسته گوسفندی پاک شده و آماده به سیخ 

بالاتر از ۳۰۰ هزار تومان عرضه می شود.
وی با بیان اینکه بالا بودن قیمت راسته گوشت گوسفندی 
موضوع تازه ای نیست، افزود: شقه گوشت گوسفندی کیلویی 

۲۲۰ هزار تومان بفروش می رسد.
به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی؛ تقاضا 
همواره در میانه  ماه  ریزش می کند و در این میان تفاوت قیمت 
تاثیر  مصرف  کاهش  در  قیمت ها  شدن  افزایشی  و  گوشت 

ملموس گذاشته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی با اشاره به تاثیر 
صادرات دام در افزایش نرخ گوشت گوسفندی در بازار، تصریح 
کرد: زمانی که امکان صادرات دام فراهم باشد دامدار انگیزه ای 
برای فروش دام در بازار داخلی ندارد و ترجیح می دهد دام 

تولیدی اش را در بازارهای خارجی عرضه کند که دلار و دینار 
دریافت کند.

وی نسبتی بین افزایش نرخ گوشت و افزایش نرخ دام زنده 

برقرار کرد و ادامه داد: اگر دام از کیلویی ۲۰ هزار تومان بالا 
برود قیمت گوشت در بازار کیلویی ۴۰ هزار تومان افزایش پیدا 
می کند. قیمت دام در  وهله نخست افزایش پیدا کرده است که 

هم اکنون شاهد افزایش نرخ گوشت در بازار هستیم.
ملکی با اشاره به افزایش نرخ نهاده ها در بازار، گفت: قیمت 
جو کیلویی ۱۳ هزار تومان، یونجه کیلویی ۹ هزار تومان، کاه 
کیلویی ۶ هزار تومان شده است؛ تعذیه دام برای دامدار گران 
تمام می شود از این رو به ناچار برای جبران هزینه ها گران تر 
گوشت را بفروش می رساند. از آنجایی که ۹ ماه از سال گذشته 
و داشته های دام برای سال جاری رو به اتمام رفته است، همه 
این عوامل دست به دست هم دادند که شاهد افزایش نرخ 

گوشت در بازار باشیم.
این فعال صنفی در پاسخ به این پرسش که دامداران بر این 
باورند که فروش دام زنده کیلویی 7۲ هزار تومان نمی تواند 
هزینه های آنها را جبران کند چرا دام زنده کیلویی 7۲ هزار  باید 
گوشت آن کیلویی ۲۲۰ هزار تومان در بازار عرضه شود؟ گفت: 
من فروش دام زنده کیلویی 7۲ هزار تومان را تایید نمی کنم؛ 
از  دام زنده کیلویی ۸۵ هزار تومان است. شنیده ها حاکی 
این مهم است که مسئولان وزارت کشاورزی در تلاش اند که 
خروج دام را مدیریت کنند که دیگر دام از کشور خارج نشود؛ 
متاسفانه علاوه بر روند قانونی خروج دام از کشور در مناطق 
چون پیرانشهر دام به صورت قاچاق از کشور خارج می شود 

و همین مسائل تنش های بازار داخلی را تشدید کرده است.

در گفت وگو با رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت گوسفندی مطرح شد: 

تاثیر محسوس صادرات و قاچاق دام بر بازار گوشت

مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت خبر داد:

کشف مخازن جدید نفتی در جنوب غرب ایران
از روش های جدید  به استفاده  اشاره  با  ایران  نفت  اکتشاف شرکت ملی   مدیر 
اکتشاف نفت توسط شرکت های دانش بنیان گفت: با این روش ها، در جنوب غربی 

کشور مخازن نفتی جدیدی کشف شده است.
سال  یک  در  اینکه  به  اشاره  با  خبری  نشست  در  شنبه  روزسه  فکور«  »مهدی 
گذشته اقداماتی در اکتشاف نفت و گاز انجام شده است، افزود: بر اساس مطالعات 
سازمان های بین المللی، در آینده ۳ کشور ایران، روسیه و عراق بیشترین اکتشافات را 
خواهند داشت و سایر کشورهای منطقه اکتشافاتشان به پایان می رسد که هم در بُعد 
جذب سرمایه گذاری خارجی و هم استمرار تولید نفت و گاز رتبه های بالایی خواهند 

داشت.
وی ادامه داد: جایگاه ایران در منطقه با توجه به اینکه حوزه های رسوبی ما در جنوب 
زاگرس هستند، ایران و عراق بالاترین پتانسیل کشف نفت و گاز را خواهند داشت و 
حجم هیدروکربوری که برای ایران در نظر گرفته اند، معادل ۱۶ میلیارد بشکه است که 

هم از بعد پیشرفت کشور و جذب سرمایه گذاری خارجی اهمیت دارد.
اقتصاد  است  برخوردار  انرژی  نعمت  از  که  کشوری  هر  اینکه  به  اشاره  با  فکور 
شکوفاتری خواهد داشت، گفت: این نکته را برای همه سرمایه گذاران خارجی دارد 
که ایران در نفت و گاز حرف اول را خواهد زد و برای سودآوری باید وارد بازار ایران شوند.

بررسی ۱0 درصد از مساحت ایران به روش مغناطیس سنجی هوایی
وی تاکید کرد: یکی از کارهای مهمی که بی نظیر بوده، مغناطیس سنجی هوایی 

توسط هواپیما بوده و تا اعماق 7 هزار متر زیر زمین بررسی و تغییرات رسوبی زیر زمین 
شناسایی می شود. برای اولین بار این کار در ایران توسط هواپیماهای سبک انجام 

شده است.
اینکه قطعات هواپیما جدا شده  بیان  با  ایران  مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت 
و تجهیزات مورد نیاز بر روی آن نصب شد و سپس این هواپیما مونتاژ و مورد تایید 
سازمان هواپیمایی برای پرواز رسید، افزود: برای برداشت اطلاعات هیچ گونه پارازیتی 
نباید ایجاد شود؛ بنابراین هواپیما به گونه ای طراحی شده که کمترین صدا را داشته 

باشد.
وی ادامه داد: هواپیما باید در ارتفاع ۶۰۰ تا ۶۵۰ متر سطح زمین حرکت کند و 
خلبان ماهری می طلبد و در کوه های زاگرس برداشت اطلاعات مشکل است؛ زیرا 

زاویه صعود باید تعریف شده باشد.
فکور با تاکید بر اینکه ۱7۵ هزار کیلومتر از خاک ایران با این هواپیما بررسی خواهد 
شد، گفت: یک دهم مساحت ایران قرار است به این صورت موردمطالعه قرار گیرد. 
زمان  روش  این  گفت:  کشوری  در  گاز  و  نفت  اکتشافی  پروژه های  زمان  کاهش 

پروژه های اکتشافی را به حداقل کاهش خواهد داد.
مدیر اکتشاف افزود: با وزارت آموزش و پرورش تفاهم نامه ای برای همکاری در 
المپیاد زمین شناسی امضا شده و ۱۵ نفر از همکاران در مدیریت اکتشافات دانش 

آموزان را آموزش دادند که توانستند مقام سوم جهانی را به دست آورند.

وی با اشاره به اینکه اکنون با ۴ کشور برای مطالعات اکتشافی وارد همکاری شده ایم، 
ادامه داد: به طور مثال با کشور تاجیکستان وارد مذاکره شده ایم.

وجود ۱4 بلوک اکتشافی نفت و گاز در ایران
فکور با تاکید بر اینکه ۱۴ بلوک اکتشافی در ایران تعریف شده، گفت: با وجود 
مجوزهای لازم اما به دلیل تحریم هیچ بلوکی واگذار نشده و سرمایه گذاری صورت 

نگرفته است.
وی تاکید کرد: یکی از بلوک های دریایی ما توسط متخصصان ایرانی، طراحی شده 
و در آستانه عقد قرارداد است و حجم این بلوک ۳۰ تی سی اف )تریلیون فوت مکعب( 
و معادل مخزن خانگیران است و در خلیج فارس جهش بزرگی در صنایع ایجاد خواهد 

کرد.
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران گفت: با یک کشور آسیایی و ۵ کشور اروپایی 

وارد همکاری شدیم و در برخی پروژه های تحقیقاتی با این کشورها کار می کنیم.
وی با اشاره به اینکه اولین پروژه که بکر است و طراحی آن توسط یک شرکت دانش 
بنیان انجام شده، پروژه ژئوشیمیایی سطحی است، افزود: در این روش باکتری های 

خاصی که در نفت وجود دارد مورد بررسی قرار می گیرد.
فکور با بیان اینکه راستی آزمایی این پروژه با لرزه نگاری انجام می شود، ادامه داد: 
در شمال کشور مخازن گازی شناسایی خواهد شد و در جنوب غربی نیز مخازن نفتی 

کشف شده است.

خاطر نشان کرد: وزارت صمت امیدوار به واردات خودرو است اما شواهد حاکی از این 
مهم است که این واردات در نهایت منجر به کاهش قیمت ها نخواهد شد چراکه برای 
واردات خودرو حدود یک میلیارد دلار تخصیص داده اند که این موضوع در نهایت باعث 

افزایش قیمت دلار و خودرو خواهد شد. 
امیرحسن کاکایی در گفت وگویی، در پاسخ به این پرسش که به نظر شما افزایش قیمت 
خودرو تا کجا ادامه خواهد داشت؟ گفت: تورم قیمت خودرو تا به امروز نسبت به سال 
گذشته حدود ۳۰ درصد افزایش پیدا کرده و به نظر می رسد که این افزایش قیمت تا ۴۰ 

درصد دیگر هم جلو برود.
وی با اشاره به تورم ۴۰ درصدی در بخش صنعت، خاطر نشان کرد: وزارت صمت 
امیدوار به واردات خودرو است اما شواهد حاکی از این مهم است که این واردات در نهایت 
منجر به کاهش قیمت ها نخواهد شد چراکه برای واردات خودرو حدود یک میلیارد دلار 
تخصیص داده اند که این همین موضوع درنهایت باعث افزایش قیمت دلار و افزایش 

قیمت خودرو خواهد شد.
این کارشناس صنعت خودرو قیمت خودرو را از تورم موجود در کشور عقب تر دانست و 
افزود: بازارهای سرمایه ای دیگر مانند ارز، سکه و مسکن چندان شرایط مساعدی ندارند 

این در حالیست که بازار خودرو کشش خود را حفظ کرده است.
کاکایی با بیان اینکه عرضه خودرو در بورس تنها راه چاره است، گفت: عرضه خودرو در 

بورس ممکن است تاثیری در بازار نداشته باشد اما ضرر خودروسازان را کنترل می کنند 
و امکان جمع آوری بساط رانت خواری را فراهم می کند؛ امیدواریم که تولید خودروسازان 
بالا برود و در میان مدت قیمت ها متعادل شود اما در میان مدت اتفاقی در قیمت ها ایجاد 
نخواهد شد به عنوان مثال پژو ۲۰7 حدود ۵۰ میلیون تومان زیر قیمت بازار در بورس 
عرضه شد و این مسئله اثر منفی در بازار ایجاد نکرد هرچند اثر مثبتی هم نداشت اما در 
این شرایط خودروساز زیانی نکرد؛ در شرایط فعلی دولت باید همت کند و از خودروسازان 

بخواهد که تولید را افزایش بدهد.
بازار خودرو فقط بازار صنعت خودرو نیست 

عضو هیات  علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم  و صنعت ادامه داد: بازار خودرو فقط 
بازار صنعت خودرو نیست و بازارهای موازی باهم رقابت می کنند به نظر می رسد بازار 
بورس و مسکن چندان مساعد نباشد و بازار دلار، سکه و خودرو باهم رقابت می کنند و 
ممکن است که با عرضه خودرو نیز شرایط بهتر نشود اما احتمال کنترل هیجان مردم 
وجود دارد؛ اما اینکه قیمت ها پایین می آیند نمی توان اظهارنظر قطعی کرد؛ به عنوان 
تولید خودروهای انبوه به کاهش قیمت آنها ختم نشد چراکه قیمت فولاد و.... افزایش 
پیدا کرده است. به گفته وی؛ با افزایش عرضه خرید محدود می شود ولی به این معنا 
نیست که قیمت ها ریزش کنند در سال گذشته شاهد افت خرید بودیم اما این افت به 

کاهش قیمت ها منجر نشد.

خودروسازان روزانه می تواند 4 هزار خودرو تولید کند 
کاکایی با بیان اینکه خودروسازان روزانه می تواند ۴ هزار خودرو تولید کند، گفت: اگر 
صادرات سودآور باشد افتخارآفرین است و باید انجام شود، مشکل اصلی کمبود نقدینگی 
و یکسری موانع تولید و گلوگاه ها در زنجیره تولید است. به عنوان مثال، تراشه الکترونیک 
در ۲ سال گذشته با کمبود مواجه شد اما امروز مشکل آن در حال حل شدن است؛ و یا 
در ورق فولاد محدود داریم و صادرات خودرو مقدمه است و امیدواریم سودآور باشد. این 
کارشناس حوزه خودرو تصریح کرد: قول داده اند که تولید تا پایان سال حداقل یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار دستگاه تولید کنند این در حالیست که سال گذشته قول دادند که یک میلیون 
دستگاه  تولید شود که در نهایت خودروسازان موفق به ۸۰۰ هزار دستگاه شدند. عدم 
توانایی در تحقق پیش بینی ها شاهد اتفاقاتی در بازار بودیم. وی عرضه خودرو در بورس 
را مترداف با حذف قرعه کشی دانست و خاطر نشان کرد: اگر قرار باشد قیمت گذاری 
دستوری باقی بماند قرعه کشی همچنان باقی خواهد ماند؛ قرعه کشی مانند رانت و لاتاری 
است که همه تمایل دارند در آن شرکت کنند. شنیده ها حاکی از این است که مجلس پای 
شورای رقابت را وسط کشیده است که اگر چنین رخ بدهد به معنی تکرار قرعه کشی است. 
قرار بود کوئیک R را در دو روز گذشته عرضه کنند اما سایت با مشکل مواجه شد و بعد اعلام 
کردند که خودرو تمام شده است و این نشان می دهد که عده ای دارند بازارسازی می کنند و 

تا وقتی بازارسازی معنا داشته باشد دوباره به فرآیند قرعه کشی باز می گردد.

عضو هیات  علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم  و صنعت :

واردات  خودرو منجر به افزایش نرخ ارز و خودرومی شود
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سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان در گفت وگویی ، به صحبت درباره ۳ بازی تیم 
ملی ایران در جام جهانی پرداخت.

براساس این گزارش ، کارلوس کی روش حدود ۸۰ روز قبل از جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر هدایت تیم ملی فوتبال کشورمان را برعهده گرفت و در این فرصت کم از هر 
فرصتی استفاده کرد تا شرایطی را فراهم کند که تیم ملی با آمادگی بیشتری در جام 
جهانی حاضر شود. برگزاری اردوهای مینی کمپ از جمله تدابیر سرمربی پرتغالی 
پیش از جام جهانی بود. با این حال  دو شکست مقابل انگلیس و آمریکا و یک برد 

مقابل ولز دستاورد او از رقابت های جام جهانی ۲۰۲۲ دوحه بود.
سه روز پیش کارلوس کی روش که پس از پیکارهای جام جهانی مدت کوتاهی در 
ایران حضور داشت، دو روز پیش پس از برگزاری جلسه با مهدی تاج از کشور خارج 

شد.
در همین رابطه خبرگزاری فارس، گفت و گویی اختصاصی با کارلوس کی روش 

داشت که در زیر می خوانید:
* به جهنم رفتیم، وارد بهشت شدم و الان در برزخ هستیم

 کی روش درباره عملکرد تیم ملی در جام جهانی اظهار داشت: در اولین بازی 
مقابل )انگلیس(  به جهنم رفتیم. بعد از آن در بازی دوم )مقابل ولز(  به بهشت فرود 
آمدیم و در بازی سوم هم این اعتقاد را دارم در حالت بین جهنم و بهشت و در حالت 
برزخ بودیم. به خاطراینکه متاسفانه یک گل در نیمه اول از آمریکا خوردیم در شبی که 
در نیمه اول آن ها بهتر از مابودند. در نیمه دوم ما بهتر از آمریکا بودیم اما نتوانستیم به 

گل دست پیدا کنیم. بعضی مواقع فوتبال بی رحم است.
* درس های خیلی مهمی از جام جهانی گرفتیم

وی افزود: فکر می کنم مقابل آمریکا بیش از آنکه لازم بود را انجام دادیم تا بتوانیم 
امتیاز کسب کنیم و صعود کنیم. ولی چیزی که الان مهم است آینده فوتبال ایران 
است و به نظرم ما درس های خیلی مهمی از این جام جهانی داریم که باید خودمان 
را با آن بالا ببریم. البته نمی خواهم صحبتی داشته باشم خارج از چارچوب مستطیل 
زمین بازی فوتبال. قبلا در سالهای ۲۰۱۱ تا ۲۰۱۹ همیشه مکررا این حرف را 
می زدم. اگر می خواهید موفق شوید و در سطح بهترین تیم های جهان قرار بگیرید 
فوتبال ایران باید کارهای بیشتری انجام دهد. مساله فقط صحبت تیم یا آماده سازی 
بازیکنان نیست. کاری که باید انجام شود رشد و ارتقا در تمام سطوح است. به خاطر 

اینکه در آخر تیم ملی همیشه نتیجه پیشرفت و تکامل کلی فوتبال است.

* بازیکنان تیم ملی دشمنان مردم یا کشور نیستند
سرمربی تیم ملی فوتبال درباره برخی حواشی غیرفوتبالی  ایجاد شده درباره تیم 
ملی عنوان کرد: در ابتدا باید بگویم تلاش زیادی کردیم و بازیکنان واقعا قهرمانانه 
جنگیدند. برای من افتخار بود که در کنار این بازیکنان باشم. خیلی تلاش کردند، 
خیلی از خود گذشتگی کردند. اگر بخواهم در یک کلمه به شما بگویم خیلی به 
آنها افتخار می کنم. اما دو درس گرفتیم که ما باید به این دو درس خوب فکر کنیم. 
درجه اول بازیکنان تیم ملی دشمنان مردم یا دشمنان کشور نیستند. ولی اگر کسی 

بخواهد اینطوری وانمود کند که بازیکنان تیم ملی دشمنان هواداران یا برخی مردم 
هستند یک کار کاملا اشتباه بود. یک روند اشتباه بود که متاسفانه اتفاق افتاد و 

واقعیتش فکر می کنم منصفانه و صحیح هم نبود.
* تمام این اتفاقات نمی تواند عملکرد ما در جام جهانی را توجیه کند

وی افزود: مطلب دومم هم اینکه در فوتبال بردن مقابل حریفانی در این سطح ) 
انگلیس، ولز و آمریکا(  به خودی خود خیلی دشوار است. ولی اینبار تیم ملی مجبور 
شد نه تنها مقابل حریفان بازی کند حتی  مقابل برخی از خودی ها هم باید بازی 
می کردیم.  در یک برهه خیلی کوتاه بخشی از مردم علیه تیم ملی شدند و آنها تلاش 
کردند تیم ملی را مقابل مردم قرار دهند. متاسفانه در یک کانال بسیار تاریک افتادیم 
که هیچ برنده ای نداشت. البته این مطالب نمی تواند دلایلی باشد به قول معروف 

توجیه بکند این نتایجی که در جام جهانی به دست آمد. 
* پیروزی هم مقابل حریفان و هم خودمان، ماموریتی غیرممکن است

کی روش ادامه داد: ولی بازهم تکرار می کنم بردن مقابل اینگونه حریفان بین 
المللی به خودی خود سخت است. اگر بخواهیم هم مقابل حریفان این کار را انجام 

دهیم هم مقابل خودمان ، این ماموریت تبدیل می شود به ماموریت غیر ممکن.

* خودمان اجازه دادیم که این نتیجه از دست ما برود
کی روش با اشاره به شانس صعود تیم ملی به مرحله حذفی جام جهانی گفت: 
خیلی نزدیک به صعود بودیم ولی در همان لحظه ها هم خیلی دور. فقط صحبت از 
ارتقای سطح تکنیکی و تاکتیکی مان نبود. باید از لحاظ روحی و روانی و ذهنی قوی 
می بودیم. به خاطر همین هم است که می گویم از نتایج خوشحال نیستم. دلگیر و 
ناراحت هستم. همه ما ناراحت هستیم. هم من، هم سایر کادر فنی و هم بازیکنان. 
به خاطر اینکه حس می کنیم نتیجه دست ما بود. یک جایی نتیجه دست ما بود ولی 
خودمان گذاشتیم که این نتیجه از دست ما برود. گذاشتیم آن لحظه جادویی ، آن 
لحظه اعجاز انگیز از دستمان فرار کند. به همین خاطر همه ما از این موضوع بسیار 
ناراحت هستیم. ولی بازهم روی این مطلب تاکید می کنم برای بنده افتخار بود که 

مجدد جزیی از این خانواده بودم.
* سخت است، صبح بیدار شوید؛ لبخند بزنید یا نزنید، دشمن می شوید

وی ادامه داد: هدایت تیم ملی ایران برای من افتخار بود. ولی مخصوصا بسیار 
بسیار افتخار می کنم و مفتخر هستم از بازیکنان تیم ملی ایران. بازیکنانی بی نظیر، 
بازیکنانی جنگجو با روحیه جنگجویی بسیار بالا.  کلام آخر هم  بازهم به مردم است 
که واقعا احترام بگذارند و افتخار بکنند به این جوانان. خیلی سخت که  در زندگی 
شما صبح بیدار شوید اگر لبخند بزنی با لبخندت دشمن شدی. اگر لبخند هم نزنی 
بازهم تبدیل به دشمن شدی. هیچ کسی نمی تواند با این شرایط کنار بیاید. شرایط 
بسیار سختی بود از صمیم قلبم مجدد از بازیکنان  تقدیر می کنم، با کمال خضوع 
بازهم تکرار می کنم شرایطی بود که خیلی به صعود نزدیک شدیم ولی متاسفانه 
نتوانستیم موفق شویم. بازهم خیلی دوستانه و خواهشانه از همه تمنا می کنم که اگر 
خواستند انگشت انتقادات را به سمت یک نفر نشان دهند این انگشت را به صورت 
من نشان دهند. ولی این قهرمانانتان ) ملی پوشان( را رها کنید به خاطر اینکه آنها 

تمام تلاششان را کردند.

کارلوس کی روش: 2 درس بزرگ از جام جهانی گرفتیم

الان در برزخیم؛ انگشت انتقاد را به سمت من نشان دهید اللهیار صیادمنش:

 از حضور در هال سیتی 
خوشحال و راضی هستم

مهاجم ایرانی تیم فوتبال هال سیتی گفت: به دلایلی که نمی خواهم درباره آن 
صحبت کنم فرصت زیادی برای بازی در فنرباغچه پیدا نکردم ولی از حضور در 

هال سیتی خوشحال و راضی هستم.
اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی تیم فوتبال هال سیتی که با این تیم در اردوی 
آماده سازی ترکیه حضور داشت، در گفتگو با یکی از رسانه های این کشور در 
خصوص شرایط خود و انتقال از فنرباغچه به ترکیه گفتگو کرد. صیادمنش که از 
تیم استقلال راهی فنرباغچه ترکیه شده بود، در این تیم فرصت زیادی برای بازی 
پیدا نکرد و بعد از انتقال قرضی به تیم های استانبول اسپور ترکیه، زوریا لوهانسک 
اوکراین و هال سیتی انگلیس، سرانجام به صورت قطعی راهی هال سیتی در 
چمپیونشیپ انگلیس شد. صیادمنش البته در اوایل این فصل دچار مصدومیت 
شدیدی شد و علاوه بر اینکه بازی های زیادی در هال سیتی از دست داد، به 
اردوهای تیم ملی ایران برای حضور در جام جهانی هم نرسید. صیادمنش ابتدا 
درباره برپایی اردوی هال سیتی در ترکیه گفت: این اردو برای تیم خوب پیش 
می رود. این فرصت خوبی بود تا نقاط ضعفمان را بهبود ببخشیم. هم تیمی های 
من کمپ را بسیار خوبی را سپری می کنند. من از مصدومیت برگشته ام. بنابراین 
جدا از تیم کار می کنم. همه چیز در اینجا زیبا است. پرسنل بسیار خوش برخورد 
هستند. امکانات تمرینی بسیار خوب است. مهاجم ایرانی هال سیتی با اشاره به 
شرایط خوبی که در تیم زوریا لوهانسک اوکراین داشت و جدایی از این تیم تاکید 
کرد: در زوریا عملکرد خوبی داشتم. پیشنهادات زیادی از کشورهای مختلف 
ارائه شد. هال سیتی یکی از آنها بود. ابتدا با رئیس باشگاهمان صحبت کردم. 
جلسه خوبی بود سپس انتقال من انجام شد. عاشق فوتبال انگلیس بودم و اینجا 
خیلی خوشحال و راضی هستم. انتقال به باشگاه هال سیتی برای من خوب بود. 
هال سیتی در مسابقات چمپیونشیپ شرایط خوبی ندارد. این تیم در پایان هفته 
بیست و یکم، در رده بیستم لیگی است که ۲۴ تیم دارد. صیادمنش با بیان اینکه 
تعطیلی مسابقات برای برگزاری جام جهانی برای هال سیتی خوب بوده است، 
گفت: چمپیونشیپ انگلیس لیگ سخت و قشنگی است. دوست دارم سخت 
کار کنم. امسال مسابقات را خوب شروع کردیم اما بعد از پنج هفته، مشکلاتمان 
شروع شد و عملکرد تیم افت کرد. به خاطر جام جهانی، مسابقات تعطیل شد و 
این تعطیلی برایمان خوب بود. ما یک سرمربی جدید داریم. می خواهیم خوب 

کار کنیم. هنوز ۲۵ مسابقه باقی مانده است و می توانیم به اهدافمان برسیم.
دوست داشتم در 2۱ سالگی به جام جهانی بروم

 مهاجم ایرانی که فرصت زیادی در تیم فنرباغچه به دست نیاورد، اظهار کرد: زمانی 
که به ترکیه آمدم دوست داشتم بیشتر بازی کنم. فکر می کنم می توانستم بیشتر 
-برای فنرباغچه- بازی کنم. به دلایلی که نمی خواهم در اینجا در مورد آن صحبت 
کنم، فرصت بازی پیدا نکردم. من الان در هال سیتی هستم. هدف من در آینده 
نزدیک موفقیت در هال سیتی است. به خصوص اینکه این فصل را در بهترین مکان 
ممکن به پایان برسانیم. »آیا اگر با خورخه ژسوس سرمربی فعلی فنرباغچه کار 
می کردی، عملکردت می توانست متفاوت باشد؟« صیادمنش در پاسخ به این سئوال 
گفت: وقتی از زوریا به فنرباغچه برگشتم، ژسوس آنجا نبود. بنابراین هرگز فرصتی 
برای همکاری با او نداشتم. نمی دانم اگر با او کار می کردم چطور می شد. برای او در 
فنرباغچه آرزوی موفقیت می کنم. مهاجم ایرانی در پایان با اظهار تاسف به خاطر از 
دست دادن جام جهانی ۲۰۲۲ گفت: به دلیل مصدومیت نتوانستم به جام جهانی 
بروم. برایم مهم بود که بتوانم در ۲۱ سالگی به جام جهانی بروم. این اتفاق برایم 

سخت و غم انگیز بود. می خواهم سخت کار کنم و مصدومیتم را پشت سر بگذارم.

مدیرعامل باشگاه تراکتور :

سرمربی جدید تراکتور رزومه ای قوی
 در لالیگا دارد 

مدیرعامل باشگاه تراکتور گفت: سرمربی جدید ما رزومه ای قوی در لالیگا 
دارد.

ایوب بهتاج در گفت و گویی، درباره انتخاب پاکو خمز به عنوان سرمربی جدید 
تراکتور، اظهار داشت: وقتی باشگاهی دنبال سرمربی باشد، شرایط و رزومه 
گزینه های مختلف را بررسی کرده و با هر کدام به توافق برسد، آن گزینه را معرفی 
کرده و با او قرارداد می بندد. ما هم پس از بررسی گزینه های مختلف توانستیم 

شرایطی که می خواستیم را با خمز توافق کنیم و با وی به نتیجه رسیدیم.
مدیرعامل باشگاه تراکتور تصریح کرد: خمز در لالیگا رزومه خوبی دارد و مربی 
بسیار توانمندی است. قطعا ما هم از وی حمایت خواهیم کرد تا روند خوبی که 
تراکتور با قربان بردیف شروع کرده بود، ادامه یابد. باید اینجا بار دیگر از زحمات 
سرمربی قبلی تراکتور تشکر کنم. وی در مورد زمان قرارداد خمز با تراکتور، 
گفت: در پایان جلسه هیات مدیره تراکتور این موضوع را اعلام خواهیم کرد. 
بهتاج درخصوص تعداد دستیاران خمز در تراکتور، توضیح داد: این موضوع را 
نیز به زودی اعلام خواهیم کرد. البته محمد نصرتی و مارکو کاسر در کادرفنی 
تراکتور می مانند. سعی می کنیم او در سریع ترین زمان ممکن و تا پایان هفته به 

ایران بیاید.
 وی درمورد اینکه آیا باشگاه تراکتور برای انتخاب سرمربی جدید خود به دراگان 
اسکوچیچ پیشنهاد داده بود و این مربی درخواست ۲ و نیم میلیون دلاری داشته 
است، گفت: با خیلی از مربیان خارجی صحبت کردیم. نمی گویم با اسکوچیچ 
حرف زدیم یا خیر اما اینکه درخواست رسمی به او بدهیم یا پای میز مذاکره 

بنشینیم صحت ندارد.
مدیرعامل تراکتور درواکنش به این سوال که آیا مبلغ قرارداد خمز با این باشگاه 

کمتر از بردیف است، خندید و توضیحی نداد.

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: تیم ملی ایران تا آخرین دقایق شانس صعود به دور بعدی را داشت و مجموعه فدراسیون از 
اینکه نتوانستیم به دور بعدی صعود کنیم، خرسند نیست.

به گزارش ایسنا، مهدی تاج، رییس فدراسیون فوتبال در مراسم معارفه رییس مرکز ملی فوتبال خطاب به حاضرین گفت: 
خوشحالم از اینکه امروز در جمع شما همکاران و عزیزان هستم. این نشست به دلیل اهمیت توسعه فوتبال و مرکز ملی فوتبال 
تشکیل شده که باید با یک برنامه ریزی دقیقی پیش رویم. یکی از مطالبی که مهم است و در ذهنم بود این است که ساختمان 

جدید اداری فدراسیون فوتبال باید به زودی راه اندازی شود.
وی ادامه داد: زمانی که انتخابات تمام شد، درگیر رقابت های جام جهانی شدیم و عمده وقتمان برای بحث پشتیبانی تیم 
ملی بود. تلاش کردیم که بهترین اتفاق در قطر رخ دهد و تیم ملی در بهترین وضعیت در رقابتهای جام جهانی حضور داشته 
باشد. من تجربه سه دوره حضور در جام جهانی را داشته و هر بار تجربه ای متفاوت تر را کسب کردم. به هر جهت تیم ملی ایران 
تا آخرین دقایق شانس صعود به دور بعدی را داشت و مجموعه فدراسیون از اینکه نتوانستیم به دور بعدی صعود کنیم، خرسند 

نیست.
رییس فدراسیون فوتبال در ادامه خطاب به حاضرین در نشست گفت: بحث ساختمان فدراسیون فوتبال که جزء الویت های 
اول ما است، باید به جدیت پیگیری و به نتیجه برسد. بحث VAR  تکلیفش مشخص شد و پروژه اجرایی شدن  این طرح 
کلید خورد. اگر VAR  را اجرایی نکنیم تمام داورانمان حذف خواهند شد. ضمن اینکه دستورالعمل این موضوع از سوی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا ابلاغ شده  که اگر VAR  نداشته باشیم هیچ داور مشخصی در رقابت های آسیایی و مسابقات پیش 
رو که در آسیا برگزار می شود، نخواهیم داشت و این چیزی نیست که در شان ما باشد. پس باید هر چه سریع تر دست به کار 

شویم و این طرح را اجرایی کنیم.
مهدی تاج در ادامه اظهار کرد: بحث زیر بنایی و ساخت و ساز یکی از مهمترین دغدغه های ما است. زمین کمپ تیم ملی در 
زمان آقای صفایی فراهانی و با پیگیری ایشان به فدراسیون تحویل شده و در زمان آقایان دادکان و کفاشیان و سپس بنده تکمیل 
شده و توسعه آن هدف مهم این فدراسیون است. چرا که فوتبال ایستا نیست و مجموعه گسترده ای برای کشور پهناوری مانند 
ایران نیاز است که مجموعه کامل و با زیر ساختها و امکانات ویژه و پیشرفته داشته باشد. باید به سرعت اقدامات اجرایی را آغاز 

کنیم تا در بحث زیر بنایی و ساخت و ساز به وضعیت ایده آل برسیم و این کمپ را گسترش بدهیم.
وی گفت: تکمیل ساختمان کوثر ) اختصاصی برای بانوان ( هم باید زودتر در دست اقدام قرار گیرد. پیشرفت این پروژه مهم 
تا هشتاد درصد تخمین زده شده و باید هر چه زودتر با رفع موارد باقیمانده، این ساختمان را تجهیز کرده تا تیم های ملی بانوان 

از آن به بهترین نحو ممکن استفاده کنند.
تاج در پایان گفت:  اولویت اصلی و بعدی هم به امید خدا طراحی و ایجاد ساختمان جدید اداری فدراسیون است که باید هر 
چه زودتر اقدامات این امر را فراهم کنیم. کلنگ این زمین با حضور اینفانتینو و شیخ سلمان زده شد. متاسفانه وقفه ای دو ساله 

در ساخت این مجموعه ایجاد شده اما اکنون همه بخش ها مکلف هستند تا در مسیر ساختن و افتتاح این پروژه گام بردارند.

 کارشناس فوتبال با بیان اینکه در طول چند سال گذشته سه بار سرمربی تیم ملی تغییر پیدا کرد گفت: یکی از دلایل اصلی عدم 
موفقیت تیم ملی همین اتفاق بوده است.

صادق ورمزیار در گفتگویی در خصوص دلایل اصلی ناکامی تیم ملی در بیست و دومین دوره رقابتهای جام جهانی، گفت: یکی 
از اصلی ترین دلایل حذف تیم ملی تغییرات زیاد در سطح سرمربی بود. ما در حدود سه سال گذشته سه سرمربی عوض کردیم. 
هر کدام با عقاید و تفکراتی متفاوت نسبت به دیگری. این تغییرات آنقدر زیاد بود که برخی بازیکنانی که دوره اسکوچیچ همیشه 

به عنوان یار فیکس به میدان می رفتند در زمان کی روش نیمکت نشین محض شده یا تنها دقایقی کوتاه به بازی گرفته شدند.
این پیشکسوت فوتبال ادامه داد: این تفاوت های فکری و تغییرات در سطح سرمربیگری به تیم ملی ضربه زد. البته چند بازیکن 
آماده هم به اردوی تیم ملی دعوت نشدند که این هم می تواند یکی از دلایل عدم موفقیت تیم ملی باشد.. اما در مجموع باید بگوییم 

احتیاط زیاد و ترس از حریفان باعث شد تا نتوانیم نمایش قابل قبولی در جام جهانی داشته باشیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا با این نتایج بدست آمده کارلوس کی روش باید بماند یا فرد دیگری جایگزین او شود گفت: با 
نتایجی که تیم ملی در جام جهانی به دست آورد هیچ کس از عملکرد کی روش راضی نبود. خوردن 7 گل در دو بازی نشان داد 
که تیم ملی ما ضعف های زیادی دارد که کادر فنی نتوانست آنها را برطرف کند. حالا زمان آن رسیده است که تغییرات کاملی در 
تیم ملی چه در سطح کادر فنی و چه بازیکن صورت بگیرد. بازیکن سابق استقلال ادامه داد: بازیکنانی که تقریباً پا به سن گذاشته 
اند باید کنار گذاشته شوند و جوانانی جای آنها را بگیرند که هم انگیزه بالا دارند و هم پرانرژی هستند. ضمن اینکه کادر فنی هم 
نتوانست عملکرد راضی کننده ای داشته باشد. بنابراین خیلی ها منتظرند تا این اتفاق صورت بگیرد تا تغییرات اساسی در تیم ملی 
بوجود بیاید. وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به اینکه تنها یک سال تا شروع جام ملت های آسیا باقی مانده است آیا باز هم باید 
از مربی خارجی استفاده کنیم یا می توانیم به مربیان داخلی اعتماد کنیم گفت: اینکه چه کسی هدایت تیم ملی را به عهده بگیرد 
یک بحث است و برنامه ریزی دقیق برای موفقیت تیم ملی بحثی دیگر. ما با کارلوس کی روش سه بار در جام جهانی و دو بار در جام 
ملت های آسیا حاضر شدیم اما متأسفانه کی روش نتوانست انتظارات را برآورده کند خصوصاً در جام ملت های آسیا که ما همیشه 
مدعی قهرمانی هم هستیم. بازیکن سابق آبی پوشان تهران ادامه داد: اگر قرار است مربی خارجی یا داخلی هدایت تیم ملی را 
به عهده بگیرد از همین امروز باید با یک برنامه ریزی دقیق کار را شروع کنیم تا بتوانیم به موفقیت دست پیدا کنیم. بی برنامگی به 
فوتبال ما ضربه های زیادی است. راز موفقیت های تیم هایی چون ژاپن و کره جنوبی در جام جهانی برنامه ریزی دقیق، اعتقاد به 
فوتبال پایه و رعایت تمامی اصول است که باعث شده آنها برابر حریفان صاحب نام دنیا پیروز شده و شگفتی ساز شوند. اگر ما هم 

می خواهیم موفق باشیم باید اصولی کار کرده و با برنامه ریزی دقیق کار را پیش ببریم.
ورمزیار در پایان خاطرنشان کرد: از جام جهانی کنار رفتیم. گل های زیادی دریافت کردیم و باید بگوییم عملکرد قابل قبولی 
نداشتیم. باید این شکست ها را فراموش کرده و از آنها درس عبرت بگیریم. به آینده فکر کنیم، برنامه ریزی کنیم. از صاحب نظران 
فوتبال که سال ها در این رشته زحمت کشیده اند استفاده کنیم. فوتبال را به فوتبالی ها بسپاریم تا ان شاالله بتوانیم آینده روشنی 

در فوتبالمان داشته باشیم.

مهدی تاج: 

از ناکامی تیم ملی در جام جهانی خرسند نیستیم
در گفت و گو با یک پیشکسوت فوتبال مطرح شد؛

دلایل ناکامی تیم ملی فوتبال در جام جهانی

کارشناس داوری فوتبال کشورمان به تشریح شرایط علیرضا 
فغانی در مراحل حذفی جام جهانی ۲۰۲۲ پرداخت.

حیدر سلیمانی در گفت وگویی، در مورد شایعاتی که پیرامون 
حذف علیرضا فغانی از مسابقات جام جهانی مطرح شده، 
خوب  قضاوت  دو  داوری،  لحاظ  از  فغانی  داشت:  اظهار 
انجام داده و همه داورانی که در حد و اندازه او هستند مانند 
لاهوز، تیلور و اورساتو، همگی دو قضاوت داشته اند. بنابراین 
نمی توانیم بگوییم به فلان داور قضاوت بیشتری دادند چون 

مد نظر است.
وی افزود: نمی دانم چرا این انتظار به وجود آمد که فغانی در 
مرحله یک هشتم نهایی باید قضاوت کند؟ تیم ملی اروگوئه 
و رئیس فدراسیون این کشور آمدند علیه فغانی شروع به کار 
کردند و عده ای هم با آن ها همراه شدند. در صورتیکه تیم ملی 
اروگوئه علیه داور آلمانی هم به خاطر صحنه ای که می گفتند 
روی کاوانی پنالتی شده، توطئه کرده بود. کارشان این است. 

یک خبرنگار بولیویایی هم به این داستان دامن زد.
کارشناس داوری تصریح کرد: شما ببینید فغانی کدام بازی 
یک هشتم نهایی را می توانسته سوت بزند؟ یک بازی استرالیا، 
یک بازی ژاپن و یک بازی کره جنوبی بود. یعنی در سه بازی 
آسیایی ها بودند که نمی توانسته سوت بزند. بازی پرتغال و 
همچنین برزیل را هم که در مرحله گروهی سوت زده بود. 
عملا از ۸ بازی، ۵ بازی را نمی توانست قضاوت کند و به این 
ترتیب شانس او خود به خود پایین آمد. نه به خاطر اینکه فیفا 

روی او نظر ندارد.
سلیمانی گفت: برخی گفتند فیفا اشتباه فغانی را تایید کرده 
است. فیفا هیچ موقع حتی در مورد اشتباهات محرز داوران نیز 
تاییده نداده است. به عنوان مثال در بازی عربستان-لهستان، 

دقیقه ۳۴ بازیکن لهستان که با آرنج به گردن بازیکن عربستان 
زد باید اخراج می شد چون قبل از آن یک کارت زرد گرفته بود 
اما داور کارت زرد مسلم را نداد و اخراج نکرد. فیفا در مورد این 
صحنه نیامد بیانیه صادر کند و بگوید این تصمیم اشتباه بود 
ولی عده ای دامن می زنند و بیشتر هم تیم ملی اروگوئه این 

قضیه را خیلی دنبال کرد که فغانی و تیمش را حذف کند.
وی افزود: اگر قرار بود تیمی حذف شود تا به حال از قطر 
رفته بود. فیفا با کسی تعارف ندارد که هزینه اضافه بدهد. من 
حس می کنم در مرحله یک چهارم نهایی فغانی قطعا یکی از 
گزینه هاست. ضمن اینکه در یک جام جهانی، یک داور خوب 
می تواند سه قضاوت داشته باشد. اگر هم خیلی مورد توجه 
فیفا قرارداشته باشد و به او فینال را بدهند، ۴ بازی را سوت 
است  این  برداشتم  کرده،  قضاوت  دو  الان  فغانی  می زند. 

که در یک چهارم نهایی هم یک قضاوت خواهد داشت. اگر 
قضاوتش خیلی خوب بود، برای حضوش در فینال تصمیم 

می گیرند.
اگر قرار بود فغانی حذف شود، قطعا بر گشته بود

کارشناس داروی فوتبال کشورمان ادامه داد: ۴ داور برای 
حضور در فینال مد نظر هستند. داور ایتالیایی از همه شانس 
بیشتری دارد چون تیم ندارد و بعد از او فغانی شانس دارد. 
این دو نفر رقیب هم هستند. لاهوز هم شانس کمی دارد 
چون اسپانیا هنوز در جام هست و احتمال اینکه به مراحل 
بالاتر نیز برود وجود دارد. اگر اسپانیا به یک چهارم نهایی برود 
لاهوز باید خداحافظی کند. تیلور هم گزینه ای قوی است اما 
چون انگلیس در مسابقات حضور دارد، احتمال حذف او نیز 
وجود دارد. بنابراین شانس فغانی و اورساتو بیشتر است. مگر 

اینکه آمریکایی ها فشار بیاورند تا اسماعیل الفتح داور مراکشی 
الاصل که داور آمریکایی حساب می شود و بازی ژاپن-کرواسی  
را هم سوت زد، بالا برود. او قضاوت بدی نداشته و دیشب هم 

خوب سوت زد.
آیا  و  با فغانی دارد  ارتباط خوبی  اینکه  سلیمانی در مورد 
واکنشی نسبت به این شایعات داشته، عنوان کرد: خودش 
می گوید این ها شایعاتی است که دیگران به وجود می آوردند. 
فیفا هم چیزی به او اعلام نکرده است. شب گذشته هم فغانی 
و تیمش در ورزشگاه تماشاگر بازی ژاپن و کرواسی بودند. در 
صورتیکه اگر قرار بود حذف شود، قطعا بر گشته بود. بنابراین 
قطعا او در مرحله یک چهارم نهایی سوت می زند. ضمن اینکه 
احتمال حضور یک تیم اروپایی در فینال زیاد است و به همین 
خاطر خود به خود شانس فغانی برای قضاوت در فینال هم 

بالا می رود.
وی با بیان اینکه از روز اول شروع جام جهانی گفتم فیفا 
روی اورساتو و فغانی نظر دارد، تصریح کرد: هردو با تجربه ای 
هستند که خیلی خوب قضاوت کردند. بالاخره زمان هایی 
می رسد که شما باید با VAR تصمیم بگیرید. فغانی بعد از ۲ 
دوره جام جهانی چنین تصمیمی گرفت. او تصمیم اشتباهی 
هم نداشت. تصمیم او خیلی کتابی بود. اگر VARنبود آن 
را خطا نمی گرفت اما بر اساس کمک داور ویدئویی تصمیم 
درست بود. در این دوره هم چند مورد بود که توپ به دست 
خورد و اعلام پنالتی کردند. چون اروگوئه این بازی را باخت 
به این مسائل دامن زدند. یا در بازی که سیبرت سوت زد و 
اروگوئه ۲ بر صفر غنا را برد، اگر ۳ گل می زدند صعود می کردند 
به همین خاطر به داور آلمانی حمله کردند. در کل کشورهای 

آمریکای جنوبی زیاد به داوران اعتراض می کنند.

دلیل عدم حضور داور ایرانی در یک هشتم نهایی جام جهانی؛

فغانی در مرحله یک چهارم نهایی قطعا یکی از گزینه هاست

آگهی فقدان سند مالکیت
بخشنامه

دفاتر اسناد رسمی حوزه ثبتی قم
-۱۴۰۱/۶۲۲۴ شماره  درخواست  بموجب  چهر  مسلمی  زهرا 
از  سهم   ۸۰7۰۰۰ مالکیت  سند  که  داشته  اعلام   ۱۴۰۱/۰۹/۰۶
۶۱۲۶۱۲۶۱ سهم ششدانگ پلاک ۳۲ از ۸ از ۱۰۲۵۰-اصلی واقع در بخش 
یک ثبت قم که در دفتر الکترونیکی شماره ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۱۸۱۱7 به 
نام ایشان)زهرا مسلمی چهر( ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل ۵۴۸۱۴۵ 
ج ۹۸ صادر وتسلیم شده است که سند مالکیت مزبور به علت جابجایی مفقود 
گردیده است که درحال حاضر دراین اداره در شرف صدور المثنی بنام ایشان 
میباشد، لذا مراتب طبق تبصره ۲ از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت به آن 
دفترخانه ابلاغ میشود که در دفتر مربوط ثبت که چنانچه مابین بخواهند به 
وسیله سند مالکیت اولیه یا المثنی معامله ای انجام دهند قبل از انجام معامله 
وضعیت ملک استعلام و در صورت نبودن مانع نسبت به تنظیم سند برابر 
مقررات اقدام شود و در صورت ارائه سند مالکیت اولیه عین سند مذکور را اخذ 

وبه این اداره ارسال دارند./آ)م الف ۱۵۹۵۲(
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام )ره(
مهدی زارع شحنه-رئیس اداره ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم
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رییس مجلس تاکید کرد: با داشتن جوانانمان با انگیزه باید آماده باشیم و با یک 
تحول، مسائل اقتصادی را حل کنیم، ما باید قادر باشیم تمامی مسائل اقتصادی، 
فرهنگی و اجتماعی و تربیتی کشور را حل کنیم. دکتر قالیباف با بیان اینکه معتقدم 
حوادثی که در چند ماه اخیر اتفاق افتاد در بستر مسائل اجتماعی و جنگ شناختی 
است، گفت: اما تردید نکنید که علت اصلی نارضایتی هایی که می بینیم ریشه در 

مسائل اقتصادی و ناکارآمدی ها دارد. 
محمدباقر قالیباف صبح روز سه شنبه، ۱۵ آذر ماه در نشست صمیمی با دانشجویان 
دانشگاه تربیت مدرس که به مناسبت روز دانشجو در محل این دانشگاه برگزار شد، 
گفت: این روز عزیز را به همه برادران و خواهران گرامی عرض تبریک و تهنیت دارم 
و همچنین به اساتید حاضر در جمع و همکاران خودم در مجلس شورای اسلامی 
خوشامد می گویم، برای بنده باعث خوشحالی بود که این فرصت فراهم شد تا مجدداً 
به دانشگاه تربیت مدرس بیایم که بخشی از عمرم و بهترین دوران زندگی ام را در این 
دانشگاه گذراندم. از اینکه امروز توفیق دارم در خدمت دانشجویان در این دانشگاه 

باشم، خداوند بزرگ را شاکرم.
رئیس قوه مقننه کشورمان با اشاره به صحبت های یکی از دانشجویان در رابطه با 
اینکه کشوری قدرتمند هستیم، افزود: امروز ما کشوری قوی، مستقل و قدرتمند 
هستیم و انقلاب اسلامی این فرصت را برای ما فراهم کرد. امامی که جز برای خدا 
کلامی نگفت و جز در راه خدا گامی بر نداشت؛ آن مرد الهی با این ملت شجاع و 
مبتنی بر سنت های الهی در عصر مظلومیت و حاشیه نشینی دین و معنویت، این 

احیای مجدد به اسلام و عزت به مسلمین را رقم زد.
وی تصریح کرد: ما قوی هستیم از این بابت که گفتمان، حرف و منطق برای دنیا 

مبتنی بر مکتب الهی و اهل بیت داریم.
باید به مطالبات اساسی و جدی مردم توجه شود 

قالیباف تصریح کرد: ایران ما قدرت دارد به این معنی که علیرغم هر توطئه   ای که به 
هر شکلی از داخل و خارج با محوریت آمریکا و رژیم صهیونیستی و باقی ایادی شان 
برای براندازی و حتی تغییر رفتار در برابر فرهنگ غرب و استکبار انجام شد، ایستاده 

ایم.
وی تاکید کرد: با داشتن جوانانمان با انگیزه باید آماده باشیم و با یک تحول، 

مسائل اقتصادی را حل کنیم، ما باید قادر باشیم تمامی مسائل اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی و تربیتی کشور را حل کنیم.  دکتر قالیباف با بیان اینکه معتقدم حوادثی 
که در چند ماه اخیر اتفاق افتاد در بستر مسائل اجتماعی و جنگ شناختی است، 
گفت: اما تردید نکنید که علت اصلی نارضایتی هایی که می بینیم ریشه در مسائل 

اقتصادی و ناکارآمدی ها دارد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان اینکه ما در مجلس باید به موضوعات 
روز بپردازیم، عنوان کرد: بعد از اتفاقات و مسائلی که درباره خانم مهسا امینی رخ داد، 
مجلس به موضوع این پرونده ورود کرد و گزارشی ارائه داد که در آن آمده است که باید 

نسبت به گشت ارشاد تجدیدنظر شود.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه باید به مطالبات اساسی و جدی مردم توجه شود، 
عنوان کرد: باید تحول اساسی را دنبال کنیم و باید حکمرانی نو و نوسازی حکمرانی 
را اجرا کنیم، به صراحت می گویم این حرف برای امروز و چند ماه اخیر نیست بلکه 
از ربع قرن و حدود ۲۵ سال است که آن را می گویم؛ از روزی که توفیق خدمت در 
نیروی هوایی سپاه و هوافضا و نیروی انتظامی را داشتم درباره آن صحبت می کردم 
و می گفتم اگر افتخار و عظمت ایران را می خواهیم باید کارآمدی دین در حکومت را 

به اثبات برسانیم.
نیازمند نوسازی حکمرانی و حکمرانی نو هستیم 

قالیباف در ادامه با یادآوری اینکه از سال ۹۶ از نوسازی حکمرانی و نوگرایی گفته ام 
و مربوط به این چند ماه نیست، اظهار داشت: معتقدم باید قبول کنیم که نیازمند 
نوسازی حکمرانی و حکمرانی نو هستیم، این تحول مبتنی بر دو اصل خداباوری و 

مردم باوری و همچنین مبتنی بر مکتب امام )ره(، عدالت، معنویت و عقلانیت است.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: زمانی که حرف از حکمرانی می زنیم ارزش کانونی 
نوسازی نظام حکمرانی در کارآمدی است و کارآمدی را حق الناس می دانیم و اگر نظام 
حکمرانی کارآمد نباشد، کارایی نیز ندارد البته در کنار آن زمان هم برای ادای دین 
را تکلیفی مهم و اساسی می دانیم و اگر حکمرانی در زمان و جغرافیای خود اتفاق 
نیفتد، فایده ندارد؛ زمانی که جوانی امید نداشته باشد، نتواند ازدواج کند و حتی 
نتواند آرزوی خرید مسکن و خرید خودرو داشته باشد، برآورده کردن این خواسته ها 
در ۴۰ سالگی نیز برای او ارزشی ندارد بنابراین حکمرانی باید در زمان و جغرافیای 

خود اتفاق بیفتد.
وی در ادامه تصریح کرد: حرف من این است که امروز باید در کنار هم همفکری 
کنیم و به همه ابعاد حکمرانی توجه داشته باشیم البته در این جمع نظرات متفاوتی 
وجود دارد و اختلاف نظر و اختلاف سلیقه هم داریم اما حتماً فصل مشترک و تفاهم 
نیز داریم چنانچه شهید بهشتی نیز گفته است اگر تنها ۲۰ درصد تفاهم در زمینه ای 
وجود داشته باشد، همین ۲۰ درصد، زمینه آغاز همکاری است تا بقیه اختلاف 
سلیقه ها نیز برطرف شود لذا نوع واکنش امروز شما نشان می دهد همه شما رفاه و 

پیشرفت کشور را می خواهید و این تفاهم از عکس العمل جلسه روشن است.
وی ادامه داد: یا ممکن است ما در حوزه مصرف کالاهای فرهنگی متفاوت باشیم 
و سلیقه های مختلفی در نوع موسیقی که می شنویم و فیلم هایی که می بینیم داشته 
باشیم اما به نظر می رسد همه ما در تربیت صحیح فرزندان برای مسئولیت پذیری 
اتفاق نظر داریم و کسی نمی خواهد تربیت فرزندانش به گونه ای باشد که در جامعه 

مسئولیت پذیر نباشد.
باید همه گروه ها و همه سلیقه ها در انتخابات حاضر باشند 

قالیباف با اشاره به نظرات افراد در حوزه سیاسی اذعان داشت: ممکن است روی 
میزان ورود شورای نگهبان به موضوع انتخابات اختلاف نظر داشته باشیم اما همگی 
اتفاق نظر داریم که باید همه گروه ها و همه سلیقه ها در انتخابات حاضر باشند؛ اینها را 
می گویم چون من فردی نیستم که صرفا در حوزه نظری اقدام کنم بلکه فردی هستم 
که با عمل خود نظرم را نشان می دهم و از خرد جمعی استفاده می کنم لذا هر کجا 

حرفم با عمل من در گذشته همخوانی نداشت، روی آن خط بکشید.
رئیس قوه مقننه ادامه داد: حتی زمانی که در شهرداری بودم، برخی دوستان به من 
می تاختند اما وقتی می دیدم فردی، امین و قوی است از او استفاده می کردم، چرا که 
یک فرد ممکن است امین به اندیشه سیاسی امام باشد اما سلیقه او با من یکی نباشد 
لذا حتی با مدیری کار کردم که چندین سخنرانی در مخالفت با من داشت و حتی آمار 
درست ارائه نداد اما جوان انقلابی بود و این گونه نبود که چون قالیباف را قبول ندارد 

از او استفاده نکنم.
وی در ادامه با بیان اینکه در کنار دو اصل خداباوری و مردم باوری به ۴ موضوع 
هوشمندسازی، شفاف سازی و مردمی سازی و کارآمدسازی برای انجام امور اعتقاد 
کانونی  ارزش  کارآمدسازی  کردم،  تاکید  قبلا  که  همانگونه  البته  گفت:  داریم، 

حکمرانی نو است.
روند قانون های برنامه سوم تا ششم قابل دفاع نیست 

رئیس قوه مقننه با بیان اینکه روند قانون های برنامه سوم تا ششم قابل دفاع نیست، 
عنوان کرد: گفته می شود ۳۰ درصد این قوانین اجرا شده اما به نظر من همان نیز 

تحقق نیافته است لذا این فرایند باید اصلاح شود.
وی ادامه داد: پارلمان مجازی را در سایت مجازی مجلس راه اندازی کردیم تا همه 
مردم بتوانند طرح ها و لوایح را دیده و پیشنهادات خود را ارائه دهند، همچنین در 
حوزه مرکز پژوهش با فراخوانی که داده شد ۱۵۰۰ نفر از سراسر کشور برای بهبود 
سیاستگذاری ها شرکت کردند و جهت سیاستگذاری ها پیشنهاداتی دادند که از آن 
میان ۴۸۰ و سپس ۱۰۰ و در نهایت ۳۰ موضوع مهم انتخاب شده است و برخی از 
این موضوعات و پژوهش ها به گونه ای است که گرچه حدود ۹ ماه قبل انجام شده اما 
در شرایط کنونی کشور اگر کسی این پژوهش ها را ببینید، تصور می کند این پژوهش 
ها بعد از اتفاقات اخیر انجام شده است درحالی که مربوط به ماه های پیش است و 

این نشان دهنده وجود جوانان توانمند و دارای اندیشه در این کشور است.
وی با اشاره به اینکه در تدوین برنامه هفتم باید شاخص های کمی و کیفی را مدنظر 
قرار دهبم به در اولویت بودن حوزه نظارت نسبت به تقنین در مجلس اشاره کرد و 
افزود: مجلس یازدهم سه شنبه ها را به موضوعات نظارتی اختصاص داده و پس از 
بررسی مسائل اگر در حوزه ای عقب ماندگی وجود داشته باشد، وزیر مربوطه را برای 
ارائه گزارش به صحن علنی دعوت می کند. به عنوان مثال امروز درخصوص اجرای 
قانون جمعیت و حمایت از خانواده جلسه نظارتی برگزار شد. البته شاید برخی از 
دستگاه ها از نظارت مجلس خوششان نیاید، اما ما طبق وظیفه کار نظارتی خود را 

انجام می دهیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی یکی از ضعف های امروز کشور را که دشمن از آن 
استفاده کرده، عدم بهره مندی از مردم در مسائل کشور دانست و افزود: هر کاری 
را که در کشور با حضور مردم انجام دادیم، در آن موفق بودیم و هر کجا مردم را حذف 
کردیم، ناموفق بودیم، لذا در تمامی موفقیت های جمهوری اسلامی ایران مردم حاضر 

بودند و از طرفی به سنت های الهی نیز باور داشتیم.

رییس مجلس: 

سید محمد خاتمی:نارضایتی ها، ریشه در مسائل اقتصادی و ناکارآمدی ها دارد

 نباید گذاشت تا آزادی و امنیت 
در برابر هم قرار گیرند

رییس جمهور پیشین ایران تاکید کرد که نباید گذاشت تا آزادی و امنیت در برابر 
هم قرار گیرند و در نتیجه آزادی به بهانه حفظ امنیّت، پایمال شود یا امنیّت که شرط 

استقرار سامان و نظم خوب در جامعه است به نام آزادی نادیده انگاشته شود. 
به گزارش ایسنا، در پیام سید محمد خاتمی به مناسبت روز دانشجو با بیان اینکه 
شانزدهم آذرماه را باید در متن آنچه در بیش از یک قرن بر این مرز و بوم رفته است 
و سیر و صیرورتی که ملت شریف ایران داشته است، دید و ارزیابی کرد، آمده است: 
مدار حرکت ملّت نفی استبداد، نفی استعمار و نفی عقب ماندگی، تبعیض و فساد 
و متناظر آن مطالبه آزادی، استقلال، پیشرفت و عدالت و در یک کلام دستیابی به 
"زندگی" متناسب با شأن انسان و اقتضائات زمان بوده است. ولی پاره ای از حادثه 
ها و ایام جنبه نمادین پیدا کرده است؛ از جمله شانزده آذر که نمایانگر جایگاه والای 

دانشگاه و پیشتازی دانشجو در تحولات اجتماع روبه آینده است.
با اشاره به فضای حاکم بر  از این پیام  ایران در بخشی  رییس جمهور پیشین 
دانشگاه ها بعد از یک دوره انفعال، از آنچه همدلی و هم سخنی بخش مهمی از 

استادان با دانشجویان خواند ابراز خوشوقتی کرد.
وی همچنین دراین پیام به بازداشت دانشجویان، ایجاد محدودیت های آموزشی، 
صنفی و سیاسی برای آنان و اخراج و اعمال فشار بر استادان پرداخت و آن را امری 

برشمرد که نمی تواند در نهایت امنیّت پایدار دانشگاه و جامعه را تأمین کند.
وی همچنین در این بیانیه خطاب به دانشجویان یادآورشد: از دانشگاه بخصوص 
انتظار می رود که توجه داشته باشد که همچنانکه آزادی یک نیاز مبرم و مطالبه مهم 
است، امنیت نیز برای کشور اهمیت دارد و مراد، از آزادی، آزادی ملّت و از امنیّت، 
امنیّت میهن است. نباید گذاشت تا آزادی و امنیت در برابر هم قرار گیرند و در نتیجه 
آزادی به بهانه حفظ امنیّت، پایمال شود یا امنیّت که شرط استقرار سامان و نظم 

خوب در جامعه است به نام آزادی نادیده انگاشته شود.
رییس جمهور پیشین ایران در این پیام از شعار  زن زندگی آزادی به عنوان پیامی زیبا 

یاد کرد که حرکت به سوی آینده بهتر را نشان می دهد.
خاتمی در این پیام خطاب به مسوولان نیز تاکید کرد: به مسئولان توصیه می کنم 
که این حضور را قدر بدانند و بجای برخورد ناروا با آن، دست یاری به سوی آنان دراز 
کنند و با کمک آنان وجوه ناصواب حکمرانی را بدرستی بشناسند و پیش از آنکه دیر 

شود به سوی حکمرانی خوب حرکت کنند.
وی پیام خود را با اظهار امیدواری به این که به لطف حضرت پروردگار و توجه به 
خواسته های بحق جامعه، در همه زمینه ها گشایش موثرتر پدید آید، به پایان رساند .

 
علیرضا بیگی نماینده مجلس: 

جایگاه تشکیل کمیته حقیقت یاب
 در وزارت کشور نیست

 یک نماینده مجلس گفت: کمیته حقیقت یاب جایگاهش در وزارت کشور نیست 
چون وزارت کشور خودش در وقایع اخیر باید پاسخگو باشد. مجلس و دستگاه 
قضایی باید این کار را انجام دهند.  احمدعلیرضا بیگی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
تشکیل کمیته حقیقت یاب که از سوی وزارت کشور برای بررسی حوادث اخیر 
تشکیل شده است، گفت: وزارت کشور اعلام کرده است یک کمیته حقیقت یاب از 
جانب این وزارتخانه تشکیل شود؛ در حالی که وزارت کشور خودش باید پاسخگوی 
برخی مسائل در این حوادث باشد. این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور 
با اشاره به حوادث رخ داده در سیستان و بلوچستان، بیان کرد: در مورد سیستان 
از سوی شورای امنیت کشور  و بلوچستان قضاوت ها و گزارش های ناصحیحی 
به مسئولان کشور داده شد و آنقدر این گزارشات اثر سوء بر فکر و ذهن نمایندگان 
گذاشته بود که در جلسه علنی هنگامی که نماینده چابهار قصد دفاع از موکلین 
خودش را داشت و می خواست صحبت کند، اعتراضاتی صورت گرفت به گونه ای که 
او و صحبت هایش را در راستای اهداف اسرائیل و موساد توصیف کردند و درخواست 

شد که بلندگویش قطع شود، که در اینجا مقصر وزارت کشور است.
گروه حقیقت یاب باید از جانب مرجع بالاتر تشکیل شود 

وی با بیان این که گروه حقیقت یاب باید از جانب مرجع بالاتر تشکیل شود و آن مرجع 
بالاتر مرجعی نیست جز مجلس شورای اسلامی که خانه، پناهگاه و ملجاء مردم در 
چنین حوادثی است، اظهار داشت: هنگامی که مقام معظم رهبری گزارشات شورای  
عالی امنیت ملی و شورای امنیت کشور را قبول نکردند، راسأ یک هیئتی را به سیستان 
و بلوچستان اعزام کردند و گزارش این هیئت حاکی از این است که کشته شدگان 
بی گناه بودند و شهید محسوب شوند، مجروحین هم جانباز محسوب شوند و زندانیان 
آزاد شوند، این یعنی اینکه تمام سازوکارهایی که در واقع طرف امانت و اعتماد مردم 
بوده اند، نتوانستند در جایگاه قانونی خودشان عمل کنند، حتی مجلس شورای 
اسلامی! کمیسیون های امنیت ملی و امور داخلی کشور که علی القاعده در چنین 
موضوعاتی باید ورود پیدا کنند اما دریغ از یک گزارش از جانب خانه ملت که در زاهدان 
و کردستان چه اتفاقی افتاده است. نماینده مردم آذرشهر، اسکو و تبریز ادامه داد: 
رهبری وارد کار می شود و نماینده ایشان اعلام می کند این افراد بی گناه بودند؛ حتماً 
کسانی که باعث این خونریزی شده اند باید به دادگاه سپرده شوند، حتماً کسانی که 
سبب یک چنین قضاوتی ناصحیحی در ارتباط با مردم شدند باید از مسئولیت خودشان 
برکنار شوند و پاسخگو باشند. من برای کمیسیون امنیت ملی و شوراها متاسفم که بر 
خلاف سوگندی که برای صیانت از حقوق مردم ادا کرده اند، رفتار کردند و باعث شدند 

این موضوع پیش بیاید و سبب بی اعتمادی هرچه بیشتر مردم شده است.
مجلس باید به حوادث زاهدان و کردستان ورود می کرد

 وی درخصوص این که ترکیب کمیته حقیقت یاب باید به چه صورتی باشد، عنوان 
کرد: کمیته حقیقت یاب جایگاهش در وزارت کشور نیست چون وزارت کشور مقصر 
است. مجلس و دستگاه قضایی باید این کار را انجام دهند. علیرضابیگی یادآور 
شد: معتقدم مجلس باید در واقع مانند کاری که در ماجرای فوت مرحوم مهسا 
امینی مجلس انجام داد، در این مسائل هم کار خود را انجام می داد؛ آنجا درباره 
یک شهروندی که در حقوقش اجحاف شده بود، مجلس ورود پیدا کرد که البته 
من معتقدم دستگاه قضایی باید این کار را انجام و به مردم گزارش می داد که چه 
کسی مقصر حادثه است کما اینکه مجلس هم کار را به قوه قضائیه ارجاع کرد. اما 
در یک چنین موضوعی که فاجعه ملی اتفاق افتاده است، رهبری ورود پیدا کرده اند، 
جانباختگان شهید تشخیص داده شده اند، مجلس باید در چنین صحنه هایی ورود 
پیدا کند و یک گزارش از آنچه که اتفاق افتاده تهیه و به مردم ارائه شود و متاسفانه این 

قصور و یا می شود گفت تقصیر از جانب مجلس مشهود است.

 نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: قرآن به ما می گوید 
شناعت یک عده باعث نشود که شما پا را از عدالت آنطرف تر 
بگذارید. یعنی ما اگر به همین آیه عمل کنیم مردم این طور از 
دست ما عصبانی نمی شوند. ما الان طوری عمل کردیم که 
مردم را عصبانی کردیم، به جای اینکه خودمان را نقد کنیم 

می خواهیم بگوییم همه تقصیرها در طرف مقابل است. 
مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با ایلنا در رابطه با لزوم اصلاحات در نظام 
اداره کشور، گفت: این حدیث معصوم است که می فرماید 
روزش  دو  هرکس  یعنی  مَغبونٌ«  فَهُوَ  یَوماهُ  استَوی  مَن   «
برابر باشد، زیانکار است. وقتی ما به جای برابر بودن داریم 
از نظر ارزش پول ملی و  از نظر اقتصادی،  عقب می رویم 

برخی مسائل دیگر و در مقابل بیکاری بیشتر می شود یعنی 
مشکلات افزایش پیدا کرده است. یعنی یک جای کار ما گیر 
است و باید تغییرات و اصلاحات ایجاد کنیم. اگر تغییر ندهیم 
داریم زیان می کنیم و این چیزی است که به نظر من ما از آن 
غافلیم و متاسفانه کارها را به کسانی می دهیم که اکثر مواقع 
تجربه کاری ندارند. در نتیجه بدتر گیر می کنند، بدتر هزینه 
ایجاد می کنند و مشکلات را افزایش می دهند در نهایت هم 

تقصیرات را گردن خارجی ها می اندازیم.
آدم هایی سر کار می گذاریم که براساس سلسله مراتب 

بالا نیامده اند
وی در ادامه در پاسخ به این سوال که »در حال حاضر در 
چه سطحی نیاز به اصلاحات و ترمیم وجود دارد که مشکلات 
کنونی رفع شود؟ چه اندازه نیاز به اصلاحات ساختاری و 
سیاست هاست و چه اندازه این مشکلات به کارآمدی مدیران 
مرتبط است؟« اظهار داشت: ببینید وقتی شما یک مدیری را 
منصوب می کنید که تجربه ندارد و در آن حوزه کاری براساس 
سلسله مراتب بالا نیامده است، آدم خوبی هم باشد نمی تواند 
آن سیستم را اداره کند؛ دقت کنیم که مقبولیت با مشروعیت 

فرق دارد.
افزود:  شرقی  آذربایجان  استان  نمایندگان  مجمع  عضو 
من اگر در یک حوزه ای کار نکرده باشم و طبق روال تجربه و 
سلسله مراتب بالا نیامده باشم و به یکباره از یک جای دیگر 
من را ببرند و یک جای دیگر به عنوان رئیس منصوب کنند 
خب مجموعه من را قبول نمی کنند؛ اگرچه حکم ریاست 
هم داشته باشم. حتی اگر قبول هم کنند همینطوری کوتاه 
آمده اند اما هیچکس از حرف های من اطاعت نمی کند و 
در نتیجه مشکل پیدا می کنند. مشکلات فعلی الان بیشتر 

به خاطر این است که آدم هایی را بر سر کار می گذاریم که 
براساس سلسله مراتب بالا نیامده اند.

پزشکیان در پاسخ به این سوال که »در حال حاضر به نظر 
شما فردی مانند آقای خاتمی ظرفیت اینکه بتواند گامی در 
مسیر ترمیم شکاف موجود میان مردم و حاکمیت بردارد را 
دارد؟«، عنوان کرد: ایشان یک قسمت از ماجرا هستند، روز 
هَا  یُّ

َ
یکشنبه در آغاز جلسه مجلس این آیات قرائت شد » یَا أ

امِینَ بِالْقِسْطِ« و تا ادامه این آیات، این  ذِینَ آمَنُوا کُونُوا قَوَّ الَّ
آیه های قرآن به ما می گوید شناعت یک عده باعث نشود که 
شما پا را از عدالت آنطرف تر بگذارید. یعنی ما اگر به همین 
آیه عمل کنیم مردم این طور از دست ما عصبانی نمی شوند.

به جای نقد خودمان مشکلات را 
در طرف مقابل می بینیم

مردم  که  کردیم  عمل  طوری  الان  ما  کرد:  اضافه  وی   
کنیم  نقد  را  اینکه خودمان  به جای  کرده ایم،  را عصبانی 
می خواهیم بگوییم همه تقصیرها در طرف مقابل است. از 
سوی دیگر تمام شخصیت ها را به حاشیه رانده ایم و هرکسی 
هست یک انگی به او چسباندند، مشکل این است که باید 

اول این انگ چسباندن ها را رفع کنیم.
نماینده مردم تبریز در پاسخ به سوالی درباره »فعال شدن 
اصلاح طلبان در روزهای اخیر، اعم از نگارش نامه از سوی 
خاتمی به رهبری و یا برگزاری دیدارها« و اثرات احتمالی آن، 
گفت: من از جزئیات فعالیت های آقای خاتمی خبر ندارم 
اما کسی که در این کشور زندگی می کند و دلش برای مردم 
می سوزد حتما دلش می خواهد یک جوری به حل مسائل 
کمک کند. حالا چه آقای خاتمی باشد چه هر شخصیت 
دیگری، این ها همه پتانسیل هستند. اشتباه ما این است که 

به  جای اینکه از این پتانسیل به نفع وحدت کشور و انسجام 
استفاده کنیم، هر روز داریم شکاف را عمیق تر می کنیم.

باید تجربه های علمی و کارهای کارشناسی
 قبول کنیم

وی ادامه داد: اگر قرار است تغییر ملموسی ایجاد شود 
کارها  این است که  راه  بپذیرند  و  که مردم مشاهده کنند 
علمی و براساس علم انجام شود. قرآن می فرماید به نقاط 
مختلف زمین سفر کنید و ببینید و بیاموزید که ملل دیگر 
چه کار کردند. باید دقت کنیم که کار باید براساس اصول 
علمی شکل بگیرد، اگر براساس علم باشد و علمی کار کنند 
می توانند مملکت را درست کنند. آن چیزی که می تواند ما را 
از وضع کنونی خارج کند، قبول کردن تجربه های علمی و 

کارهای کارشناسی است.
پزشکیان همچنین ابراز داشت: ما الان همه جا را آلوده 
کردیم تازه فکر می کنیم شر درست کردیم، علت این است 
که نرفته  و ندیده ایم که در دنیا چه خبر است، خب قرآن 
معظم  مقام  جاده ها  بحث  در  ببینید.  و  بروید  می فرماید 
رهبری در سند چشم  انداز فرموده بودند باید در منطقه اول 
باشیم در حالیکه همین الان هم در جاده هایی که درست 
می کنیم تلکنولوژی که استفاده می کنیم متعلق به 7۰-۶۰ 
سال قبل است. الان یک جور دیگر راه و قطار و حمل و نقل 

درست می کنند و اشتغال ایجاد می کنند.
وی گفت: ما با این ها فاصله داریم، اگر می خواهیم مشکل 
حل شود باید آدم های عالم و کارشناس را پیدا کنیم. با من 
این مسائل حل نمی شود؛ علم چارچوب  این ها  و  و شما 
خودش را دارد، اینجوری نیست که من دستور بدهم و یک 

شبه حل شود.

مسعود پزشکیان :

برای حل مشکلات باید اول انگ چسباندن ها را برطرف کنیم 

دستمالچیان تحلیلگر مسائل خاورمیانه: 

منامه امنیت را از آمریکا و رژیم صهیونیستی گدایی می کند 
سفیر پیشین کشورمان در لبنان گفت: با توجه به اینکه ناوگان ششم دریایی آمریکا 
در بحرین حضور دارند و مرکز اصلی سنتکام در آنجاست، رژیم صهیونیستی مدتی 
است که در تلاش است تا پیوندهای نظامی نزدیکی با نیروهای سنتکام در خلیج 
فارس داشته باشد تا به عنوان بازوی کمکی سنتکام در این حوزه و تحت این پوشش 

حضور داشته باشد. 
رژیم  رئیس  سفر  اهداف  تحلیل  در  ایلنا،  با  گفت وگو  در  دستمالچیان  احمد   
صهیونیستی به بحرین برای نخستین بار و در پاسخ به این پرسش که اسرائیل و بحرین 
هر کدام به دنبال چه دستاوردهایی از این سفر در برهه کنونی هستند، گفت: رژیم 
صهیونیستی مدت زمانی است که به دنبال صلح ابراهیم سعی دارد در منطقه حساس 
خلیج فارس در کشورهای عربی حاشیه حوزه حضور و نفوذ ذاشته باشد. در امارات این 
کار را کرد و حالا در بحرین نیز پای خود را تثبیت می کند. این سفر در راستای همان 
طرح صلح ابراهیم انجام می شود. متأسفانه بحرین بدون توجه به افکار عمومی جهان 

عرب به این روند پیوسته و رژیم صهیونیستی توانسته در آن کشور نفوذ پیدا کند. این 
سفر با توجه به اینکه ناوگان ششم دریایی آمریکا در بحرین حضور دارند و مرکز اصلی 
سنتکام در آنجاست، رژیم صهیونیستی مدتی است که در تلاش است تا پیوندهای 
نظامی نزدیکی با نیروهای سنتکام در خلیج فارس داشته باشد تا به عنوان بازوی 
کمکی سنتکام در این حوزه و تحت این پوشش حضور داشته باشد. این سفر بیشتر در 

راستای همین موضوع و مذاکره با مقامات بحرین انجام شده است. 
افکار عمومی جهان عرب  که  انجام می شود  در حالی  این سفر  داد:  ادامه  وی 
در جریان بازی های جام جهانی در قطر نشان داد که تا چه میزان متنفر از رژیم 
صهیونیستی هستند و حتی حاضر به مصاحبه با خبرنگار اسرائیلی نمی شوند یا هنگام 
پیروزی مراکش، بازیکن این تیم با پرچم فلسطین به شادی پرداخت. این جوهره 
اصلی احساس مردم جهان عرب است اما دولت های خیانتکار هر کاری می کنند، 
بدانند که دودش در چشم خودشان خواهد رفت. هدف اصلی این سفر اما تکمیل 

زنجیره امنیتی رژیم صهیونیستی در کشورهای حاشیه خلیج فارس است که توسط 
امارات و بحرین و همکاری های پنهانی بن سلمان انجام می گیرد.

این تحلیلگر مسائل خاورمیانه در پاسخ به این پرسش که دقیقا در زمانی که در 
یکی از کشورهای حاشیه خلیج فارس این از حمایت از فلسطین نمود رسانه ای پیدا 
کرده است، مقام های بحرین به دنبال چه دستاوردی از سفر اسحق هرتزوگ به منامه 
هستند، گفت: بحرین به عنوان یک کشور بی وزن همواره در تلاش است تا امنیت 
خود را از طرف هایی چون آمریکا و اسرائیل بگیرد و هیچگاه نتوانسته یک کشور 
مستقل باشد. شاهد بودید زمانی که انقلاب مردم بحرین صورت گرفت بلافاصله 
پادشاه کشورش از نیروهای سعودی خواست تا ورود کنند و امروز هم برای حفظ کیان 

امیری خودش پای رژیم صهیونیستی را به منطقه باز کرده است.
وی افزود: می د انید که اکثریت مردم بحرین، شیعه و مخالف حکومت هستند و این 
پادشاهی فکر می کند که امنیت خریدنی است و این چنین امنیت را گدایی می کنند. 
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دلی که در آن چیزی از حکمت نباشد، مانند 
خانه ای مخروبه است. پس، دانش بیاموزید و 
بیاموزانید و فهمیدگی به دست آورید و نادان 
نمیرید؛ زیرا خداوند عذرِ نادانی را نمی پذیرد.
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قوه قضاییه: حبس »طبری« به قوت خود باقی است
دفتر حوزه سخنگویی قوه قضاییه تاکید کرد: سایر مجازات  قطعیت یافته طبری از جمله حبس به قوت خود باقی و 
در حال اجرا است و طبری به علت جرم پولشویی به ضبط مال و جزای نقدی محکوم شده است.به گزارش دفتر حوزه 
سخنگویی قوه قضاییه، اتهام پولشویی اکبر طبری پس از رفع نقص، در دادگاه کیفری یک رسیدگی و وی با این اتهام 
به ضبط کلیه اموال در موضوع بزه پولشویی و یک چهارم اموال برابر نظر کارشناسی به قیمت روز مطابق قانون حاکم 
در زمان به عنوان جزای نقدی محکوم شده و سایر جرایم قطعیت یافته وی در حال اجرا و به قوت خود باقی است. 
در این گزارش اعلام شده است: همان گونه که سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری روزسه شنبه با خبرنگاران 
بیان نمود، صرفا در خصوص جرم پولشویی اکبر طبری پس از نقض رای سابق الصدور و رفع نقص صورت گرفته در 
دادگاه، براساس حکم صادره کلیه اموالی که در موضوع بزه پولشویی بوده است، ضبط و یک چهارم اموال برابر با 

نظر کارشناسی به قیمت روز، برابر قانون حاکم بر زمان وقوع جرم به عنوان جزای نقدی در نظر گرفته شده است

استعفای میرکاظمی صحت ندارد 
یک منبع آگاه گفت: استعفای میرکاظمی از ریاست سازمان برنامه و بودجه به هیچ عنوان صحت ندارد و وی 
در حال تدوین برنامه هفتم و لایحه بودجه است. یک منبع آگاه در مورد استعفای رییس سازمان برنامه و بودجه به 
خبرنگار ایرنا گفت: این اخبار به هیچ عنوان صحت ندارد و میرکاظمی این روزها به شدت روی تدوین برنامه هفتم و 
لایحه بودجه سال تمرکز دارد.وی افزود: جای تعجب است که در زمانی که با توجه ابلاغ سیاست های کلی همه در 
تدوین برنامه هفتم کمک حال سازمان برنامه باشند با این شایعات اغراض سیاسی رو دنبال می کنند.وی در پایان 
تاکید کرد: میرکاظمی در هماهنگی کامل با تیم اقتصادی دولت مشغول پیش بردن برنامه های دولت سیزدهم هست 

و شایعات خللی در کار سازمان برنامه و بودجه ایجاد نخواهد کرد.

کارت زرد مجلس به وزیر بهداشت
نمایندگان مجلس شورای اسلامی از پاسخ های وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به سوال نماینده بهار و 
کبودرآهنگ قانع نشدند. به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی صبح روزسه شنبه، 
سوال توسلی نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ از وزیر بهداشت و درمان پیرامون وضعیت بهداشت و درمان در شهرها و 
روستاهای کشور را بررسی کردند و در نهایت با ۱۰۳ رای موافق، ۱۲۳ مخالف، 7 رای ممتنع از مجموع ۲۴۵ نماینده 

از پاسخ های وزیر قانع نشده و بدین ترتیب وزیر بهداشت و درمان از مجلس شورای اسلامی کارت زرد گرفت.

پیکر ۶ شهید گمنام ۶ دی در قم تشییع می شود 
مراسم تشییع پیکر ۶ شهید گمنام تازه تفحص شده دوران دفاع مقدس، ششم دی در قم برگزار می شود.به گزارش 
خبرگزاری صدا و سیما؛ مرکز قم، در جلسه هماهنگی تشییع پیکر ۶ شهید گمنام مقرر شد، مراسم تشییع ۶ دی 
ماه همزمان با شهادت حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها از حرم مطهر بانوی کرامت به سمت ورزشگاه شهید 
حیدریان برگزار شود.پیکر این شهدای والامقام در مجتمع نور منطقه نیروگاه، پژوهشگاه امام صادق )ع( در بلوار 
شهید محلاتی، یگان زرهی والفجر قم، مرکز آموزشی امامت نیروی دریایی سپاه در بلوار شهید خداکرم، دانشگاه 

فرهنگیان قم و مجمتع عالی بنت الهدی منطقه پردیسان خاکسپاری خواهند شد.

حساب بانکی افراد بی حجاب مسدود می شود
حسین جلالی، نماینده مردم رفسنجان در مجلس شورای اسلامی در توضیح اینکه منظور از تغییر روش دعوت به 
حجاب چیست، تصریح کرد: منظور از تغییر روش این است که امکان دارد در قالب تذکری از طریق پیامک به افراد 
بی حجاب اعلام شود که شما حجاب رعایت نکردید و سعی کنید به قانون احترام بگذارید. بعد از تذکر، وارد مرحله 

اخطار می شویم بعد هشدار و در مرحله سوم ممکن است حساب بانکی فرد بی حجاب مسدود شود.

جنحال لغو سخنرانی انسیه خزعلی در دانشگاه امیرکبیر 
مسئول خواهران انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه امیرکبیر گفت: دانشگاه باز هم دست به لغو برنامه های 
دانشجویی زده است. او گفت: برنامه روز دوشنبه با معاونت امور زنان و خانواده انجمن اسلامی دانشگاه امیرکبیر 
را لغو کردند. در گفتگو با ریاست دانشگاه به ایشان مطرح شده که دانشگاه نمی تواند امنیت ایشان را در این برنامه 
تضمین کند.مسئول خواهران انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه امیرکبیر گفت: مقابله با برگزاری تریبون آزاد و 

پرسش و پاسخ با مسئولین و کارشناسان و بستن فضای گفتگو و آگاهی بخشی، گره های موجود را کورتر می کند.

خداحافظی با بنزین سوپر در ایران 
سخنگوی صنف جایگاه داران سوخت با بیان "احتمالًا در آینده نزدیک با بنزین سوپر خداحافظی خواهیم کرد" 
گفت: با ورود بنزین یورو۵ به جایگاه های سوخت، تقاضایی برای بنزین سوپر وجود نخواهد داشت.رضا نواز سخنگوی 
صنف جایگاه داران سوخت درخصوص کمبود بنزین سوپر در کشور اظهار کرد: ما شرمنده مردم هستیم و درخصوص 

نبود بنزین سوپر از مردم عذرخواهی می کنیم.

در مدرسه فیضیه قم برگزار شد ؛

اجتماع بزرگ میثاق با ولایت حوزویان 
ولایت  با  میثاق  بزرگ  اجتماع 
حوزویان با حضور گسترده طلاب 
حوزه علمیه قم در مدرسه فیضیه 

برگزار شد. 
براساس این گزارش ، اجتماع 
روحانیون  و  طلاب  بزرگ 
حوزه های علمیه با عنوان میثاق 
با ولایت پیش از ظهر سه شنبه در 

مدرسه فیضیه قم برگزار شد.
در این اجتماع طلاب، فضلا، 
اساتید سطوح عالی و همچنین 

طلاب خوزه علمیه خواهران حضور داشتند.
آیت الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه، آیت الله حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
آیت الله خاتمی امام جمعه موقت تهران، آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله کعبی عضو مجلس خبرگان رهبری و برخی دیگر از شخصیت های حوزوی در این اجتماع حضور 

داشتند.
اجتماع کنندگان در این مراسم با سر دادن شعارهای، خونی که در رگ ماست هدیه به رهبر ماست، خامنه 
ای کوثر است، دشمن او ابتر است، خامنه ای خمینی دیگر است ولایتش ولایت حیدر است با رهبر معظم 

انقلاب اسلامی تجدید بیعت کردند.
تجمع کنندگان همچنین با شعارهایی از نیروهای امنیتی و دستگاه قضائی خواستند تا مماشات با 

اغتشاشگران را پایان دهند و با آنان برخورد قاطع کنند.
در این اجتماع آیت الله اراکی عضو مجلس خبرگان رهبری به ایراد سخن پرداخت.

وی با محکومیت اقدامات اغتشاشگران اظهار داشت: اتحادی که این روزها دشمنان علیه جمهوری 
اسلامی دارند نشان از حقانیت مسیر انقلاب است و حوزویان و آحاد جامعه برای دفاع و حراست از این انقلاب 

در میدان حضور دارند.
وی بیان داشت: در روزهای گذشته شاهد برخورد قاطع دستگاه قضا با اراذل و اوباشی که به جان و مال 

مردم حمله ور شدند، بودیم که انتظار می رود این برخوردها را ادامه داشته باشد.
آیت الله اراکی افزود: اغتشاشات چیز تازه ای نیست و در این فتنه دیدیم همان جریان های وابسته و نهفته 
به دشمن در داخل کشور خودنمایی کرده و گمان کردند صبر انقلاب و مسئولین و دستگاه های امنیتی نشان 

از ضعف است در حالی که این صبر نشانه قوت و استحکام ملت است.

طرح: محمدعلی رجبی

فرهنگ ناپهلوانی!!! 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

مدیریت صحیح پسماند نیازمند 
آموزش های هدفمند است

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: درصورتی که طراحی 
آموزش در خصوص مدیریت پسماند به صورت صحیح و مناسب انجام شود، 
بهترین شیوه آموزش انتخاب و اجرا خواهد شد و در یادگیری اثربخش خواهد 

بود. 
به اجرای طرح جامع  اشاره  با  سید عبدالله میرابراهیمی در گفت وگویی 
آموزش مدیریت پسماند در قم اظهار داشت: طراحی آموزشی در فرآیند آموزش 
مدیریت پسماند ازآن جهت دارای اهمیت بوده که در استفاده بهینه از زمان و 

کاهش هزینه های آموزش نقش مؤثری دارد.
وی ادامه داد: درصورتی که طراحی آموزش در خصوص مدیریت پسماند 
به صورت صحیح و مناسب انجام شود، بهترین شیوه آموزش انتخاب و اجرا 

خواهد شد و در یادگیری اثربخش خواهد بود.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تأکید بر فراهم آوردن 
امکانات یادگیری در مخاطبین آموزش مدیریت پسماند گفت: لازم است تا 
طراحی آموزشی درست، صورت پذیرفته و فعالیت های یادگیری مؤثر و مناسب 
گروه های مخاطب تعیین شود. وی خاطرنشان کرد: در این شرایط به راحتی 
می توان با استفاده از تکنیک های ارزشیابی، فرآیند را مورد ارزیابی قرار داد  تا 

مشخص شود، چه میزان از اهداف از پیش تعیین شده، تحقق پیداکرده است.
گفت:  پسماند  مدیریت  در  آموزش  ویژگی های  به  اشاره  با  میرابراهیمی 
همه شهروندان به آموزش مدیریت پسماند نیاز دارند و در جایگاه خود باید 
آموزش دیده و آموزش بدهند؛ بنابراین کلیه شهروندان بدون استثناء و حتی 
پیمانکاران،  پیمانکاری،  نیروهای  خدماتی،  نیروهای  کارکنان،  مدیران، 
آموزشگران و … نیاز به مداخله آموزشی دارند و در این راستا هر نوع آموزش نیاز 

به برنامه ریزی و پیش نیاز برنامه ریزی شناخت گروه های هدف است.
 

مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم خبرداد:

طرح جامع آموزش مدیریت پسماند 
در قم اجرایی می شود

مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم از انجام طرح جامع آموزش 
مدیریت پسماند در قم خبر داد.

محمد مداحی هرندی در گفت وگویی با اشاره به انجام طرح جامع آموزش 
مدیریت پسماند اظهار داشت: یکی از گام های اساسی در اصلاح و بهبود 
وضعیت فعلی سیستم مدیریت پسماند، آموزش شهروندان و همچنین افراد 
مرتبط در سیستم مدیریت پسماند است و طراحی و برنامه ریزی آموزش مدیریت 
برای  آموزشی  مطلوب  فعالیت های  و  روش ها  پیش بینی  یا  تجویز  پسماند، 
رسیدن به تغییرات موردنظر در دانش، مهارت و عواطف فراگیران در خصوص 
مدیریت پسماند است.  وی با بیان اینکه بررسی تجربیات جهانی نشان می دهد 
تهیه و تدوین و برنامه هایی در زمینه اصلاح و بهبود سیستم مدیریت پسماند، 
مستلزم اصلاح یا ایجاد تغییرات قابلِ توجه در رویه های جاری است، افزود: 
تغییر رویه ها عمدتاً نیازمند یک برنامه جامع آموزشی برای افراد مختلف ازجمله 

تولیدکنندگان پسماند، مسئولین مرتبط در بخش مدیریت پسماند و … است.
مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم اضافه کرد: ارائه و تدوین مجموعه  
جامعی از برنامه های آموزشی به تفکیک گروه های هدف، با درنظر گرفتن 
وضعیت فعلی مدیریت پسماند شهر قم و شناخت مزایا و معایب وضعیت فعلی، 
ضروری است. وی ادامه داد: در این راستا طرحی با عنوان ” طرح جامع آموزش 
مدیریت پسماند شهر قم و آموزش پرسنل مرتبط شهرداری”  با هدف ارائه برنامه 
جامع آموزشی بر اساس گروه های مخاطب و تأثیرگذار در سیستم مدیریت 
پسماند شهر قم پیشنهاد شده است که در این طرح با توجه به گروه های هدف، 
موضوعات آموزشی مناسب، برنامه  زمان بندی ارائه محتوای آموزشی، شیوه های 
آموزشی مناسب برای هر گروه، و همچنین برگزاری جلسات آموزشی برای 

مسئولین ارائه خواهد شد.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

اتمام لوله گذاری آبیاری تحت فشار 
فضای سبز منطقه

مدیر منطقه پنج شهرداری قم از اتمام لوله گذاری آبیاری تحت فشار در خیابان 
دل آذر، بهاءالدینی، کلهری و کبیری بااعتباری بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال خبر داد و 
گفت: آبیاری فضای سبز با تانکر در منطقه از دستور کار خارج شده و در مرحله 

پایان آبیاری فضای سبز با آب شرب در منطقه هستیم.
زین العابدین قراچورلوی در گفت وگویی، با تأکید بر اهمیت توسعه فضای سبز 
با در نظر گرفتن مسائل زیست محیطی اظهار داشت: شهر قم با توجه به اقلیم 

خشک،در کنار توسعه فضای سبز نیاز به توجه به منابع آبی نیز دارد.
وی آبیاری فضای سبز با مدیریت منابع آبی محدود را یکی از دغدغه های 
مهم منطقه دانست و افزود: امروز در مرحله پایان آبیاری فضای سبز با آب 
شرب در منطقه هستیم و فضای سبز خیابان دل آذر، بهاءالدینی، کلهری و 
کبیری از منابع آب چاهی آبیاری می شود. مدیر منطقه پنج شهرداری قم اعتبار 
اختصاص داده شده به تغییر سیستم آبیاری چند خیابان مهم منطقه را عددی 
بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال اعلام کرد و گفت: در دو مرحله اعتباری بالغ بر ۸ میلیارد 
ریال و 7 میلیارد ریال برای آبیاری تحت فشار خیابان های دل آذر، بهاءالدینی، 
کلهری و کبیری و فردوسی هزینه شده و عملیات اجرای لوله گذاری در چهار 
خیابان به اتمام رسیده است. وی تأکید کرد: آبیاری فضای سبز با تانکر در 
منطقه از دستور کار خارج شده و عملیات لوله گذاری و اجرای سیستم آبیاری 
تحت فشار در خیابان فردوسی نیز در حال انجام است و درمجموع برای سال 
۱۴۰۱، دو پیمان برای لوله گذاری در فضای سبز در منطقه منعقدشده است. 
قراچورلوی در ادامه دو پیمان لوله گذاری منطقه را موردبررسی قرارداد و اضافه 
کرد: در پیمان اول ۳ هزار متر طول لوله گذاری تحت فشار با سایز ۵۰، ۳۰۰ متر 
طول لوله با سایز ۶۳ و ۴۱۰ متر طول لوله ۱۱۰ اجراشده و در پیمان دوم تا ۵ 
هزار متر طول لوله ۵۰، ۵۰۰ متر طول لوله ۶۳ و ۵۰۰ متر طول لوله ۱۱۰ که 

برای آبیاری با آب خام است اجرا می شود.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

هزینه کرد ۲۸ میلیارد ریالی برای 
مناسب سازی معابر برای معلولان

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از مناسب سازی معابر و شوارع سطح منطقه 
جهت بهبود و تسهیل در عبورومرور معلولین با اعتباری بالغ بر ۲۸ میلیارد ریال 

خبر داد .
علیرضا اقبالیان با گرامیداشت روز جهانی معلولان اظهار داشت، در راستای 
رفاه هرچه بیشتر این عزیزان و تسهیل در عبورومرور آنان، اقدامات قابل توجهی 
در سطح منطقه صورت گرفته است . به گفته وی، در پیاده روی بلوار امین که 
یکی از معابر پرتردد سطح منطقه بوده، بیش از ۱۸۰۰ مترمربع کف پوش سنگی 
و ۱۰۰۰ متر طول جدول سنگی مورداستفاده قرارگرفته و بیش از ۳۰۰ متر طول 

از باغچه های این بلوار نیز مرمت و بهسازی گردیده است .
مدیر منطقه چهار شهرداری قم ادامه داد: در خیابان عطاران نیز همین روند 
ادامه داشته و در پیاده روهای این معبر شهری، بیش از ۱۰۰۰مترمربع کف پوش 

سنگی و ۲۰۰ متر طول جدول سنگی مرمت و بهسازی گردیده است .
با بیان اینکه در بلوار شهید آوینی نیز با توجه به استقبال چشمگیر  وی 
از  بیش  دارد در سال جاری  قرار  آن  در  که  اماکنی  و  امکانات  از  شهروندان 
۱۴۰۰ مترمربع پیاده روسازی حدفاصل باغ پرندگان تا میدان مفید در هر دو 
لاین صورت گرفته است، افزود: اقدامات دیگری نظیر نصب بیش از ۲۵ سامانه 
ویلچر رو در سطح منطقه که به عنوان گذرگاه ایمن معلولین گرامی به شمار 
می آید، نصب گردیده و نقاط حساس و خطرآفرین نیز ساماندهی گردیده است .

گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
نوسازی،  برای  قم  شهر  فرسوده  بافت  ساکنین 
بازسازی و ساماندهی واحد مسکونی خود، می 
تسهیلات  از  متنوعی  و سبد  ها  بسته  از  توانند 

بانکی بهره مند شوند.
 محمد صادقی اظهار کرد: وضعیت نامناسب 
واحدهای مسکونی، وضعیت معابر و دسترسی 
نامناسب برای تردد خودرو، مالکیت خصوصی و 
وضعیت اقتصادی ساکنین و درآمد پایین افراد، 
ارائه  در  محدودیت  و  فرسوده  شهری  تأسیسات 
خدمات زیر بنایی از جمله مشکلات و معضلات 

بافت فرسوده شهر قم هستند.
به گفته وی محدودیت ارتفاع، نبود سیاست های 
به  توجه  با  کشور  کلان  سطح  در  مؤثر  تشویقی 
مشکلات اقتصادی افراد ساکن در بافت فرسوده 
و  شهری  بازآفرینی  شاهد  کمتر  تا  شده  سبب 
رونق در بافت فرسوده قم باشیم. صادقی تصریح 
کرد: این اداره کل به دنبال سیاست های پیشران 
شرایط  فرسوده،  بافت  در  خود  توسعه  محرک  و 

پرداخت تسهیلات را فراهم کرده است.
تسهیلات،  این  پرداخت  از  هدف  افزود:  وی 
سازی  بهینه  و  سازی  مقاوم  بافت،  نوسازی 
واحدهای مسکونی است تا ساکنین آن با آرامش 

خاطر در آن سکونت داشته باشند.
تسهیلات ۶00 میلیون تومانی

 پیرامون حرم مطهر
گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
حضرت  مطهر  حرف  پیرامون  بافت  ساکنین 
معصومه )س( می توانند از تسهیلات ۶۰۰ میلیون 
مند  بهره  خود  مسکونی  واحد  ساخت  تومانی 

شوند.
وی در خصوص جزییات دریافت این تسهیلات 

بیان داشت: این دسته از ساکنین شهر قم باید 
با مراجعه به ساختمان شماره یک اداره کل راه 
متری  بلوار 7۵  در  واقع  قم  استان  و شهرسازی 
عمار یاسر، بلوار تعاون، مجتمع ادارات نسبت به 
موقعیت قرارگیری واحد خود در محدوده طرح 

توسعه پیرامون حرم مطهر کسب اطلاع کنند.
قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  گفته  به 
متقاضیان دریافت این تسهیلات در صورت قرار 
داشتن در این محدوده باید به نشانی اینترنتی 
www.facility.udrc.ir مراجعه و درخواست خود 
را ثبت کنند. صادقی ادامه داد: در صورت احراز 
شرکت  توسط  متقاضی  نام  ثبت  اولیه،  شرایط 
بازآفرینی شهری مورد پالایش قرار گرفته و پس از 
تاییدیه متقاضی جهت تکمیل پرونده به مدیریت 

امور شعب بانک مسکن شهر قم معرفی می شود.
وی با اشاره به شرایط تسهیلات ۶۰۰ میلیون 
تومانی ابراز داشت: این تسهیلات در مجموع با 
سود ۱۲.۶ درصد و بازپرداخت ۱۲ ساله و تنفس 
یک ساله و با پیشرفت فیزیکی حداقل ۱۰ درصد 

واحد مذکور، پرداخت می شود.
این  دریافت  اساسی  شرط  اینکه  بیان  با  وی 
واحد  مجدد  ساخت  و  کامل  تخریب  تسهیلات 
است تصریح کرد: هزینه صدور پروانه نیز مشمول 

تخفیف ۵۰ درصدی است.
تسهیلات 400 میلیون تومانی برای بافت 

فرسوده در شهر قم
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در خصوص 
بافت فرسوده سایر  نوسازی  پرداخت تسهیلات 
نقاط شهر قم نیز گفت: از سوی شرکت بازآفرینی 
تسهیلات  تومان  میلیون   ۴۰۰ ایران،  شهری 
نوسازی واحدهای مسکونی در بافت های فرسوده 

شهر قم پرداخت می شود.

صادقی افزود: مبلغ تسهیلات ۴۰۰ میلیونی 
شامل ۳ بخش می باشد از جمله، ۱۵۰ میلیون 
بازپرداخت یک  با  تومان سهم دولت بدون سود 
ساله، ۱۵۰ میلیون تومان دیگر دوران مشارکت 
با تنفس یک ساله با سود ۹ درصد و بازپرداخت 
۱۸ درصد در طول ۱۲ سال و ۱۰۰ میلیون تومان 
باقیمانده نیز سهم بانک با سود ۱۸ درصد و ۱۲ 

ساله است.
وی با بیان اینکه در پرداخت این نوع تسهیلات 
در  داشت:  اظهار  دارد،  وجود  منابع  محدودیت 
بافت  در  واقع  مسکونی  واحد  اول ۴۰۰  مرحله 
فرسوده می توانند از این تسهیلات بهره مند شوند.

۶0 میلیون تومان وام ودیعه اسکان
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در خصوص 
تخریب  زمان  در  متقاضیان  سکونت  وضعیت 
تومان  میلیون   ۶۰ گفت:  واحدها  نوسازی  و 
واحدهای  ساخت  متقاضیان  به  تسهیلات 
ودیعه  وام  قالب  در  فرسوده  بافت  در  مسکونی 
پرداخت  کارآفرینی  صندوق  سوی  از  اسکان 

می شود.
قرارداد  که  متقاضیانی  کرد:  تاکید  صادقی 
منعقد  فرسوده  بافت  در  را  خود  واحد  نوسازی 
کرده باشند و پروژه خود را تا حداقل ۱۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی پیش برده باشند می توانند از این 
تسهیلات استفاده کنند.وی گفت: این تسهیلات 
با سود چهار درصد و دوره بازپرداخت سه ساله به 

متقاضی پرداخت می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم تاکید کرد: 
متقاضیان برای دریافت این تسهیلات هیچ نگرانی 
اداری،  بوروکراسی  کاهش  و  ندهند  راه  خود  به 
تسهیل فرآیندها و تسریع در امور در دستور کار 

خواهد بود.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد:

ارائه بسته های متنوع تشویقی ویژه ساکنین بافت فرسوده

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم از اجرای طرح 
احداث سی باب پارکینگ اضطراری در آزادراه قم-تهران خبرداد.

و تسهیل  ایمنی  ارتقا  اظهارداشت:  این خبر  اعلام  با  برقراری  حسین 
ترافیک آزادراه قم- تهران، که از مهمترین محورهای ارتباطی در اتصال ۱7 
استان به مرکز کشور است دراولویت وظایف اداره کل متبوع قرارداشته و دارد.
وی ادامه داد: به منظورصیانت و تامین ایمنی این محور جاده ای، درطول 
سال نسبت به اجرای پروژه هایی درقالب پیمانی و امانی، همچون روکش 
آسفالت، خط کشی، نصب نیوجرسی مفصلی، آرامسازی و...اقدام می 
شود. برقراری اجرای طرح راه بخشنده را درزمره اقدامات امانی اداره متبوع 
به منظور ارتقا ایمنی این محور دانست و گفت: طرح راه بخشنده با حذف 
صدها شاخه گاردیل، حفاظ بتنی، خاکریز حائل و ...درطول آزادراه قم- 

تهران اجرایی شد.
وی درتوضیحی تکمیلی درخصوص این طرح گفت: غالب گاردریل ها 

و دیگر حفاظ ها ی ایمنی جاده ای درنقاط پرتگاهی و مقاطعی درطول راه 
نصب و مستقر می شوند که درصورت انحراف خودرو از مسیر اصلی، امکان 

سقوط و واژگونی خودرو محتمل یاشد.
با اجرای عملیات اصلاح شیب شیروانی، تسطیح  ادامه داد:  برقراری 
حرایم، اجرای خاکریزهای حائل و... می توان نسبت به ایمن سازی محیطی 
درطول راهها اقدام و درصورت انحراف خودرو از شدت خسارات وارده به 
جاده ای  ونقل  حمل  و  راهداری  اداره  رئیس  کاست.  چشمگیری  میزان 
شهرستان قم دربخش دیگری از بیانات خود درخصوص اجرای طرح راه 
بخشنده درآزادراه قم- تهران گفت: از دیگر آیتم های ملحوظ درکاهش 
کاربر  استراحت  و  توقف  جهت  مکانی  نمودن  فراهم  جاده ای،  حوادث 
است که این مهم با عنایت به بازدیدهای میدانی پلیس راه محترم و مصوبه 
کمیسیون ایمنی راههای استان ، درقالب احداث ۳۰)سی( باب پارکینگ 

اضطراری در طول آزادراه قم- تهران درحال پی گیری است.

رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم خبرداد:

احداث 30 باب پارکینگ اضطراری در آزادراه قم- تهران

مدیر حوزه های علمیه گفت: حوزه های علمیه برای اجرای برنامه ها و طرح 
های زیست محیطی مشترک در عرصه های مختلف فرهنگی، پژوهشی و تبلیغی 

مشارکت می کنند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار حسن اکبری معاون محیط زیست طبیعی 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: مسأله انتقال آب از دریا برای چندین 
استان، باید با رعایت تمامی ملاحظات زیست محیطی و با انجام مطالعات لازم 
جهت کاهش آسیب ها و هزینه ها انجام شده و اتصال آن به استان قم نیز در 
دستور کار قرار بگیرد. وی با اشاره به وجود تالاب های ارزشمند در استان قم، 
حفاظت از تالاب ها را بسیار مهم و حیاتی دانست و گفت: باید طرح ها و پروژه 
های اساسی برای حفظ وحراست از تالاب ها در نظر گرفته شود، زیرا تخریب 
تالاب ها، آسیب های جدی برای کشور به دنبال داشته و باید پیش از آنکه از میان 

بروند پیشگیری کنیم، زیرا گاهی تخریب محیط زیست قابل معالجه نیست.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان اینکه تمامی طرح های عمرانی و اقتصادی 
در سطوح مختلف، باید پیوست زیست محیطی داشته باشند، خاطرنشان کرد: 
این پیوست باید واقع بینانه و قابل اجرا باشد و از هرگونه دست اندازی و دستکاری 

در طبیعت جلوگیری کند، زیرا محیط زیست دارای جایگاه بسیار ارزشمندی 
است که برای حفاظت از آن باید گام های درستی برداشته شود.

وی با اشاره به ضرورت توجه به گرایش محیط زیست در رشته های مختلف 
حوزوی از جمله فقه و قرآن و حدیث، از تدریس مباحث زیست محیطی در دروس 
عالی و اجتهادی حوزه های علمیه خبر داد و گفت: باید در دوره های کوتاه مدت 
نیز دانش و آگاهی مبلغان حوزوی نسبت به مسائل زیست محیطی افزایش یافته 

تا به خوبی در امر تبلیغ و فرهنگسازی در این عرصه مؤثر باشند.
آیت الله اعرافی با بیان اینکه حوزه علمیه در امر پژوهش های مورد نیاز سازمان 
حفاظت محیط زیست نیز می تواند مشارکت جدی داشته باشد، تصریح کرد: 
آمادگی امضای تفاهم نامه برای اجرای برنامه ها و طرح های مشترک زیست 
محیطی در عرصه های مختلف فرهنگی، پژوهشی و تبلیغی برای رسیدن به 

اهداف بلندمدت نیز در حوزه های علمیه وجود دارد.
عضو مجلس خبرگان رهبری در پایان با بیان اینکه برای حفظ و حراست از 
محیط زیست و مقابله با تخلفات، نباید خلأ قانونی وجود داشته باشد، اظهار 
داشت: قوانین مورد نیاز سازمان حفاظت محیط زیست در حوزه های طبیعی 
و انسانی باید احصاء شده تا با هماهنگی نهادهای ذیربط، برای طرح و تصویب 

در اولویت قرار بگیرند.
ضرورت رفع مشکل حقابه تالاب ها و رودخانه های استان قم 

در ابتدای این دیدار حسن اکبری معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیست نیز در این جلسه، ضمن ارائه گزارشی از آخرین وضعیت زیست 
محیطی کشور، در رابطه با ظرفیت ها، الزامات و چالش های پیرامون حیات 

وحش و تنوع زیستی کشورمان نکاتی را مطرح کرد.
سید رضا موسوی مشکینی مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در این 
جلسه، ظرفیت های بسیار ارزشمند زیست محیطی استان را مورد توجه قرار داد 
و بر ضرورت رفع مشکل حقابه تالاب ها و رودخانه های استان قم جهت احیای 

زیستگاه ها و مقابله با معضل گرد و غبار تأکید کرد.

آیت الله اعرافی دردیدار معاون سازمان حفاظت محیط زیست:

تمام طرح های عمرانی و اقتصادی باید پیوست زیست محیطی داشته باشند


